
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8875 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Δηµοτικό Σχολείο της Ιονίου Σχολής και από το
2ο Δηµοτικό της Ιονίου Σχολής, σελ. 8887, 8889, 8890 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8875, 8876, 8877, 8878,
8879, 8880, 8881, 8882, 8884, 8885, 8886, 8887,8888, 8889,
8890, 8891, 8892, 8893 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: «Δέσµευση χωρίς αντίκρισµα η κατασκευή του

δρόµου Λάρισας-Φαρσάλων από την Κυβέρνηση», σελ. 8876 
ii. µε θέµα: «Μετρό στην πλατεία Εξαρχείων: Ο δηµόσιος

χώρος σε διωγµό», σελ. 8878 
β) Προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Για την απα-

ράδεκτη κατάσταση των κτιριακών υποδοµών των ειδικών
σχολείων στην Κρήτη», σελ. 8880 

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα «Αβέβαιο το µέλλον του ελληνικού σχολείου
«Αριστοτέλης» του Μονάχου», σελ. 8881 

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας:  
i. µε θέµα: «Καθυστέρηση στη λήψη προληπτικών και θε-

ραπευτικών µέτρων εν όψει της έξαρσης της νόσου COVID-
19 και άλλων αναπνευστικών λοιµώξεων», σελ. 8883 

ii. µε θέµα: «Η οικονοµική ζηµία της Ελλάδας από τα αδιά-
θετα εµβόλια για τον κορονοϊό», σελ. 8886 

iii. µε θέµα: «Για τα προβλήµατα στο Κοινοτικό Κέντρο Ψυ-
χικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων Ρεθύµνου Κρήτης.», σελ.
8889 

iv. µε θέµα: «Η υποστελέχωση και η αδιαφορία της Κυβέρ-
νησης για το ΕΣΥ έχει αφήσει τους κατοίκους του Νοµού Ευ-
βοίας χωρίς επαρκή υγειονοµική κάλυψη», σελ. 8890 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8875 - 8893

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8875, 8876, 8877, 8878, 

8879, 8880, 8881, 8882, 
8884, 8885, 8886, 8887, 
8888, 8889, 8890, 8891, 
8892, 8893

ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8888

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 8884, 8885, 8886, 8888, 

8889, 8890, 8891, 8892
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 8881, 8882
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 8878
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 8890, 8892
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8876, 8877
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 8880, 8881
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 8883, 8884, 8885
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 8882, 8883
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8886, 8887, 8888
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8880, 8889, 8890
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 8876, 8877, 8878, 8879

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΒ’
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-1-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
18 Ιανουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµα-
τικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 22 Ια-
νουαρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 552/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Απαραίτητη η αυτόνοµη διατήρηση του
Εφετείου Δυτικής Στερεάς Ελλάδας».

2. Η µε αριθµό 545/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής της της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ενέργειες του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την ενίσχυση των παρα-
γωγών της Πράσινης Ελιάς Χαλκιδικής που επλήγησαν από τις
επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής το 2021 και το 2023».

3. Η µε αριθµό 572/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Λήψη µέτρων για να µην
επαναληφθούν οι απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης στα Κέντρα
Εκπαίδευσης Νεοσύλλεκτων (ΚΕΝ) Οπλιτών».

4. Η µε αριθµό 550/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Καθυστέρηση στην επιχορή-

γηση των πληγέντων από την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου 2021
σε περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Σερρών της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας».

5. Η µε αριθµό 547/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Μι-
χαήλ Γαυγιωτάκη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Ανακατάληψη του κτηρίου "Ευαγγελισµός" στο Ηράκλειο
Κρήτης και άµεση εκκένωση από τα αντιεξουσιαστικά στοιχεία».

6. Η µε αριθµό 565/15-1-204 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Φιλιατρινό Φράγµα. Τέσσερα χρόνια κυ-
βερνητικής αδράνειας.».

7. Η µε αριθµό 575/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Η πολυετής αδράνεια του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνι-
σµού και η αναβάθµιση των Προξενικών Υπηρεσιών στις ελληνι-
κές παροικίες του Εξωτερικού».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 556/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Τι θέση έχει το Υπουργείο Πολιτισµού για
τον "γεωγραφικό αποκλεισµό" στον οπτικοακουστικό κλάδο;»

2. Η µε αριθµό 553/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
µε θέµα: «Πρόστιµα για αισχροκέρδεια, κατάθεση πορισµάτων
και µέτρα µείωσης των τιµών».

3. Η µε αριθµό 574/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Δυτικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Λήψη
άµεσων αντιπληµµυρικών µέτρων για την πρόληψη πληµµυρών
στη δυτική Αττική».

4. Η µε αριθµό 551/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Διαδικασία χορήγησης οικονο-
µικής ενίσχυσης πολιτών που πλήττονται από φυσικές καταστρο-
φές».

5. Η µε αριθµό 566/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠB’

Παρασκευή 19 Ιανουαρίου 2024



Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Να αντιµετωπιστεί άµεσα το πρόβληµα της αι-
θαλοµίχλης στα Ιωάννινα».

6. Η µε αριθµό 577/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπού-
λου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε
θέµα: «Το ιδιωτικό συµφωνητικό που υπογράψατε µε την εται-
ρεία «AEGEAN» στις 4-1-2024».

7. Η µε αριθµό 559/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Προ-
βλήµατα στη λειτουργία του προγράµµατος "Προσωπικός Βοη-
θός" για άτοµα µε αναπηρία».

8. Η µε αριθµό 561/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πρωτοφανής κα-
θυστέρηση στην καταβολή των Άµεσων Ενισχύσεων στους αγρό-
τες».

9. Η µε αριθµό 563/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεώργιου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Ως πότε οι νησιώτες µας θα χάνουν
τη ζωή τους εξαιτίας της απουσίας και αδιαφορίας του κράτους
- εξηνατριάχρονος συµπολίτης µας στην Κάρπαθο πέθανε ανα-
µένοντας να ανάψουν τα φώτα του αεροδροµίου για την αερο-
διακοµιδή του στη Ρόδο».

10. Η µε αριθµό 564/14-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση λύση για το φω-
τοβολταϊκό του Τοπικού Οργανισµού Εγγείων Βελτιώσεων
(ΤΟΕΒ) Σερβίων».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2152/6-12-2023 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας από τους
ελαιοπαραγωγούς της Φθιώτιδας και της χώρας - Απειλή για το
εισόδηµά τους η ακαρπία της ελιάς».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός-Ιωάννης Γ. Κουτνατζής ενηµε-
ρώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν
σήµερα είναι οι υπ’ αριθµόν 555/10-1-2024, 557/10-1-2024,
562/12-1-2024 και 570/15-1-2024, οι οποίες θα απαντηθούν από
τον Υπουργό Υγείας κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη.

Η υπ’ αριθµόν 569/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ . Θεόδωρο Λιβά-
νιο.

Η υπ’ αριθµόν 558/11-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ.
Ζωή Μακρή.

Η υπ’ αριθµόν 560/12-1-2024 και η υπ’ αριθµόν 573/15-1-2024
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Ταχιάο.

Ξεκινούµε, λοιπόν, αµέσως µε τη συζήτηση της τρίτης µε
αριθµό 560/12-1-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Δέσµευση χωρίς
αντίκρισµα η κατασκευή του δρόµου Λάρισας - Φαρσάλων από
την Κυβέρνηση».

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, καλή
σας µέρα!

Καληµέρα, κύριε Υφυπουργέ!
Πρόσφατα συµµετείχατε -επιτρέψτε µου λίγο, έχει σχέση µε

τη Θεσσαλία- σε συσκέψεις για την ανασυγκρότηση της Θεσσα-
λίας. Εκεί, κύριε Υφυπουργέ, ήθελα να κάνω το εξής σχόλιο, την
εξής δήλωση: Καλό θα ήταν να καλείται και η Αντιπολίτευση σε
τέτοιου είδους -βασικές τουλάχιστον- συσκέψεις, να ακούτε και
τη γνώµη µας. Μπορεί να µην είναι χρήσιµη, να µην τη θεωρείτε
χρήσιµη, αλλά εµείς ζούµε εκεί, ξέρουµε και τα προβλήµατα, όχι
ότι δεν τα ξέρουν και άλλοι άνθρωποι.

Δρόµος Λάρισας - Φαρσάλων: Τα λόγια περιττεύουν. Η πλέον
αποµονωµένη περιοχή στον Νοµό Λάρισας, κύριε Υπουργέ, είναι
τα Φάρσαλα. Το συγκεκριµένο έργο έχει χαρακτηριστεί ως έργο
εθνικού επιπέδου. Μετά τις καταστροφικές πληµµύρες η ανα-
γκαιότητα και η σπουδαιότητα αυτού του έργου καθίσταται
πλέον όχι απλά αναγκαία, επιβεβληµένη. Στην τελευταία κοινο-
βουλευτική επίκαιρη ερώτηση πριν περίπου έναν χρόνο ο κ. Κα-
ραγιάννης είπε ότι η µελέτη είχε ολοκληρωθεί από την
Περιφέρεια Θεσσαλίας και αναζητείται -τι άλλο;- η χρηµατοδό-
τηση. Αναζητείται η χρηµατοδότηση για ένα έργο πάρα πολύ ση-
µαντικό.

Σήµερα θέλουµε να πληροφορηθούµε οι πολίτες της Λάρισας,
των Φαρσάλων, εάν µετά από έναν χρόνο η Κυβέρνηση έχει βρει
το χρηµατοδοτικό εργαλείο και εάν ισχύει αυτό που είχε πει ο
πρώην περιφερειάρχης ότι είχε κατατεθεί τεχνικό δελτίο στο Τα-
µείο Ανάκαµψης, κάτι το οποίο δεν είχε απαντηθεί από τον κ. Κα-
ραγιάννη, ούτε επιβεβαιώθηκε ούτε απερρίφθη αυτός ο
ισχυρισµός.

Σήµερα ερωτάστε ως Κυβέρνηση αν έχετε υπ’ όψιν σας, αν
έχετε καταλήξει, έχετε εντοπίσει, έχετε βρει το χρηµατοδοτικό
εργαλείο, προκειµένου αυτός ο δρόµος να ξεκινήσει να υλοποι-
είται, πρώτον, και, δεύτερον, ποιο ακριβώς είναι το χρονοδιά-
γραµµα των ενεργειών της Κυβέρνησης για τον δρόµο Λάρισας
- Φαρσάλων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Κόκκαλη.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, καληµέρα.
Κύριε Κόκκαλη, κατ’ αρχάς, θα συµφωνήσω ότι πρέπει να κα-

λείται και η Αντιπολίτευση στις συσκέψεις. Ξέρετε ότι σε σύ-
σκεψη που είχα προκαλέσει ο ίδιος είχαν κληθεί όλοι οι
Βουλευτές της Θεσσαλίας, όπου έγιναν αυτές. Αν υπάρχει κά-
ποια παράλειψη στην τελευταία σύσκεψη, ζητώ συγγνώµη. Σε
κάθε περίπτωση, είναι χρήσιµη η συµµετοχή ανθρώπων που ζουν
τα προβλήµατα και σίγουρα οι Βουλευτές τών κατά τόπους πε-
ριφερειών γνωρίζουν τα προβλήµατα της περιοχής και αυτή είναι
µια παράµετρος που θα περιλάβω και στην απάντησή µου.

Διότι, θα µου επιτρέψετε, χωρίς να υπάρχει καµµία προσωπική
χροιά στο σχόλιο, να σας πω ότι αυτή η ερώτηση την οποία υπο-
βάλλετε σήµερα έχει κάποια χαρακτηριστικά πρόκλησης, µε δύο
διαφορετικές έννοιες. Κατ’ αρχάς, πρόκληση -αν θέλετε- µε τον
µάλλον αποµειωτικό χαρακτήρα της έννοιας, αλλά και πρόκληση
µε την έννοια ότι καλούµαι να εκθέσω κάποιες απόψεις οι οποίες
αυτή τη στιγµή δεν έχουν γίνει ευρύτερα γνωστές.

Πάµε, λοιπόν, στο πρώτο σκέλος αυτής της έννοιας. Κύριε
Κόκκαλη, ζείτε στη Λάρισα, ζείτε στη Θεσσαλία και ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι έχει προηγηθεί µια θεοµηνία που έχει ανατρέψει
όλα τα δεδοµένα. Οι απαντήσεις που παίρνατε στη Βουλή πριν
από έναν χρόνο, όπως και οι απαντήσεις που έδινα εγώ στη
Βουλή πριν από την 8η Σεπτεµβρίου, πριν από τον «Ντάνιελ»,
ήταν εντελώς διαφορετικές. 

Σήµερα µιλάµε για µία πολύ διαφορετική πραγµατικότητα στη
Θεσσαλία. Πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω πώς ένας άν-
θρωπος που ζει στον τόπο του -ξέρω ότι ζείτε στον τόπο σας,
σας έχω δει στην εκλογική σας περιφέρεια, συµπονάτε τους συµ-
πολίτες σας και έχετε επίγνωση της πραγµατικότητας- ρωτά εάν
µέσα σε όλο αυτόν τον καταιγισµό προβληµάτων µπορούµε να
προτεραιοποιήσουµε ένα έργο της τάξεως των 200 εκατοµµυ-
ρίων, όπως είναι ο δρόµος Λάρισας - Φαρσάλων. 
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Και αυτό δεν το απευθύνω ως ερώτηµα µόνο προς τον εαυτό
µας και ως ρητορικό ερώτηµα προς όλους, αλλά ως ένα πολύ
µεγαλύτερο ερώτηµα προς την περιφέρεια. Ξέρετε γιατί; Διότι
το έργο αυτό είναι περιφερειακού χαρακτήρα, ήταν εθνικής ση-
µασίας όσο γινόταν η µελέτη και επέστρεψε και παρελήφθη από
την περιφέρεια. Εγώ δεν είµαι σε θέση να απαντήσω εάν η περι-
φέρεια υπέβαλε τεχνικό δελτίο στο Ταµείο Ανάκαµψης. Όµως,
σε κάθε περίπτωση, µιλάµε για ένα έργο της τάξης των 200 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, όταν αυτή τη στιγµή για τα οδικά έργα της Θεσ-
σαλίας και της Στερεάς Ελλάδας -γιατί µέσα στις πληγείσες
περιοχές πρέπει να εντάξουµε και ένα τµήµα της Φθιώτιδας, των
Δήµων Λαµιέων και Στυλίδας, αν δεν κάνω λάθος, µπορεί να
κάνω λάθος- και σίγουρα και δύο δήµους της Εύβοιας- χρειαζό-
µαστε 900 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δεν τα έχουµε. 

Επίσης, για τα σιδηροδροµικά έργα -και αναθεωρώ το νούµερο
το οποίο είπα την προηγούµενη εβδοµάδα στη Θεσσαλία- χρει-
αζόµαστε ένα ποσό το οποίο υπερβαίνει τα 400 εκατοµµύρια. Αυτά
αφορούν τις οριστικές αποκαταστάσεις του σιδηροδροµικού δι-
κτύου στη Θεσσαλία, που δεν αφορούν µόνο την κεντρική γραµµή,
αλλά και τη γραµµή Καλαµπάκας - Παλαιοφαρσάλων και Λάρισας
- Βόλου, τις δύο αυτές γραµµές. Διερωτώµαι, λοιπόν, πώς σε αυτή
την εξίσωση θα µπορούσαµε να προσθέσουµε ένα επιπλέον ποσό
200 εκατοµµυρίων. Δεν έχει λογική αυτό το πράγµα. 

Γι’ αυτό σας λέω ότι άνθρωποι που ζείτε την περιοχή σας θα
έπρεπε να κατανοείτε ποιες είναι οι προτεραιότητες. Δεν λέω ότι
πρέπει να πάει πίσω το Λάρισα - Φαρσάλων. Σε καµµία περί-
πτωση δεν λέω κάτι τέτοιο. Επαναλαµβάνω, δεν λέω ότι πρέπει
να πάει πίσω ούτε ότι δεν αποτελεί προτεραιότητα. Όµως, στην
κατάταξη πλέον των προτεραιοτήτων, ναι, έχει οπισθοχωρήσει.
Και αυτό έγινε, διότι αυτό που προέχει είναι µια φυσική κατα-
στροφή, ο ουρανός που µας έπεσε στο κεφάλι.

Στη δευτεροµιλία µου θα απαντήσω για το πώς αντιλαµβάνο-
µαι εγώ τελικά αυτή την ερώτηση ως πρόκληση για απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υφυπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τη δευτεροµιλία
σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εξ όσων κατάλαβα,
λέτε ότι ο δρόµος Λάρισας - Φαρσάλων δεν είναι στην πρώτη
προτεραιότητα της Κυβέρνησης λόγω της θεοµηνίας. Κατά την
ταπεινή µου άποψη, ακούστε πού κάνετε το λάθος και πάνω σ’
αυτό θέλω την απάντησή σας. Θα συµφωνήσω ότι η θεοµηνία
έχει αλλάξει πάρα-πάρα πολλά. Όµως, και αυτός ο δρόµος έχει
υποστεί ζηµιά, λόγω του «Ντάνιελ». Άρα δεν µπορούµε να λέµε
ότι το αφήνουµε στην άκρη, να αποκαταστήσουµε άλλες ζηµιές.
Εννοείται ότι αυτό πρέπει να γίνει άµεσα και αυτό θα το δούµε
αργότερα. Αυτός ο δρόµος έχει υποστεί ζηµιά και θα σας πω
πού ακριβώς. Είναι µετά το Ζάππειο. Μετά το Ζάππειο έχει
κοπεί στη µέση. 

Συνεπώς αυτό που προτείνουµε εµείς ως Αντιπολίτευση είναι
αυτός ο δρόµος να ενταχθεί στον σχεδιασµό του Υπουργείου
από κοινού µε την Περιφέρεια Θεσσαλίας, στο πλαίσιο αφ’ ενός
της αποκατάστασης του οδικού δικτύου και αφ’ ετέρου ως νέο
έργο. Αυτό ζητάµε. Να ενταχθεί στο πλαίσιο του σχεδιασµού της
Κυβέρνησης από κοινού µε την Περιφέρεια, επειδή και αυτός ο
δρόµος έχει υποστεί σοβαρότατες ζηµιές. Δεν είναι ένας δρόµος
που δεν έχει υποστεί ζηµιές και απλά είναι ένας µικρός και στε-
νός δρόµος και πρέπει να γίνει µεγαλύτερος. Έχει υποστεί ζηµιά.
Άρα σηµαίνει ότι πρέπει να συµπεριληφθεί στον σχεδιασµό της
Κυβέρνησης -και αυτό ακριβώς ρωτάµε- και της Περιφέρειας.
Μάλιστα, θα πρέπει να συµπεριληφθεί τώρα, για να γίνει ο και-
νούργιος δρόµος.

Τώρα, όσον αφορά το Ταµείο Ανάκαµψης, είστε ο δεύτερος
Υπουργός ο οποίος δεν επιβεβαιώνει τον πρώην Περιφερειάρχη
για το ότι αυτό είχε κατατεθεί ως τεχνικό δελτίο στο Ταµείο Ανά-
καµψης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κόκκαλη. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Επειδή µου αρέσει να απαντώ συγκεκριµένα, θα σας πω
ότι πραγµατικά εντοπίζεται ένα πρόβληµα και θα καταλάβετε από
το τοπωνύµιο που λέω ότι δεν επαναλαµβάνω κάτι το οποίο εί-
πατε εσείς, αλλά κάτι το οποίο έχουµε µελετήσει. Η ζηµιά είναι
στο λεγόµενο σηµείο «112», για µας Νέες Καρυές – Ζάππειο, και
η δεύτερη ζηµιά είναι στη διασταύρωση προς Βασιλή, στην παλιά
σιδηροδροµική γραµµή. Μιλάµε για ζηµιές οι οποίες είναι στα
όρια του Δήµου Κιλελέρ και στα όρια του Δήµου Φαρσάλων. Το
συνολικό κόστος, λοιπόν, δεν υπερβαίνει τα 2 εκατοµµύρια ευρώ,
όταν στον Δήµο Φαρσάλων οι εκτιµώµενες συνολικές ζηµιές στο
οδικό δίκτυο -χωρίς την αγροτική οδοποιία- είναι 31,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ σε ένα σύνολο στην Περιφέρεια Λαρίσης -που δεν είναι
αυτή που έχει πάθει τις περισσότερες ζηµιές στη Θεσσαλία- της
τάξης των 86.100.000 ευρώ. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι όταν µιλάµε για τέτοια νούµερα δεν
µπορεί να αποτελέσει το εφαλτήριο µια ζηµιά 2 εκατοµµυρίων
για να εντάξουµε έναν δρόµο 200 εκατοµµυρίων σε ένα έργο συ-
νολικού κόστους 900 εκατοµµυρίων. Δεν υπάρχει αυτή η δυνα-
τότητα. Αυτή υπερβαίνει τη λογική. Σας λέω ότι καταλαβαίνω
πως προτεραιότητα είναι ένας δρόµος που πρέπει να γίνει. Αυτό,
όµως, που συµβαίνει είναι ότι έχουµε µια χρονική µετατόπιση
αυτής της προτεραιότητας στην κατάταξή της. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας πω ποια είναι η πρόκληση για
µας, για µένα ως Υφυπουργό, αλλά και για τον Χρήστο Σταϊ-
κούρα. Μάλιστα, νοµίζω ότι χθες είπαµε πολύ καθαρά τα πράγ-
µατα στην καθιερωµένη συνέντευξη που δίνουµε κάθε µήνα
στους διαπιστευµένους δηµοσιογράφους του Υπουργείου Υπο-
δοµών. 

Έχω πει και έχει παρεξηγηθεί, αλλά αυτή είναι η αλήθεια, ότι
δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Οι πόροι είναι πεπερασµένοι. Και
οι πόροι πρέπει πάντοτε να διατίθενται µετά από µία αξιολόγηση,
που οδηγεί σε προτεραιοποίηση. Δυστυχώς, δεν είναι δυνατόν
να κάνουµε το σύνολο των έργων τα οποία σχεδιάζουµε αυτή τη
στιγµή στην Ελλάδα, δυστυχώς πρέπει να κάνουµε επιλογές και,
δυστυχώς, αυτές οι επιλογές θα φέρουν κάποια έργα πιο µπρο-
στά, τα οποία δεν περιµέναµε να γίνουν, όπως συµβαίνει εν προ-
κειµένω στην περίπτωση της Θεσσαλίας. Δυστυχώς, αυτές οι
επιλογές θα πάνε προς τα πίσω κάποια έργα τα οποία έχουν προ-
τεραιότητα, όπως είναι ο δρόµος Λάρισας - Φαρσάλων. Δυστυ-
χώς, επίσης, επανερχόµαστε και παραλαµβάνουµε έργα, όπως
τα έργα του σιδηροδροµικού δικτύου, τα οποία, ενώ είχαν περα-
τωθεί και ήταν έτοιµα να αποδοθούν σε πλήρη λειτουργία, αυτό
διήρκεσε µόνο µια µέρα. 

Υπάρχουν προτεραιότητες οι οποίες υπαγορεύονται από την
πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι υπό συνθήκες
κλιµατικής κρίσης δεν πρέπει απλώς να διοχετεύουµε πόρους
για την ανάταξη των πληγεισών υποδοµών, αλλά πρέπει να δια-
τηρούµε και πόρους για έκτακτες ανάγκες. Και αυτή είναι η πρό-
κληση αυτή την εποχή. 

Όταν αναλάβαµε το Υπουργείο Υποδοµών, είχαµε ξεκαθαρίσει
ότι ένα από τα προβλήµατα τα οποία βλέπαµε είναι ότι οι ελληνι-
κές υποδοµές έχουν ένα έλλειµµα συντήρησης. Και αυτό δεν
είναι µόνο ελληνικό πρόβληµα, αλλά παγκόσµιο. Είναι πρόβληµα
που το αντιµετωπίζει η Γερµανία, η οποία ψάχνει να βρει 60 δι-
σεκατοµµύρια στον προϋπολογισµό της για να περικόψει δαπά-
νες, το αντιµετωπίζουν οι Ηνωµένες Πολιτείες, που, επίσης,
έχουν γερασµένες υποδοµές, οι οποίες φτιάχτηκαν από µπετόν
στη δεκαετία του ’50 και σήµερα πλέον αυτό έχει «εκµετρήσει το
ζην». 

Αυτό ήταν ένα πολύ βασικό πρόβληµα που ήρθε µπροστά µας,
αλλά µας είχε οδηγήσει ήδη στο ότι πρέπει να αναθεωρήσουµε
κάποιες προτεραιότητες. Έλα, όµως, που µετά ακολούθησε η
Θεσσαλία, η οποία µας έδειξε ότι τα προβλήµατα µπορούν να
έχουν και έναν πολύ έκτακτο χαρακτήρα και πάντοτε πρέπει να
έχεις έναν τρόπο να διασφαλίσεις πόρους.

Πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγµή η συµβολή του ευρωπαϊ-
κού προϋπολογισµού σε αυτές τις προτεραιότητες δεν είναι ικα-
νοποιητική. Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, πρέπει να ανατρέξουµε
στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων είναι πεπερασµένο, δεν έχει απεριόριστες δυ-
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νατότητες. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να αναθεωρήσουµε κάποιες
από τις επιλογές µας και να θέσουµε νέες προτεραιότητες.

Εκεί που θα συµφωνήσω µαζί σας και θα ξαναγυρίσω στην αρ-
χική παρέµβασή σας, στην πρωτολογία σας, είναι ότι θα είναι
καλό να συζητάµε και αυτές οι προτεραιότητες να αποκτούν χα-
ρακτηριστικά στρατηγικών επιλογών στις οποίες συναινεί το πο-
λιτικό σύστηµα, ώστε να µπορέσουν διαχρονικά να αντέξουν σε
οποιαδήποτε πολιτική αλλαγή. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και είναι αυτό που πρέπει να ξέρει ο κόσµος, γιατί έτσι τα έργα
θα γίνουν και γρηγορότερα, αλλά θα µπορεί και ο κόσµος να βλέ-
πει ένα ορατό αποτέλεσµα, να έχει ορατές προσδοκίες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 573/15-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης
Καραγεωργοπούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Μετρό στην πλατεία Εξαρχείων: Ο δηµόσιος
χώρος σε διωγµό».

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο για την
πρωτολογία σας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, από την ηµέρα σχεδόν που ανακοινώθηκε η
απόφαση για την κατασκευή σταθµού µετρό στην πλατεία Εξαρ-
χείων εκδηλώθηκαν διαµαρτυρίες των κατοίκων, οι οποίοι αντι-
δρούν, καθώς πιστεύουν ότι ο σταθµός αυτός µπορεί
ευχερέστατα να εγκατασταθεί σε άλλο κοντινό σηµείο, χωρίς τις
περιβαλλοντικές, πολεοδοµικές, συγκοινωνιακές και κοινωνικές
επιπτώσεις που θα έχει ως αποτέλεσµα η εγκατάστασή του στη
συγκεκριµένη πλατεία. 

Πρόσφατα βιώσαµε, δικαιολογηµένα, οξύτατες κοινωνικές αν-
τιδράσεις, µε επίκεντρο την πλατεία Εξαρχείων και αφορµή το
κόψιµο των δέντρων και την αποψίλωση της πλατείας, προκειµέ-
νου να εκκινήσουν οι εργασίες του µετρό. Όπως έχει επισηµαν-
θεί από διάφορους φορείς, επιστήµονες και κατοίκους της
περιοχής, η υλοποίηση, η χωροθέτηση του σταθµού στην πλα-
τεία είναι συγκοινωνιακά προβληµατική, καθώς απέχει αρκετά
από τον βασικό συγκοινωνιακό άξονα της οδού Πατησίων και τον
µεγαλύτερο πόλο έλξης τουριστών στην ευρύτερη περιοχή, το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο. 

Είναι πολεοδοµικά άστοχη, εφόσον παραχωρεί πρακτικά στην
εταιρεία «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» τον σχεδιασµό της πόλης, µε έλλειψη
όµως µιας ολιστικής πολεοδοµικής ανάγνωσης δεδοµένου ότι η
λύση που επιλέχθηκε αντί να αναπτύξει και να αυξήσει τον δη-
µόσιο χώρο, ουσιαστικά τον µικραίνει και τον υποβαθµίζει.

Είναι αντιδεοντολογική και αντιπεριβαλλοντική, τροφοδότης
κοινωνικών εντάσεων.

Ερωτάσθε τα εξής: Γιατί τέτοια εµµονή µε τη χωροθέτηση του
σταθµού και όλων ανεξαιρέτως των απολήξεών του εντός της
πλατείας Εξαρχείων; Η εµµονή, µάλιστα, έχει εκφραστεί και µε
δηλώσεις σας ότι ακόµα και επτά εκατοµµύρια µηνύσεις να
έχουµε για την ιδέα αυτή και για την απόφασή µας αυτή, εµείς
θα επιµείνουµε και θα οργανώσουµε και θα υλοποιήσουµε τον
σταθµό του µετρό στην πλατεία Εξαρχείων.

Σκοπεύετε να µελετήσετε εναλλακτικές λύσεις για τον σταθµό
που θα οδηγήσουν τόσο σε ωφελιµότερες συνθήκες για κατοί-
κους και επισκέπτες της περιοχής, όσο και σε χαλάρωση των κοι-
νωνικών εντάσεων που παρατηρούνται;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την

κ. Καραγεωργοπούλου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Βουλευτά, προφανώς έχουµε µία διαφορά σε ό,τι
αφορά αυτό το οποίο εσείς αναφέρετε ως «κοινωνική ένταση»,
διότι φαντάζοµαι ότι η κοινωνική ένταση δεν µπορεί να χαρακτη-
ριστεί ως ένας επαναλαµβανόµενα περιορισµένος αριθµός δια-
µαρτυρόµενων οι οποίοι ασκούν την επαναστατική γυµναστική
σε µια περιοχή που θεωρούν ότι είναι το γαλατικό χωριό, το

οποίο αυτόν τον ρόλο έχει να παίξει µέσα στο πολεοδοµικό συγ-
κρότηµα της Αθήνας. Το λέω για να είµαστε ξεκάθαροι.

Ας πάµε στη µείωση του δηµόσιου χώρου. Δηλαδή, ποια είναι
η µείωση του δηµόσιου χώρου; Ξέρετε ποιο θα είναι το αποτέ-
λεσµα της µείωσης του δηµόσιου χώρου στα Εξάρχεια; Θα είναι
η έξοδος µιας σκάλας και ένα ασανσέρ, όταν έχει χρηµατοδοτη-
θεί από το Υπουργείο Υποδοµών και έχει γίνει µε πρωτοβουλία
της απελθούσας δηµοτικής αρχής και της «ΑΝΑΠΛΑΣΗΣ Α.Ε.»
ένας αρχιτεκτονικός διαγωνισµός ο οποίος αποδίδει εν τέλει ένα
κόσµηµα στην περιοχή.

Προφανέστατα κάποιοι δεν θέλουν αυτό το κόσµηµα. Κάποιοι
θέλουν να είναι το γνωστό γαλατικό χωριό, όπου υπάρχουν συµ-
φέροντα. Καλή η επανάσταση, καλά όσα ακούγονται για την πε-
ριοχή των Εξαρχείων. Προφανώς, το µετρό φέρνει όπου περνάει
άνοδο των αξιών, διότι βελτιώνει τη ζωή των κατοίκων και δίνει
διεξόδους µετακίνησης. Μήπως, όµως, η σηµερινή κατάσταση
αυτό το οποίο επιφέρει είναι καθήλωση των αξιών, υποβιβασµό
των αξιών, ακριβώς επειδή ο κανόνας στα Εξάρχεια είναι η βία,
επειδή ο κανόνας στα Εξάρχεια είναι ότι µία δεδηλωµένη οµάδα
αναρχικών τραγουδιστών, όπως είναι οι Tiger Lillies, δεν µπορούν
να πάνε να παίξουν µουσική στα Εξάρχεια; Τους το απαγορεύουν
αυτοί που προκαλούν την κοινωνική αναταραχή και τις κοινωνικές
αντιδράσεις, επειδή οι άνθρωποι αυτοί συµπαραστάθηκαν στην
Ουκρανία. Αυτά είναι τα Εξάρχεια τα οποία θέλουν να κρατήσουν
τον ιδιόµορφο χαρακτήρα τους και τα οποία προβάλλουν οτιδή-
ποτε για να αντιδράσουν.

Εγώ, λοιπόν, σας ξαναλέω ότι δεν σταµατά ο σταθµός των
Εξαρχείων. Ο σταθµός των Εξαρχείων θα γίνει. Δεν είναι ένα
έργο το οποίο έχει πολιτική χροιά. Είναι ένα έργο το οποίο χα-
ρακτηρίζεται από αυστηρότατες τεχνικές επιλογές. Έχουν δια-
ψευστεί στην πράξη όλες οι εναλλακτικές οι οποίες έχουν
αναφερθεί. Προφανώς απέχει από την οδό Πατησίων, αλλά αν
µετακινηθεί ο σταθµός των Εξαρχείων εκεί που λένε, θα πρέπει
να µετακινηθεί και ο σταθµός της Κυψέλης και θα πρέπει να µε-
τακινηθεί και ο σταθµός που βρίσκεται στη γωνία Μουστοξύδη
και Αλεξάνδρας. Ξέρετε πού θα πάει; Θα πάει στο Πεδίον του
Άρεως. Αυτό σηµαίνει ότι έχει να καλύψει µία περιοχή η οποία
είναι ανοιχτός χώρος, πολεοδοµικά έχει ουσιαστικά µικρό ενδια-
φέρον και επίσης πολλαπλασιάζει και το µήκος της γραµµής,
γιατί θα πρέπει οι καµπύλες να διατηρήσουν τις ελάχιστες δια-
στάσεις τις οποίες επιβάλλει η κατασκευή έργων µετρό.

Δεν είναι, λοιπόν, τόσο απλά τα πράγµατα ούτε είναι µονοδιά-
στατα. Στη δευτεροµιλία µου δε, θα σας απαντήσω και γι’ αυτό
το οποίο εσείς χαρακτηρίζετε ως επιµονή µας να κατασκευαστεί
ο σταθµός του µετρό εκεί και ως δική µας απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Καρα-
γεωργοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ,
λυπάµαι γιατί εκφράζεστε τόσο απαξιωτικά σε σχέση µε τους κα-
τοίκους, µιλώντας για επαναστατική γυµναστική, αλλά και σε
σχέση µε τους πολίτες των Αθηνών. Στα Εξάρχεια µεγαλώσαµε.
Τα φοιτητικά µας χρόνια έχουν συνδυαστεί όχι µόνο µε την πε-
ριοχή των Εξαρχείων αλλά και µε τη συγκεκριµένη πλατεία. Η
συγκεκριµένη πλατεία υπήρξε ανέκαθεν ένα φυτώριο ιδεών, ένας
τόπος διακίνησης ελευθερίας σκέψης, συνάθροισης, συνάντη-
σης ανθρώπων, συναναστροφής, κάτι το οποίο πολιτικά προφα-
νώς και σας ενδιαφέρει να το καταστείλετε.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, µεθοδικά, εδώ και πολλά έτη έχετε
αποφασίσει µε µεθόδους καταστολής να αντιστρέψετε ακόµα και
τον ρόλο των αστυνοµικών, τους οποίους χρησιµοποιείτε ως
τρόπο να καταστέλλετε ακριβώς αυτό, την ελευθερία της σκέψης
και τη διακίνηση ιδεών που έχουν συνδεθεί συµβολικά και ιστο-
ρικά µε τη συγκεκριµένη γειτονιά. Αντί οι πολίτες να έχουν τους
αστυνοµικούς για την προστασία τους, τους έχετε θέσει απέναντί
τους να καταστέλλουν ακριβώς κάθε είδους ανάγκη να συνα-
θροιστούν, να τραγουδήσουν, να ελευθερώσουν όλες τους τις
ιδέες και να επικοινωνήσουν όλες τους τις σκέψεις.

Η αντιπεριβαλλοντική πολιτική σας δεν αποµονώνεται µόνο
στην αποψίλωση της περιοχής από τα δέντρα τα οποία εξαγγέλ-
λετε ότι θα µεταφυτεύσετε κάπου αλλού, κάτι το οποίο παταγω-
δώς έχει αποτύχει σε άλλου είδους προσπάθειες και απόπειρες

8878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διότι τα δέντρα ξεραίνονται όπου και αν έχει γίνει προσπάθεια
µεταφύτευσης, αλλά επιβεβαιώνεται από το γεγονός ότι αυτό το
επιχειρείτε σε µια περιοχή πάρα πολύ µικρή που δεν έχει πνεύ-
µονες, δεν έχει ανάσες. Άρα στερείτε στους κατοίκους την ποι-
ότητα ζωής, δεδοµένου ότι αποψιλώνετε την περιοχή από δέντρα
και επιπλέον συνεχίζετε να τροφοδοτείτε τις κοινωνικές εντάσεις,
γιατί στη συγκεκριµένη πλατεία ακριβώς υπάρχει µεγάλη ανάγκη
να συνεχίσει ο κόσµος συµβολικά να συσπειρώνεται, να συγκεν-
τρώνεται, να συζητά.

Ότι το µετρό δεν µπορούσε να γίνει πολεοδοµικά οπουδήποτε
αλλού παρά µόνο στον συγκεκριµένο χώρο είναι στοχευµένη πο-
λιτική σας ανάγκη. Είναι τροχοπέδη στη βιώσιµη αστική κινητι-
κότητα, την οποία θέλετε να υπερασπίζετε, καθώς το έργο έχει
αµιγή χαρακτηριστικά ενός συγκοινωνιακού µέσου που θα µπο-
ρούσε να αποτελεί ένα άριστο εργαλείο πολεοδοµικής ανασυγ-
κρότησης.

Εξάλλου, στο ίδιο µήκος κύµατος κινηθήκατε και µε την ανά-
πλαση της λεωφόρου Πανεπιστηµίου και αποτύχατε οικτρά, δε-
δοµένου ότι ακόµα και οι γλάστρες, αξίας τουλάχιστον ενός
µισθού, αντικαταστάθηκαν µε άλλου είδους πράγµατα, ενώ τα
δέντρα που «εφηύρε» ο κ. Μπακογιάννης ως λύση για να δηµι-
ουργήσει περιβαλλοντικές εστίες ανάσας για τους κατοίκους, ξε-
ράθηκαν και αντικαταστάθηκαν µε άλλα, τουλάχιστον δύο φορές.

Το έργο της ανάπλασης απέτυχε και στο ίδιο µήκος κύµατος
κινείστε και για την συµβολική και ιστορικής αξίας πλατεία των
Εξαρχείων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Πραγµατικά, µένω ενεός µε τον ορισµό «ελευθερία ιδεών».
Αν υπάρχει ελευθερία εδώ µέσα, στα Εξάρχεια, όπου απαγο-
ρεύεται η αντίθετη άποψη από αυτή, που θεωρούν οι πλειοψη-
φούντες την επαναστατική γυµναστική ότι είναι αποδεκτή, δεν
µπορώ να το σχολιάσω.

Σας ανέφερα την περίπτωση των Tiger Lillies δεν χρειάζεται
κάτι άλλο. Θέλετε να πάτε να τραγουδήσετε; Μα, δεν µπορούν
να τραγουδήσουν όλοι. Ένα αναρχικό συγκρότηµα δεν µπορεί
να τραγουδήσει, γιατί το απαγορεύει εκείνη η κοινωνική αντί-
δραση, την οποία αναφέρετε.

Εν πάση περιπτώσει, δεν θα µείνω σε αυτό. Κάνετε ένα λάθος.
Και κάνετε αυτό το λάθος, πιθανόν, διότι δεν ξέρετε τα πράγ-
µατα. Οποιοδήποτε έργο µετρό χωροθετείται µε µία µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων. Το εφαλτήριο για ένα έργο µετρό
-και για οποιοδήποτε έργο- είναι πάντα µια µελέτη περιβαλλον-
τικών επιπτώσεων.

Πότε, λοιπόν, ενεκρίθη αυτή η περιβαλλοντική µελέτη; Το
2018. Ποιος ήταν κυβέρνηση το 2018; Προφανώς, το γειτονικό
σας κόµµα, αυτό που κάθεται στα έδρανα, µπροστά από εσάς:
Ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ποιος δηµοπράτησε το έργο µε τη σηµερινή χάραξη, αυτή την
οποία εσείς στηλιτεύετε; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Επί κ.
Σπίρτζη έγινε. Δεν υπήρξε η παραµικρή κυβερνητική εµπλοκή της
Νέας Δηµοκρατίας σε ό,τι αφορά τη χάραξη του µετρό της γραµ-
µής 4. Καµµία!

Αυτό ήταν ένα έργο, το οποίο διαχρονικά συνεζητείτο. Ήταν
έργο, στο οποίο λίγο-πολύ συµφωνούσαν όλοι. Και λίγο-πολύ, ή
µάλλον πολύ, ένα έργο θα πάει σε πυκνοκατοικηµένες περιοχές.
Πού θα πάει; Προφανώς, θα πάει σε πυκνοκατοικηµένη περιοχή,
όπως τα Εξάρχεια. Δεν θα πάει στο πουθενά, για να µην παρα-
λαµβάνει επιβάτες. Θα πάει εκεί όπου εξυπηρετεί τις µετακινή-
σεις των πολιτών.

Το έργο, εάν µπορούσαµε να χρεώνουµε τα έργα -δεν είναι
σωστό αυτό, γιατί σας λέω διαχρονικά υπήρχε συµφωνία για το
έργο της γραµµής 4- χρεώνεται -για µένα πιστώνεται, δηλαδή,
θετικά- στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και καλά έκανε και το ξεκίνησε.
Τώρα, βεβαίως, στην προεκλογική περίοδο, στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ
-όχι του ΣΥΡΙΖΑ, επισήµως- µας είπαν ότι «ξέρετε σκοπεύαµε να
το αλλάξουµε».

Πάµε, λοιπόν, και σε αυτό. Ξέρετε τι θα πει σκοπεύουµε να αλ-

λάξουµε ένα δηµοπρατηµένο έργο; Το µεγαλύτερο δώρο στον
εργολάβο. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο δώρο στον κατασκευαστή.
Αλλάζουµε ένα δηµοπρατηµένο έργο, αλλάζουµε τη µελέτη και
δηµιουργούµε claims, δηµιουργούµε απαιτήσεις, οι οποίες µπο-
ρεί να «φτάσουν στον θεό».

Αυτό συνέβη στη Θεσσαλονίκη, στη Βενιζέλου και αυτό ήταν
έργο ΣΥΡΙΖΑ, εκείνο χρεώνεται στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι το προ-
δικασµένο αποτέλεσµα τυχόν αποφυγής ή εγκατάλειψης. Δη-
λαδή, µετακίνησης του σταθµού των Εξαρχείων.

Τώρα, βεβαίως, καταλαβαίνω ότι ο όρος «επαναστατική γυµνα-
στική» µπορεί να µην αγγίζει τους πάντες. Τελευταία έχω δει -ελ-
πίζω να µην είναι προσχηµατική, να είναι πραγµατική- µία
προσφυγή, µια αίτηση ασφαλιστικών µέτρων, κατοίκων της µπλε
πολυκατοικίας, οι οποίοι, τι λένε; Λένε ότι «αν περάσει η σήραγγα
δίπλα από την πολυκατοικία µας ή κάτω από την πολυκατοικία
µας, κινδυνεύει να πέσει ένα αρχιτεκτόνηµα και υψηλής αισθητι-
κής και προστατευόµενο».

Θέλω να διαβεβαιώσω, διότι είναι καιρός πλέον να λέµε τα
πράγµατα ξεκάθαρα, ότι οι Έλληνες τεχνικοί είτε µιλάµε για µε-
λετητές είτε µιλάµε για κατασκευαστικές εταιρείες -και εν προ-
κειµένω µιλάµε και για τους µελετητές της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ»
και για τους µελετητές που συνεργάζονται µε τον κατασκευαστή,
αλλά και για δύο κορυφαίες εταιρείες στην κατασκευή έργων
µετρό -µία ελληνική, την «ΑΒΑΞ» και µία, που έχει την εµπειρία
και του µετρό του Πειραιά, που παραδόθηκε πρόσφατα µαζί µε
την «GELA» στην κοινοπραξία στην οποία µετέχουν για την κα-
τασκευή της γραµµής 4- έχουν απόλυτη τεχνογνωσία, ώστε να
µην υπάρχει ο παραµικρός κίνδυνος.

Ο εξοπλισµός, ο οποίος χρησιµοποιείται -τα ΤBM- τα οποία
χρησιµοποιούνται για τη διάτρηση των σηράγγων, είναι τέτοια
που διασφαλίζουν ισοστάθµιση των πιέσεων, όπου δεν υπάρχει
ο παραµικρός κίνδυνος για την µπλε πολυκατοικία, ο παραµικρός
κίνδυνος για οποιοδήποτε οικοδόµηµα βρεθεί στον δρόµο των
ΤΒΜ.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να πω ότι αυτή η συζήτηση για τα
Εξάρχεια είναι µια άχαρη συζήτηση. Δεν έχει κανένα µέλλον. Έρ-
χεται από ένα παρελθόν, το οποίο επίσης, δεν έχει χρώµα και
καιρός είναι να δούµε ότι ο σταθµός ξεκίνησε και ο σταθµός γί-
νεται. Άρα πλέον και χρονικά σήµερα δεν έχει και καµµία σηµα-
σία να συνεχίζεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Να ανακοινώσω ότι δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος Βου-

λευτή οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις: 
Η πέµπτη µε αριθµό 567/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» κ. Αθανασίου Ηλιόπουλου προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Σε τι αποσκοπούν οι διαρθρωτικές αλλα-
γές στο δικαίωµα εισόδου και τη διαχείριση επισκεπτών στα µνη-
µεία της χώρας;».

Η πρώτη µε αριθµό 1928/23-11-2023 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική-Συµµαχία» κ. Χα-
ράλαµπου Μαµουλάκη, προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Η σηµασία πλήρους ανάταξης του σιδη-
ροδροµικού δικτύου µε γνώµονα την ασφάλεια».

Η τέταρτη µε αριθµό 546/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Παύλου Σαράκη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Διαπραγµατεύσεις της
ελληνικής πολιτείας, αναφορικά µε το στεγαστικό πρόβληµα του
σχολικού συγκροτήµατος «FREIMANN» στο Μόναχο Γερµανίας».

Η δεύτερη µε αριθµό 576/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης Βατσινά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Αντιστοίχιση πτυχίων των αποφοίτων των πρώην ΑΕΙ Τεχνολο-
γικού Τοµέα (ΤΤ) (ΤΕΙ) µε τα αντίστοιχα ή συναφή τµήµατα των
νέων ακαδηµαϊκών δοµών».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης, οι εξής: 
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Η τρίτη µε αριθµό 568/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφρο-
δίτης Κτενά προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µε θέµα: «Οι οδηγοί σχολικών λεωφορείων να πά-
ρουν αναδροµικά τα βαρέα ένσηµα που δικαιούνται».

Η έκτη µε αριθµό 571/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Άµεση λύση για τη συνέχεια λειτουργίας του 2ου Εργαστηρίου
Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ)
και του Ειδικού Νηπιαγωγείου και Δηµοτικού Σχολείου για παιδιά
µε αυτισµό στο Δήµο Πυλαίας- Χορτιάτη της Περιφερειακής Ενό-
τητας (ΠΕ) Θεσσαλονίκης».

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 569/15-
1-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Για την απαράδεκτη κατάσταση των κτη-
ριακών υποδοµών των ειδικών σχολείων στην Κρήτη».

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Συντυχάκης.
EΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χρόνια πολλά και καλή χρονιά σε όλες και όλους.
Κύριε Υπουργέ, υποβαθµισµένες και υποσυντηρηµένες είναι

στη συντριπτική πλειοψηφία τους οι κτηριακές υποδοµές των ει-
δικών σχολείων και στους τέσσερις νοµούς της Κρήτης λόγω της
υποχρηµατοδότησης διαχρονικά από τις κυβερνήσεις. Τα περισ-
σότερα σχολεία ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης στεγάζονται
ακόµα και σε κοντέινερ σε χώρους που δεν είναι κατάλληλοι για
να διενεργούνται οι αναγκαίες επιστηµονικές παρεµβάσεις, ει-
δική παιδαγωγική, µε τα κατάλληλα µέσα, όπως το ΚΚΕ έχει ανα-
δείξει µε αλλεπάλληλες αναφορές, απλές και επίκαιρες
ερωτήσεις.

Στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου: Το 2ο Ειδικό Νηπια-
γωγείο και το 1ο Ειδικό Δηµοτικό Δήµου Ηρακλείου είναι προσω-
ρινά εγκατεστηµένα σε κοντέινερ. Το ΕΝΕΕΓΥΛ και το ΕΕΕΕΚ
Ηρακλείου στεγάζονται από το 2006 σε λυόµενες αίθουσες επι-
κίνδυνες, µε ετοιµόρροπες οροφές. Το Ειδικό Νηπιαγωγείο και
το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Μοιρών συστεγάζονται σε άλλο δη-
µοτικό σχολείο, αυτό της Πόµπιας. Το ΕΕΕΕΚ Τυµπακίου µε τον
σεισµό του 2021 παρουσίασε εκτεταµένες ρηγµατώσεις. Η έν-
ταξη στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» µετά από πολύχρονους
αγώνες γονέων και εκπαιδευτικών δεν αποτελεί άλλοθι για να µην
συντηρείται το υφιστάµενο κτήριο. 

Στην Περιφερειακή Ενότητα Ρεθύµνου: Το Ειδικό Νηπιαγωγείο
Ρεθύµνου συστεγάζεται σε προκατασκευασµένες αίθουσες. Το
ΕΝΕΕΓΥΛ Ρεθύµνου µαζί µε το ΕΕΕΕΚ -τα επισκέφτηκα χθες µά-
λιστα µε κλιµάκιο του ΚΚΕ- συστεγάζονται για πάνω από είκοσι
χρόνια στο κτήριο του 1ου Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου που έχει
ρηγµατώσεις, χωρίς καµµία πρόβλεψη αντισεισµικής θωράκισης,
ενώ υπήρχε και συγκεκριµένη δέσµευση να µεταφερθούν στο
κέντρο γεωργικής εκπαίδευσης, αφού φυσικά µετασκευαστεί.
Θα καταθέσω και κοινό δελτίο τύπου των φορέων ειδικής αγω-
γής Ρεθύµνου. Μέχρι στιγµής και παρά τις υποσχέσεις σε συζή-
τηση επίκαιρης ερώτησης του ΚΚΕ το 2022 ότι µέσω του
προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης» ο Δήµος Ρεθύµνου θα κατα-
σκεύαζε κατάλληλο κτήριο γι’ αυτά τα δύο, το ΕΕΕΕΚ και το
ΕΝΕΓΥΛ Ρεθύµνου, µε τη µετασκευή του ΚΕΓΕ που παραχωρή-
θηκε από το 2019 στον δήµο ειδικά γι’ αυτόν τον σκοπό, δεν έχει
γίνει τίποτα µέχρι τώρα. 

Στην Περιφερειακή Ενότητα Χανίων: Στο Ενιαίο Ειδικό Επαγ-
γελµατικό Γυµνάσιο Χανίων ο αριθµός των µαθητών έχει αυξηθεί
πάρα πολύ. Το ΕΕΕΕΚ στεγάζεται σε παλιό κτήριο. Το 4ο Ειδικό
Δηµοτικό Σχολείο στεγάζεται σε πλήρως ακατάλληλο χώρο από
το 1975. Τα Ειδικά Δηµοτικά 1ο και 3ο είναι σε διώροφο κτίριο. Το
ΚΕΔΑΣΥ Χανίων στεγάζεται σε ένα παλιό ακατάλληλο κτήριο για
τη λειτουργία µιας τέτοιας δοµής. 

Στο Λασίθι υπάρχουν το ΕΕΕΕΚ Σητείας, το Ειδικό Δηµοτικό
Σχολείο Ιεράπετρας, το Ειδικό Νηπιαγωγείο και το Ειδικό Δηµο-
τικό Σητείας. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για να προχωρήσει άµεσα η εύρεση χώρων,
η ίδρυση και η ανέγερση νέων σύγχρονων δηµόσιων ειδικών σχο-
λείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στην
Κρήτη µε βάση τις ανάγκες που έχει η περιοχή, µε κρατική ευ-
θύνη και χρηµατοδότηση, χωρίς συµπράξεις δηµόσιου και ιδιω-
τικού τοµέα.

Επίσης, σας ρωτάµε για την υλοποίηση της δέσµευσης για τη
µεταφορά του ΕΝΕΕΓΥΛ και του ΕΕΕΕΚ Ρεθύµνου στο ΚΕΓΕ
ώστε να λυθεί το πρόβληµα στέγασης του ΚΕΔΑΣΥ στα Χανιά και
φυσικά να εξασφαλιστούν όλες οι αναγκαίες προϋποθέσεις που
αφορούν στη µεταφορά των παιδιών, τη στελέχωση, το αναγκαίο
µόνιµο προσωπικό, τον εξοπλισµό, το εκπαιδευτικό υλικό, που
επικουρικά το προσθέτω γιατί είναι ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα,
εκτός από το στεγαστικό. Αν θέλετε, απαντάτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ για την ερώτηση,
κύριε Συντυχάκη. Γνωρίζω την προσωπική σας ευαισθησία ιδίως
στα θέµατα των ειδικών σχολείων διαχρονικά και θέλω να σας
ευχαριστήσω γιατί και στην παλαιότερη θητεία είχατε συµβάλει
καθοριστικά και για το Ειδικό Σχολείο στο Ηράκλειο Κρήτης, το
οποίο αυτή τη στιγµή χρηµατοδοτεί τη µελέτη η οποία σύντοµα
θα ολοκληρωθεί για να δούµε το ύψος προϋπολογισµού για την
ένταξη. 

Ξεκινώντας από το Ρέθυµνο να πω ότι ολοκληρώνεται µε ένα
τελευταίο κοµµάτι γραφειοκρατικής δουλειάς και σε λίγες µέρες
θα έχουµε πολύ καλά νέα για το Ρέθυµνο. Είναι πολύ σηµαντικό
µία πόλη σαν το Ρέθυµνο να έχει ένα σύγχρονο ειδικό σχολείο.

Όσον αφορά τα Χανιά, όπως µας λέει και ο δήµος το 1ο και το
3ο Ειδικό Δηµοτικό και το 4ο Δηµοτικό Σχολείο έχουν όντως θέ-
µατα τα οποία πρέπει να τα δούµε και να επιλυθούν. Η µελέτη
για το ειδικό σχολείο στο οικοδοµικό τετράγωνο 213 της Σούδας
υλοποιείται µε πόρους του Δήµου Χανίων. Ο προϋπολογισµός
είναι ύψους περίπου 800 χιλιάδων ευρώ και σύντοµα θα ολοκλη-
ρωθεί. Το 2ο Δηµοτικό και το 2ο Νηπιαγωγείο Χανίων στις Στέρνες
είναι κατάλληλο για τη λειτουργία του ως ειδικό σχολείο. 

Επίσης, έχουµε ένα θέµα που είναι το ΕΝΕΕΓΥΛ στις Μουρνιές
που φτιάχτηκε, αλλά αυξάνουν δυστυχώς συνεχώς οι ανάγκες
πάρα πολύ και γι’ αυτό αναγκάστηκαν να καλυφθούν µε προκάτ
αίθουσες στον προαύλιο χώρο του σχολείου. Θα το δούµε και
αυτό σύντοµα. Ακόµα, στα Κουνουπιδιανά είναι κατάλληλο παρ’
όλο που στεγάζεται µαζί µε το Γενικό Λύκειο Ακρωτηρίου. 

Ήδη χρηµατοδοτούνται, εκτός από το Ηράκλειο που σας είπα,
και η µελέτη για τον Δήµο Μοιρών µε προϋπολογισµό 7 εκατοµ-
µυρίων ευρώ -και η κατασκευή µαζί- για το Ειδικό Σχολείο στις
Μοίρες στον Δήµο Φαιστού. 

Στο Ηράκλειο, όπως σας ανέφερα, περίπου 9 εκατοµµύρια
ευρώ θα είναι το κόστος της κατασκευής στο ΚΕΓΕ για τις ανάγ-
κες του ειδικού σχολείου.

Με την ευκαιρία να σας πω ότι διαχρονικά υπήρχε ένα θέµα
για τη χρηµατοδότηση των δήµων από τους κεντρικούς αυτοτε-
λείς πόρους. Από 1-1-2024 έγινε µια πάρα πολύ µεγάλη αλλαγή.
Άλλαξαν τα κριτήρια µε αποτέλεσµα ιδίως οι δήµοι της ελληνικής
περιφέρειας να έχουν σηµαντικότατες αυξήσεις στη χρηµατοδό-
τηση από το κεντρικό κράτος. Να σας πω ενδεικτικά ότι το 2022
οι δήµοι της Κρήτης πήραν συνολικά 83.655.000 ευρώ, το 2023
φτάσαµε στα 90 εκατοµµύρια ευρώ και το 2024 θα φτάσουµε
στα 110 εκατοµµύρια ευρώ, αύξηση 21% σε σχέση µε πέρσι και
31% σε σχέση µε πρόπερσι. Αυτά είναι χρήµατα τα οποία οι αυ-
τοδιοικητικές αρχές, οι δήµοι της Κρήτης µπορούν να τα διαθέ-
σουν όπως κρίνουν καλύτερα προτεραιοποιώντας πολιτικά τις
ανάγκες των δηµοτών τους αλλά και εφαρµόζοντας την πολιτική
τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είδατε πόση

ώρα χρειάζεται κανείς για να αναφερθεί σε ένα σύνολο σχολείων
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ειδικής αγωγής για ένα νησί; Αυτό δείχνει το εκτεταµένο πρό-
βληµα που υπάρχει. 

Ένα σχόλιο σε σχέση µε το ΕΕΕΕΚ και το ΕΝΕΕΓΥΛ Ηρα-
κλείου, που αποτελεί και τη µεγαλύτερη δοµή της Κρήτης. Μετά
από πολύχρονους πραγµατικά αγώνες γονέων και εκπαιδευτικών
θα δροµολογηθεί µια εξέλιξη µε την ένταξη στο πρόγραµµα «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Εδώ όµως υπάρχουν καθυστερήσεις αδικαιο-
λόγητες. Μέχρι τώρα δεν έχει πέσει πετραδάκι πάνω σε πέτρα.
Είναι δεδοµένο ότι όταν ξεκινήσει θα απαιτηθούν πολλά χρόνια
για την ολοκλήρωσή του, µέχρι να φτάσει στο επίπεδο της µετα-
φοράς αυτό το σχολείο στο καινούργιο σχολείο. Δεν µπορεί να
υπάρχει ένα άλλοθι όταν τα υφιστάµενα άθλια κτήρια δεν συν-
τηρούνται.

Να σας θυµίσω ότι τον Νοέµβρη του 2020 το είχαµε συζητήσει
πάλι εδώ µαζί και υπήρχε τότε η υπόσχεση ότι θα κάνετε τα
πάντα κ.λπ.. Σωστό, αλλά έχουν περάσει τα τρία χρόνια. Βλέπετε
πόσα χρόνια πρέπει να µοχθήσεις. Ναι, αλλά είναι ένα πρόβληµα
το οποίο πρέπει να λυθεί στα σοβαρά υπ’ όψιν και να αρθούν τα
όποια εµπόδια, οι όποιες γραφειοκρατίες.

Το δεύτερο ζήτηµα αναφορικά µε τη χρηµατοδότηση και την
ανακατασκευή του ΚΕΓΕ στο Ρέθυµνο, το οποίο έχει παραχωρη-
θεί από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για τη µεταστέγαση
του ΕΕΕΕΚ και του ΕΝΕΓΥΛ Ρεθύµνου, µε την προϋπόθεση όµως
ότι αν σε πέντε χρόνια δεν αξιοποιηθεί από τον δήµο θα επιστρα-
φεί στο Υπουργείο. Η σύµβαση έληξε στις 14 Ιανουαρίου του
2024. Ανανεώθηκε βέβαια προχθές. Ναι, αλλά αυτή τη δουλειά
θα κάνουµε; Κάθε λίγο και λιγάκι µε το που λήγει η σύµβαση θα
τρέχουµε µε το άγχος να ανανεώσουµε τη σύµβαση;  Δεν είναι
βέβαια αυτό το πρόβληµα. Είναι σαν το γεφύρι της Άρτας. Η τα-
λαιπωρία των γονέων, των εκπαιδευτικών και κυρίως των µαθη-
τών είναι από το 2002, ενώ υπήρχαν υποσχέσεις από όλους τους
εµπλεκόµενους -και την Κυβέρνηση και τον δήµο και την περιφέ-
ρεια- και το είχαµε ξανασυζητήσει σε επίκαιρη ερώτηση τον
Μάρτη του 2022 µε τον κ. Πέτσα τότε, ο οποίος έλεγε: «Αυτό που
εγώ έχω να πω είναι ότι το ειδικό σχολείο θα ενταχθεί στο πρό-
γραµµα «Αντώνης Τρίτσης»» κ.λπ.. Κλασική απάντηση Υπουργού.

Όµως, το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» έχει κλείσει, αν
δεν κάνω λάθος. Θα ξανανοίξει; Θα δοθεί, τελικά, χρηµατοδό-
τηση στον Δήµο Ρεθύµνου, τι ύψους, από ποια πηγή και µε ποιο
χρονοδιάγραµµα, ώστε να ξεκινήσει η ανακατασκευή του ΚΕΓΕ;
Ποιες θα είναι οι σχετικές ενέργειες, δηλαδή, από την πλευρά
του Υπουργείου; Διότι η κατάσταση έχει επιδεινωθεί και στο κτή-
ριο του ΕΕΕΕΚ και στο ΕΝΕΕΓΥΛ που έφτασε πλέον στην πλήρη
ανάπτυξή του µε οκτώ τάξεις. Και αυτά τα επισκέφθηκα εχθές
σε περιοδεία που έκανε κλιµάκιο του ΚΚΕ. Και επειδή εµείς θεω-
ρούµε πρώτης προτεραιότητας ζήτηµα την ολόπλευρη κοινωνική
προσφορά απέναντι στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, είναι δείκτης,
δηλαδή, προόδου και πολιτισµού, θα έλεγα ότι δεν δικαιολογείται
αυτή η καθυστέρηση από την πλευρά της Κυβέρνησης και των
εµπλεκόµενων φορέων. 

Ένα τρίτο ζήτηµα αφορά το ΚΕΔΑΣΥ των Χανίων. Τον Οκτώ-
βρη του 2020, τον Νοέµβρη του 2021, τον Απρίλιο του 2023 το
είχαµε ξανασυζητήσει, είχαν κατατεθεί σχετικές ερωτήσεις -είναι
απαράδεκτες οι συνθήκες στέγασης και λειτουργίας εκεί που
είναι-, αλλά µέχρι τώρα µηδέν εις το πηλίκον. Και παρά τις υπο-
σχέσεις, δεν φαίνεται να υπάρχει σχεδιασµός για µόνιµη λύση,
στέγαση, για εξεύρεση οικοπέδου, ανέγερση µε κατεπείγουσες
διαδικασίες. Αυτό, λοιπόν, που χρειάζεται είναι να προχωρήσει
µε κατεπείγουσες διαδικασίες -και µε κρατική ευθύνη η χρηµα-
τοδότηση- η στέγαση του ΚΕΔΑΣΥ Χανίων σε ένα κατάλληλο κτή-
ριο, να γίνουν οι απαραίτητες διαδικασίες για την ανέγερση
σύγχρονου, ασφαλούς κτηρίου, µε χρηµατοδότηση, κρατική ευ-
θύνη δηλαδή, για τη στέγαση του ΚΕΔΑΣΥ. Για όλα αυτά, λοιπόν,
τα ζητήµατα θα πρέπει να πάρετε θέση.

Και κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Δυστυχώς, αν και η στέ-
γαση των µαθητών µε αναπηρία σε σύγχρονα ειδικά κτήρια, κα-
τάλληλες αίθουσες µε την ανάλογη υλικοτεχνική υποδοµή θα
µπορούσε να συµβάλει τα µέγιστα ώστε η επιστηµονική και παι-
δαγωγική παρέµβαση να είναι αποτελεσµατική στο µέτρο των
δυνατοτήτων τους, δεν προκρίνεται -αυτή είναι η θέση µας, η
άποψή µας- γιατί οι ανάγκες δεν χωρούν στις δηµοσιονοµικές

προτεραιότητες. Γι’ αυτό βλέπουµε και τις όποιες καθυστερήσεις
και τις όποιες εµβαλωµατικές λύσεις. 

Δώστε, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις για όλα αυτά
τα ζητήµατα, επιταχύνετε διαδικασίες, έτσι ώστε να λυθούν. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Επιτρέψτε µου να σας πω, τουλάχιστον, ότι η Κυβέρνηση
και στην προηγούµενη θητεία έδωσε ένα ειδικό βάρος στην ει-
δική αγωγή. Προχώρησε, αν δεν κάνω λάθος, κυρία Μακρή, σε
τεσσερισήµισι χιλιάδες προσλήψεις εκπαιδευτικών -για πρώτη
φορά!- ειδικής αγωγής, µόνιµες, δίνοντας το στίγµα, αν θέλετε,
των αναγκών που υπάρχουν γι’ αυτές τις συγκεκριµένες κατηγο-
ρίες µαθητών, να έχουν την καλύτερη δυνατή περιποίηση. 

Το Ρέθυµνο σύντοµα -σας είπα- θα έχει καλά νέα, χωρίς επι-
βάρυνση του δήµου. Είµαστε σε διαρκή επικοινωνία µε τον Δή-
µαρχο Ρεθύµνης κ. Γιώργη Μαρινάκη. Σύντοµα θα έχουµε πολύ
καλά νέα και ενδεχοµένως και εντός του Ιανουαρίου. Είναι θέµα
λίγων ηµερών. Επειδή έληξε η παραχώρηση, πρέπει να έρθει τυ-
πικά το ανανεωτήριο για να προχωρήσει η ρύθµιση.

Για το θέµα του Ηρακλείου σάς είχα πει -και στη Βουλή και
κατ’ ιδίαν- ότι µε είχε πραγµατικά προβληµατίσει η εικόνα που
υπήρχε. Αµέσως είχε γίνει µία σύσκεψη µε τον τότε δήµαρχο κ.
Λαµπρινό, παρουσία και του τότε Υπουργού Επικρατείας κ. Σκέρ-
τσου, να δούµε πώς θα λυθεί. Είχε κάποια θέµατα µε τις χρήσεις
γης, αν θυµάµαι καλά. Δεν το θυµάµαι ακριβώς, θα µε συγχωρέ-
σετε. Η µελέτη πάντως προχωράει. Με καθυστέρηση; Με καθυ-
στέρηση, γιατί ξέρετε πολλές φορές είναι ο χρόνος
δηµοπράτησης, οι ενστάσεις που συµβαίνουν σε διαγωνιστικές
διαδικασίες, αλλά σύντοµα θα έχουµε τη µελέτη, ώστε το Ηρά-
κλειο να αποκτήσει ένα ειδικό σχολείο αντάξιο και του µεγέθους
της πόλης αλλά και των αναγκών που υπάρχουν για τα παιδιά. 

Προσωπικά δείχνω πάρα πολύ µεγάλη ευαισθησία στα θέµατα
της ειδικής αγωγής και ιδίως των ειδικών σχολείων και θα εξαντ-
λήσω κάθε τρόπο που υπάρχει ώστε και τα υπόλοιπα αιτήµατα
από ειδικά σχολεία που υπάρχουν ανά τη χώρα, εφόσον έχουν
και την απαιτούµενη ωριµότητα, να χρηµατοδοτηθούν άµεσα για
να υλοποιήσουν οι δήµοι τα σχολεία. Έχω υπ’ όψιν µου ένα σχο-
λείο στη βόρεια Ελλάδα που θα έχουµε και σ’ αυτό καλά νέα σε
λίγες ηµέρες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ και ευχαριστώ και για την ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 558/11-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αβέβαιο το µέλλον του ελληνικού σχο-
λείου «Αριστοτέλης» του Μονάχου».

Ορίστε, κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η µεγαλύτερη σχολική µονάδα εκτός Ελλά-

δας, το εµβληµατικό σχολείο «Αριστοτέλης» του Μονάχου, που
στεγάζει νηπιαγωγείο, δηµοτικό, γυµνάσιο, λύκειο και τµήµατα
ελληνικής γλώσσας -αυτά πραγµατοποιούνται το Σάββατο-, µε
πάνω από επτακόσιους πενήντα µαθητές, είναι πολύ πιθανό να
πάψει τη λειτουργία του καθώς δεν µπορούν να ανανεώσουν το
µισθωτήριο συµβόλαιό του. Το συγκεκριµένο συµβόλαιο λήγει
µεν στις 31 Ιουλίου του 2025, εν τούτοις, όµως, έχει εκπνεύσει η
προθεσµία ανανέωσής του που τέθηκε από τον ιδιοκτήτη, ο
οποίος, µάλιστα, ζήτησε αύξηση κατά 50% του συγκεκριµένου
ενοικίου από 1-1-2024. Και αυτό έφτασε, φυσικά, στον πρόξενο,
ο οποίος ήταν υπεύθυνος για την απάντηση προς τους γονείς
που αγωνιούν για το µέλλον των παιδιών τους και ακόµη, δυστυ-
χώς, είναι σε πάρα πολύ µεγάλη ένταση. Μάλιστα, οι γονείς και
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κηδεµόνες στο Μόναχο είχαν προχωρήσει λίγο πριν από τις γιορ-
τές και σε µία πολύ µεγάλη διαµαρτυρία, προσπαθώντας να
βρουν ανοιχτά ώτα, προκειµένου να ακουστεί το αίτηµά τους -
µε όλη την αγωνία που το διέπει-, αλλά δεν κατάφεραν να έχουν
κάποια απάντηση σε αυτό. 

Απειλείται η ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο Μόναχο, είναι
αλήθεια. Ήδη είχαν κλείσει άλλα τρία σχολεία και αυτό, πραγµα-
τικά, µε πάρα πολύ µεγάλους κόπους και θυσίες από τους γο-
νείς, έχει διατηρηθεί σε ένα πολύ νευραλγικό σηµείο της πόλης,
µε τεράστια διευκόλυνση και στη µετακίνηση των µαθητών που
µε πρόνοια των ίδιων των γονέων. Και τώρα βρίσκονται µπροστά
σε ένα αδιέξοδο και δεν ξέρουν τι να κάνουν. 

Το πρόβληµα ποιο είναι; Επειδή στο Μόναχο υπάρχει τεράστιο
κτηριακό θέµα και αυτό πραγµατικά είναι ένα «φιλέτο», θα λέ-
γαµε, κτηρίου που έχει όλες τις απαραίτητες υποδοµές για να
λειτουργεί ως σχολείο, το διεκδικούν άλλα τριάντα πέντε γερµα-
νικά σχολεία. Οπότε καταλαβαίνουµε γιατί είναι τόσο µεγάλη η
αγωνία των γονέων εκεί, γιατί ξέρουν ότι ανά πάσα στιγµή µπορεί
να το χάσουν και δεν υπάρχει κι άλλη εναλλακτική. Και οποιαδή-
ποτε εναλλακτική αυτή τη στιγµή σε καµµία περίπτωση δεν θα
µπορεί να εξυπηρετεί, όπως είπα, λόγω της νευραλγικής του
θέσης, µε τον ίδιο τρόπο που εξυπηρετεί τώρα αυτό το σχολείο
οκτακόσιους Έλληνες µαθητές. 

Καταλαβαίνουµε ότι µοιραζόµαστε όλοι αυτή την αγωνία,
κυρία Υπουργέ. Οπότε θέλουµε να ξέρουµε τι ενέργειες προτί-
θεσθε να κάνετε προς αυτή την κατεύθυνση, ώστε να διασφαλι-
στεί η απρόσκοπτη συνέχιση της λειτουργίας αυτού του
σχολείου για το οποίο τόσο περήφανοι είµαστε όλοι µας. Σκε-
φθείτε, οκτακόσια παιδιά, Ελληνόπουλα, να φοιτούν και να λαµ-
βάνουν την ελληνική εκπαίδευση και παιδεία στη Γερµανία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Θρασκιά. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Χρόνια πολλά και για
τη γιορτή σας. 

Κυρία Θρασκιά, την αγωνία των γονιών την ξέρουµε. Έχει φτά-
σει και στο Υπουργείο και δεν είµαστε αδιάφοροι. Έχω την εντύ-
πωση, όµως, ότι οι γονείς, µετά από τις απαντήσεις που θα δώσει
το Υπουργείο µας -παρά το ότι είµαστε σε επαφή και σε επικοι-
νωνία-, θα ησυχάσουν ακόµα περισσότερο. 

Όπως ξέρετε, εµείς ως ελληνική πολιτεία διαχρονικά, µε ση-
µαντικά κονδύλια, µε ενέργειες, µε ανθρώπινους πόρους και µε
διακρατικές συµφωνίες, όπου χρειάζεται, διασφαλίζουµε την ελ-
ληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό. 

Όσον αφορά στο σχολείο για το οποίο µε ρωτάτε, είναι πράγ-
µατι το πιο µεγάλο σε αριθµό σχολείο της Οµογένειας, αυτό είναι
αλήθεια και υπάρχουν και ιστορικοί δεσµοί, παραδοσιακοί, µε την
Ελλάδα και τη Βαυαρία, τους οποίους και τους ενισχύουµε και
τους συνεχίζουµε. 

Το κτήριο στο οποίο στεγάζεται το σχολείο είναι πέντε χιλιάδες
τετραγωνικά µέτρα. Περιλαµβάνει το 4ο Δηµοτικό «Αριστοτέλης»,
το οποίο έχει διακόσιους εννέα µαθητές, το 1ο Γυµνάσιο Μονά-
χου µε εκατόν εβδοµήντα τέσσερις µαθητές, δηλαδή συνολικά
τριακόσιοι ογδόντα πέντε µαθητές, χωρίς να έχει νηπιαγωγείο
και λύκειο. Αυτή είναι µια πληροφόρηση που σας έχουν δώσει η
οποία δεν ισχύει. Κάθε Σάββατο φιλοξενεί, περίπου, τετρακόσι-
ους πέντε µαθητές για δύο ηµέρες από ηλικίας τεσσάρων ετών
για την προσχολική αγωγή, µέχρι δεκαέξι και δεκαεπτά για τις
µεγάλες τάξεις. Αυτά τα παιδιά στο τµήµα Ελληνικής Γλώσσας,
στο ΤΕΓ, µαθαίνουν Ελληνικά γιατί η βασική τους εκπαίδευση
είναι στα γερµανικά σχολεία.

Για το ΤΕΓ υπεύθυνος φορέας λειτουργίας -δεν αλλάζει τίποτα
σε αυτά τα οποία µε ρωτάτε, σας λέω απλώς πώς είναι η εκπαι-
δευτική διαδικασία- είναι ο σύλλογος γονέων και κηδεµόνων και
αυτός είναι αρµόδιος να βρει τη στέγη, δεν είναι το ελληνικό δη-
µόσιο. Παρ’ όλα αυτά, στο πλαίσιο της καλής συνεργασίας και
επειδή εµπράκτως αποδεικνύεται το ενδιαφέρον που υπάρχει
από το ελληνικό δηµόσιο, το συντονιστικό γραφείο του Μονάχου,
δηλαδή το «µακρύ µας χέρι» στην περιοχή εκείνη, το εκπαιδευ-

τικό, δίνει δωρεάν το κτήριο για να γίνουν τα µαθήµατα αυτά.
Η σύµβαση µίσθωσης, λοιπόν -για να γνωρίζουν και όσοι µας

ακούν-, υπογράφηκε 29 Ιουλίου του 2004, ξεκίνησε, όµως, την 1η

Ιανουαρίου του 2005, γιατί τους µήνες αυτούς έγιναν διάφορες
ενέργειες ώστε να είναι κατάλληλο για σχολική χρήση. Η αρχική
λήξη ήταν 30 Ιουλίου του 2015 και υπεγράφησαν διαδοχικά πα-
ρατάσεις της σύµβασης. Το πρώτο συµπληρωµατικό συµφωνη-
τικό παράτασης υπογράφηκε στις 11 Αυγούστου του 2014,
παρατάθηκε η µίσθωση µέχρι το 2020 -να µην κουράζω µε αριθ-
µούς- και µε το δεύτερο παρατάθηκε για δέκα χρόνια και λήγει
στις 30 Ιουλίου του 2025. Με την τελευταία αυτή παράταση προ-
στέθηκαν και νέοι χώροι στο υπάρχον µίσθωµα και έγινε και η
αναπροσαρµογή ανά τριετία, σύµφωνα µε τον τιµάριθµο. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι η ηµεροµηνία
λήξης της σύµβασης είναι η 30ή ηµέρα του Ιουλίου του 2025, άρα
µέχρι τότε. Το κτήριο αυτό είναι µισθωµένο από το ελληνικό δη-
µόσιο για εκπαιδευτική χρήση. Το µίσθωµα ξεκίνησε από 52.373
ευρώ και έχει φτάσει τώρα στις 57.156 ευρώ και αυτό καλύπτει
τα λειτουργικά έξοδα, καταβάλλεται µέχρι σήµερα. Η επόµενη
αναπροσαρµογή θα γίνει την 1-9-2024. Σύµφωνα µε µίσθωση δεν
θα είναι το 50% που ζητεί ο ιδιοκτήτης αλλά θα είναι η τιµαριθ-
µική αναπροσαρµογή, όπως ρητά προβλέπεται στο µισθωτήριο
έγγραφο. 

Άρα, λοιπόν, και από τη λήξη της µίσθωσης και από αυτά που
σας ανέφερα για τον µισθωτή µε το µίσθωµα καµµία ανησυχία
δεν πρέπει να υπάρχει για τη σχολική κοινότητα. Μέχρι την 30η

Ιουλίου του 2025 το κτήριο είναι µισθωµένο για να καλύπτει τις
εκπαιδευτικές ανάγκες στην περιοχή εκείνη.

Να αναφερθώ και στις επιχορηγήσεις, γιατί κι αυτό έχει σηµα-
σία, για να υπάρχει πλήρης εικόνα. Μέχρι το 2010 τα λειτουργικά
έξοδα πλήρωναν οι βαυαρικές αρχές κατευθείαν και καθ’ ολο-
κληρίαν στον ιδιοκτήτη. Μετά το 2010 πληρώνουν κατ’ αποκοπή
1.980 ευρώ κατ’ έτος για κάθε µαθητή και µε τα ποσά αυτά κα-
λύπτονται τα λειτουργικά έξοδα, ενοίκια, θέρµανση, ρεύµα, τη-
λέφωνο, ίντερνετ, καθαρισµός, εξοπλισµός, αναλώσιµα, σχολικά
λεωφορεία, αγορά γερµανικών σχολικών βιβλίων. 

Δηλαδή για τους τριακόσιους ογδόντα πέντε συνολικά µαθη-
τές -γιατί είπαµε ότι αυτοί είναι που φοιτούν εκεί και στους οποί-
ους παρέχεται τυπική εκπαίδευση- τα ΤΕΓ είναι δωρεάν και είναι
η εκπαίδευση κάθε Σάββατο που γίνεται στα παιδιά που φοιτούν
στα γερµανικά σχολεία. Καταβάλλεται το ποσό των 754.176
ευρώ. Η βαυαρική επιχορήγηση, δηλαδή, ποικίλλει ανάλογα µε
τον αριθµό των µαθητών και ανάλογα, βέβαια, και µε τις οικονο-
µικές δυνατότητες του κρατιδίου της Βαυαρίας. 

Καταβάλλεται στο συντονιστικό γραφείο υπολογισµών ειδικού
αλγόριθµου και ένα ποσό που αντιστοιχεί σε ώρες διδασκαλίας
των εκπαιδευτικών και έτσι µε αυτό πληρώνονται µισθοί συµβα-
σιούχων εκπαιδευτικών, των γραµµατέων, των επιστατών, οι
ασφαλιστικές εισφορές, οι φόροι στο ελληνικό κράτος, επιµίσθια
των αποσπασµένων εκπαιδευτικών. Εάν περισσεύουν λεφτά, το
συντονιστικό γραφείο καλύπτει άλλα έξοδα που έχουν τα σχο-
λεία της οµογένειας.

Όµως για να µην κουράζω µε νούµερα, γιατί έχω καταχραστεί
και τον χρόνο, τα χρήµατα αυτά δεν έφταναν. Γι’ αυτό ζητήθηκε
από τη σχολική επιτροπή, που αποτελείται από τους διευθυντές
των σχολείων -είναι κι άλλα σχολεία, είναι συνολικά πέντε τον
αριθµό στο Μόναχο- επιχορήγηση από το ελληνικό κράτος. Δώ-
σαµε επιπλέον 930.720 ευρώ και τα χρήµατα αυτά καλύπτουν τις
υπόλοιπες ανάγκες.

Στη δευτερολογία, κυρία Θρασκιά, θα σας πω περισσότερα σε
σχέση µε τα ερωτήµατά σας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κυρία Υπουργέ, έτσι είναι, στις

31 Ιουλίου 2025 λήγει, πράγµατι, το συµβόλαιο. Όµως ο ιδιοκτή-
της επιµένει, επειδή το τελεσίγραφό του για την αύξηση του ενοι-
κίου κατά 50% έληξε στις 1-1-2024, γι’ αυτό ανησυχούν τόσο
πολύ οι γονείς εκεί. 

Εγώ µιλώντας προσωπικά µε τον Σύλλογο Γονέων του Μονά-
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χου -που περιλαµβάνει µέσα το 1ο Δηµοτικό Σχολείο, όπως εί-
πατε, το 4ο Δηµοτικό, το 5ο Δηµοτικό, το 1ο Γυµνάσιο Μονάχου,
το 2ο Γυµνάσιο Μονάχου και τον Σύλλογο Γονέων Λυκείου- την
περασµένη εβδοµάδα, ενηµερώθηκα ότι είναι τέτοια η αγωνία
τους, που συνέταξαν µια καταγγελία κατά παντός υπευθύνου για
τη διοικητική αµέλεια της µη εφαρµογής του δικαιώµατος µονο-
µερούς ανανέωσης του ισχύοντος συµβολαίου σύµφωνα µε την
παράγραφο 4 αυτού. 

Η διοικητική αυτή αµέλεια, όπως λένε, έχει φέρει την κατά-
σταση αυτή στο σηµερινό αβέβαιο καθεστώς και µάλιστα απαι-
τούν εναγωνίως να µάθουν ποιοι είναι οι υπεύθυνοι που µπορούν
να καθορίσουν το µέλλον των παιδιών τους, όταν δεν είναι σε
θέση να αναλάβουν την ευθύνη και να τους ενηµερώσουν για το
θέµα αυτοί που έχουν τον αποκλειστικό χειρισµό. 

Οι ίδιοι, βέβαια, έχουν και µεγάλο παράπονο από τον πρόξενο
εκεί και γι’ αυτό θέλουν να µεσολαβήσετε εσείς για να πάρουν
απαντήσεις στο εδώ και τώρα. Ξέρουν όλοι για τη λήξη του συµ-
βολαίου τον Ιούλιο του 2025. Όµως ξέρουν και όλοι, γι’ αυτό και
στέλνουν αυτά τα δελτία Τύπου και κάνουν αυτές τις κινήσεις και
τις καταγγελίες κατά παντός υπευθύνου, όπως σας διάβασα, ότι
η προθεσµία της ανανέωσης µε βάση το 50% της αύξησης έχει
εκπνεύσει και ήδη υπάρχουν τριάντα πέντε µνηστήρες από γερ-
µανικά σχολεία που πιέζουν πάρα πολύ στην περιοχή. Και ακρι-
βώς επειδή η βαυαρική κυβέρνηση, όπως είπατε κι εσείς, κατά
πολύ µεγάλο ποσοστό έχει αναλάβει τα έξοδα της στέγασης, γι’
αυτό αναρωτιούνται κι εκείνοι και µε πιεστικό τρόπο -και το κα-
ταλαβαίνουµε όλοι µας, και εµάς µας πιέζει να µείνουν οκτακόσια
ελληνόπουλα στον δρόµο, µε την έννοια όπου δρόµος, ελληνική
εκπαίδευση.

Οπότε εκείνοι προφανώς που το ζούνε, για να προβαίνουν σε
τέτοιες ενέργειες και σε τέτοιες καταγγελίες, δεν είναι τόσο
απλό, όσο µας φαίνεται εµάς, ότι έχουµε χρόνο µέχρι το 2025
να κάνουµε ενέργειες. Θέλετε να µας διευκρινίσετε λίγο και σε
σχέση µε αυτό; 

Κι εγώ θα ήθελα να ξέρω, σε περίπτωση, ο µη γένοιτο, που τε-
λικά όντως ένας από τους µνηστήρες που το διεκδικούν το πάρει
αυτό το σχολείο -γιατί ο ιδιοκτήτης για να εµµένει κι εκείνος,
κάπως έχει τον νόµο µε το µέρος του, µε βάση τις συµβάσεις, τι
θα συµβεί; Εκεί υπάρχει ένα θολό κοµµάτι- υπάρχουν εναλλακτι-
κές; Γιατί κι αυτό είναι σηµαντικό να ξέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Θρασκιά.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξέρετε ότι ο ιδιοκτήτης, όπως έχει και το νόµιµο δικαίωµα,

διαπραγµατεύεται την παράταση της µίσθωσης µετά το 2025 και
βάζει τους δικούς του όρους. Δεν σηµαίνει ότι στη σύµβαση προ-
βλέπονται, δεν σηµαίνει ότι θα γίνουν δεκτοί από το ελληνικό δη-
µόσιο, σε καµµία περίπτωση. Δεν λέω ότι το κάνει αλλά, αν τυχόν
κάποιος εκβιάσει, δεν σηµαίνει ότι κι εµείς θα υποκύψουµε. 

Καθορίζουµε, λοιπόν, ότι µέχρι το 2025 η µίσθωση είναι
ενεργή. Οι τυχόν διαπραγµατεύσεις δεν είναι απαραίτητο ότι δεν
θα ευοδωθούν. Θα δούµε κι εµείς το συµφέρον των παιδιών και
των εκπαιδευτικών. Σίγουρα απρόσκοπτα θα συνεχιστεί η εκπαί-
δευση. Αυτό το ξέρουν οι γονείς, θα τους το µεταφέρετε κι εσείς. 

Δεν δαιµονοποιούµε εµείς στο Υπουργείο το ενδιαφέρον των
γονιών και την ανησυχία ούτε και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Να ξέρετε ότι είµαστε σε επαφή και µε τη συντονίστρια, και µε
τον πρόξενο, και µε τους γονείς. Εγώ την αρµοδιότητα αυτή την
ανέλαβα τώρα, αλλά ξέρω καλά ότι το Υπουργείο είναι σε επαφή. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι σύµφωνα µε κοινή υπουργική απόφαση
που εκδόθηκε στις 7-2-2003 συµβάσεις, προς όφελος του ελλη-
νικού δηµοσίου και για να εξασφαλίσουν και το δηµόσιο συµφέ-
ρον της χώρας, υπογράφουν οι προξενικές αρχές του Μονάχου.
Αυτό για τη συµβατική δυνατότητα η οποία υπάρχει. Μετά από
πρόταση που έχει κάνει ο πρόξενος έχουµε ορίσει και δικηγόρο
στο Μόναχο µέσω του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ο
οποίος ήδη έχει επιληφθεί των διαπραγµατεύσεων για το ζήτηµα
αυτό. 

Αυτή την προθεσµία, την οποία έχει δώσει ο ιδιοκτήτης και τη
διάθεση να διαπραγµατευτεί µε εµάς και τους όρους τους ειδι-
κότερους –που δεν είναι της παρούσης νοµίζω να αναπτύξουµε-
που έχει προτείνει προς την ελληνική πλευρά τους γνωρίζουµε
διαπραγµατευόµαστε. 

Επειδή µε ρωτήσατε εάν υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις, βε-
βαίως. Θα σας ενηµερώσω κατ’ αρχάς ότι ο Δήµος του Μονάχου
έχει από τον Μάιο του 2019 -µε συµβολαιογραφική πράξη που
υπογράφηκε ανάµεσα στο δηµόσιο και στον δήµο- αναλάβει την
υποχρέωση να ανεγείρει κτήριο, το οποίο θα καλύψει τις στεγα-
στικές και εκπαιδευτικές ανάγκες οι οποίες υπάρχουν σε εκείνη
την περιοχή και αναµένουµε την πορεία υλοποίησης αυτού του
εγχειρήµατος. 

Εννοείται ότι είµαστε σε αυτή την εποχή, όχι µόνο σε διαπραγ-
µάτευση µε τον ιδιοκτήτη, όχι µόνον ενηµερωνόµαστε για το σχο-
λείο που θα κατασκευάσει ο δήµος στο Μόναχο, αλλά
αντιλαµβανόµαστε ότι πρέπει να έρθουµε σε επαφή και µε άλ-
λους ιδιοκτήτες στην περίπτωση που δεν καταλήξουµε σε συµ-
φωνία. 

Θα σας τονίσω, κυρία Θρασκιά, ότι µας ενδιαφέρει πρώτα και
κύρια το εκπαιδευτικό µέλλον των παιδιών, εν συνεχεία και των
εκπαιδευτικών, βεβαίως, αλλά δεν µπορούµε να παραµερίσουµε
ως τρίτο αλλά σηµαντικό και το οικονοµικό συµφέρον της χώρας. 

Εκείνα που διαβεβαιώνω σε εσάς και δι’ υµών και σε εκείνους
οι οποίοι σας υπέβαλαν τα αιτήµατα είναι κανένας κίνδυνος για
τα παιδιά, κανένας φόβος. Ήδη έχουµε επιληφθεί µέσω και δι-
κηγόρου που έχουµε ορίσει, για να υπάρχει απρόσκοπτη συνέ-
χιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας, είτε στο υπάρχον κτήριο µε
όρους συµφέροντες και για το ελληνικό δηµόσιο -πάντα τα παι-
διά µας είναι πρώτα- είτε σε άλλα κτήρια και να δούµε και πότε
θα ολοκληρωθεί το κτήριο του Δήµου του Μονάχου, το οποίο
όπως αντιλαµβάνεστε θα λύσει και οριστικά το πρόβληµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο

Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 555/10-1-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία» κ. Αθηνάς Λινού προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Καθυ-
στέρηση στη λήψη προληπτικών και θεραπευτικών µέτρων εν
όψει της έξαρσης της νόσου COVID-19 και άλλων αναπνευστικών
λοιµώξεων». 

Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε παρών για να συζητήσουµε

αυτή την ερώτηση, και εύχοµαι να είναι πολύ επιτυχής, όπως
πάντα βέβαια, η θητεία σας στο Υπουργείο Υγείας και µια παρά-
κληση, να θέσετε σε υψηλή προτεραιότητα τα θέµατα της πρό-
ληψης κάτι που δεν έχει γίνει εδώ και πενήντα χρόνια, νοµίζω,
στη χώρα µας.

Όταν συνέθετα ή σκέφτηκα να υποβάλω αυτή την ερώτηση,
βρισκόµασταν στην αρχή της καινούργιας κρίσης µε τον κορω-
νοϊό. Σήµερα, είµαστε, και εγώ όπως και εσείς, στη δυσάρεστη
θέση να µάθουµε ότι την τελευταία εβδοµάδα κάθε µέρα πέθαι-
ναν κατά µέσο όρο δεκαπέντε άνθρωποι από κορωνοϊό και νο-
µίζω ότι αυτό οφείλεται στο ότι επαναπαυθήκαµε και δεν υπήρξε
από τον Μάρτη και µετά ουσιαστική στρατηγική αντίστοιχη µε
αυτή που είχε υπάρξει το 2021 και το 2022 για την πρόληψη της
νόσου.

Ήθελα εδώ να επισηµάνω ότι πίσω από κάθε θάνατο ή παράλ-
ληλα µε κάθε θάνατο υπάρχουν τουλάχιστον εκατό ή περισσό-
τεροι άνθρωποι που έχουν νοσήσει, πολλοί που έχουν µπει στο
νοσοκοµείο και αυτό είναι απώλεια και οικονοµική για τη χώρα,
γιατί υπάρχουν απώλειες στην εργασία, υπάρχουν ταλαιπωρίες
και όλα αυτά.

Και βέβαια, θα επαναλάβω αυτό που έλεγα σε όλη την περίοδο
της πανδηµίας, οι νόσοι αυτού του τύπου πλήττουν ιδιαίτερα τις
χαµηλότερες κοινωνικοοικονοµικές τάξεις και είναι ένδειξη σο-
βαρών προβληµάτων ανισότητος στη χώρα µας. Δεν θέλω να
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µπω σε λεπτοµέρειες, να µη ξοδεύω και τον δικό σας χρόνο. Δεν
υπήρξαν µέτρα που θα προωθούσαν την προαγωγή της υγείας,
την ευαισθητοποίηση του πληθυσµού και για µέτρα ατοµικής
προστασίας και για µέτρα εµβολιασµού και γι’ αυτό  βρισκόµα-
στε αυτή τη στιγµή σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία.

Ήθελα να σας ρωτήσω τι έχετε ήδη κάνει από τότε που υπέ-
βαλα την ερώτηση µέχρι τώρα και γιατί δεν επαναλειτουργούν
τα πολύ µεγάλα εµβολιαστικά κέντρα και γιατί δεν έχει γίνει η µε-
γάλη προώθηση του εµβολιασµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, αφού
σας ευχηθώ καλή επιτυχία και στο νέο σας -βάζω το «και»- πόστο
του Υπουργού Υγείας, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στην κ.
Λινού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε και για τις ευχές και για τη
διαχρονική σας φιλία και υποστήριξη.

Αγαπητή κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για τα καλά λόγια για
την προηγούµενή µου θητεία. Το γραφείο µου για όλους τους
συναδέλφους, αλλά ειδικά για εσάς είναι απολύτως ανοιχτό για
να δεχθούµε τις προτάσεις και την καθοδήγησή σας. Είχαµε συ-
νεργασία στην προηγούµενή µου θητεία. Παραµένετε -ασχέτως
πολιτικών και κοµµατικών- µια από τις πιο σηµαντικές προσωπι-
κότητες στον χώρο της υγείας στην Ελλάδα και οι δικές σας υπο-
δείξεις και συµβουλές θα ληφθούν πολύ σοβαρά υπ’ όψιν στο να
κάνουµε τη δουλειά µας καλύτερα.

Η υγεία δεν πρέπει να είναι ένας χώρος που χωρίζει τα κόµ-
µατα. Πρέπει να είναι ένας χώρος που µας ενώνει σε έναν κοινό
σκοπό, να παρέχουµε στους συµπολίτες µας καλύτερες υπηρε-
σίες υγείας.

Η ερώτηση είναι σωστή. Δεν µπορώ να µη σας πω ότι εξαίρω
το θάρρος σας και θα σας πω το γιατί το λέω. Διότι ξέρω ότι ο
επικεφαλής, από πάνω -προσέξτε- επόπτης Βουλευτής Χανίων
είναι αντίθετος στον εµβολιασµό και έχει δηµοσίως εκφραστεί
πολλές φορές ότι δεν πιστεύει ότι πρέπει να κάνουµε το εµβόλιο
κατά του COVID. Άρα το να κάνετε εσείς την ερώτηση αυτή για
να επιταχύνουµε τους εµβολιασµούς κατά του COVID έχει και
ένα στοιχείο πολιτικού θάρρους.

Έρχοµαι στο προκείµενο για το τι έχουµε κάνει, πρώτα από
όλα, για να δούµε πώς µπορούµε να το κάνουµε καλύτερα. Κατ’
αρχάς, η εικόνα παρουσιάζεται στα µέσα µαζικής επικοινωνίας
ότι φέτος, έχουµε πάει στους εµβολιασµούς χειρότερα από
πέρσι ή πηγαίνουµε χειρότερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, δεν
είναι αληθής.

Λέω τα ακριβή στοιχεία. Πέρσι µέχρι αυτή την ηµεροµηνία από
τα µέσα Οκτωβρίου είχαν γίνει εκατόν είκοσι χιλιάδες αναµνηστι-
κές δόσεις COVID. Φέτος έχουν ήδη γίνει διακόσιες εξήντα δύο
χιλιάδες εκατόν δεκατέσσερις εµβολιασµοί και µέσα στον µήνα
αυτόν έχουν ήδη προγραµµατιστεί σαράντα χιλιάδες τετρακόσια
δέκα ραντεβού ακόµα. Άρα πάµε για πάνω από τριακόσιες χιλιά-
δες µέσα στο ίδιο διάστηµα, από εκατόν είκοσι χιλιάδες πέρσι.
Είµαστε πάνω από το 100% σε περισσότερους εµβολιασµένους
κατά του COVID σε έναν χρόνο.

Θέλω να συγχαρώ για αυτό την Αναπληρώτρια Υπουργό
Υγείας, την κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη, που έχει χειριστεί αυτή την
υπόθεση της πρόληψης και που, όπως καθένας που έχει ευθύνη,
δέχεται συνήθως τη δηµόσια κριτική για αυτά που γίνονται, διότι
θα πρέπει να ξέρετε ότι φέτος υπήρχε και µια άλλη δυσκολία. Εί-
χαµε αργοπορηµένη έγκριση από τον EMA της επικαιροποιηµέ-
νης δόσης του εµβολίου και άρα, αναγκαστικά, η καµπάνια
ξεκίνησε σχετικά αργότερα. Ήταν, όµως, έτοιµο το κράτος. Αυτή
τη στιγµή λειτουργούν εξακόσια πενήντα εννιά εµβολιαστικά κέν-
τρα σε όλη τη χώρα, πάλι σηµαντικά περισσότερα από ό,τι πέρσι.

Όσον αφορά στη γρίπη, µέχρι τις 18 Ιανουαρίου έχουν διενερ-
γηθεί σε όλη την επικράτεια δύο εκατοµµύρια εννιακόσιες
τριάντα τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι ογδόντα τρεις εµβολια-
σµοί. Εξ αυτών έχουν γίνει και µε ιατρική συνταγή και χωρίς ια-
τρική συνταγή και έχουν εµβολιαστεί σήµερα που µιλάµε το 60%
των συµπολιτών µας που έχουν ηλικία εξήντα έτη και πάνω. Άρα
το κράτος γενικά δουλεύει.

Να σας πω ότι η εµβολιαστική καµπάνια και για τον COVID και
για την γρίπη ποτέ δεν σταµάτησε. Σήµερα δε -αυτό θα σας αρέ-

σει- ξεκινάει και ένα καινούργιο σποτ που ετοιµάσαµε αυτές τις
ηµέρες, αφότου πήγα εγώ στο Υπουργείο Υγείας, το οποίο πι-
στεύω ότι θα είναι πολύ τραβηχτικό, γιατί πρωταγωνιστεί µια συ-
νάδελφός σας, πολύ διάσηµη ιατρός, που στην περίπτωση του
COVID νοµίζω ότι κέρδισε τα εύσηµα της κοινής γνώµης, η κ.
Αναστασία Κοτανίδου.

Έχει πραγµατικά δώσει ψυχή στο σποτ αυτό, κύριε Πρόεδρε,
και πιστεύω ότι θα επηρεάσει πολύ κόσµο µε το κύρος της και
αυτή την κόσµια φιγούρα της και την ευγενική της φυσιογνωµία,
που εµπνέει ιατρική εµπιστοσύνη, πολύ κόσµο να πάει να εµβο-
λιαστεί.

Να σας πω, κλείνοντας -θέλω ένα λεπτό µόνο και θα πω περισ-
σότερα στη δευτερολογία µου και θέλω και τη γνώµη σας για
αυτό- το εξής. Το εµβόλιο COVID πρέπει να φύγει πια από τη λο-
γική του πόσες δόσεις έχουµε κάνει. Ξέρουµε πια ότι ο COVID
θα µείνει εδώ, µην πω τη λέξη «για πάντα», αλλά πάντως για
µακρό χρονικό διάστηµα, ότι ο ιός αυτός µεταλλάσσεται και οι
προηγούµενες δόσεις των εµβολίων που κάναµε δεν µας καλύ-
πτουν 100% από τους καινούργιες.

Άρα στην πραγµατικότητα, όπως κάνουµε το εµβόλιο της γρί-
πης ως ένα ετήσιο εποχικό εµβόλιο έτσι θα πρέπει να κάνουµε
πια και το εµβόλιο κατά του COVID κάθε χρόνο, µε την επικαιρο-
ποιηµένη δόση, η οποία θα έρχεται και θα πιάνει τις καινούργιες
παραλλαγές.

Στο πλαίσιο αυτά, το Υπουργείο Υγείας έχει αποφασίσει και
έχει ξεκινήσει διάλογο και µε τους γιατρούς. Είχα συζήτηση για
αυτό και µε τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο και µε τον Ιατρικό
Σύλλογο Αθηνών χθες, αλλά και µε τους φαρµακοποιούς, για να
αξιοποιήσουµε, πρώτα από όλα, τους γιατρούς -που τους θεω-
ρούµε τον πιο βασικό παράγοντα που θα πείσουν τον ευάλωτο
πληθυσµό και αυτόν που οι οδηγίες λένε ότι πρέπει να εµβολια-
στεί, να εµβολιαστεί- αλλά και τους φαρµακοποιούς, καθόσον σε
πάνω από δεκατέσσερις ευρωπαϊκές χώρες τα φαρµακεία συµ-
µετέχουν στην εκστρατεία εµβολιασµού κατά του COVID.

Άρα όταν ολοκληρώσουµε αυτές οι συζητήσεις και ξεκαθαρί-
σουµε τη διαδικασία, τα πρωτόκολλα, την αµοιβή, θα ξεκινή-
σουµε µια νέα καµπάνια για να πούµε ειδικά για το εµβόλιο του
COVID, που δεν έχει την έννοια της εποχικότητας. Δηλαδή, το
εµβόλιο της γρίπης γίνεται από τον Οκτώβριο µέχρι τον Μάρτιο,
όταν έχουµε τη γρίπη. Το εµβόλιο του COVID µπορεί να γίνεται
δώδεκα µήνες τον χρόνο, καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, γιατί
ο COVID κυκλοφορεί καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους.

Άρα θα προσπαθήσουµε να φτιάξουµε ένα νέο µοντέλο, όπου
θέλουµε, αν τα καταφέρουµε, να εµπλέξουµε περισσότερο και
τους ιδιώτες γιατρούς, ως συµµάχους µας σε αυτή την προσπά-
θεια και περισσότερο και τους φαρµακοποιούς, ως συµµάχους
µας σε αυτή την προσπάθεια.

Θα ήθελα και σε αυτό τη γνώµη σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Λινού,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, µε προκαλείτε να παραλείψω όλα αυτά τα

οποία είχα σκοπό να απαντήσω στη δευτερολογία µου και αφού
σας ευχαριστήσω θερµότατα και για τη µακρόχρονη συνεργασία
µας, που µπορεί να ξεπερνάει τα είκοσι χρόνια, αλλά και για την
τιµή να µε θεωρείτε σοβαρό συνοµιλητή τουλάχιστον, σε δύο
πράγµατα θέλω να απαντήσω.

Πρώτον, θέλω να σας συγχαρώ και να χαρώ ιδιαίτερα, γιατί
φτιάχνετε το καινούργιο σποτ µε την κ. Κοτανίδου, η οποία είναι
καθηγήτρια, έχουµε συνυπάρξει καθηγητές στην ίδια σχολή,
στην Ιατρική και την εκτιµώ ιδιαίτερα.

Εκείνο που θα ήθελα να σας επισηµάνω -που δεν ξέρω αν πή-
ρατε ποτέ το mail στην αρχή αυτής της κρίσης- είναι ότι ένας
άλλος τρόπος ο οποίος έχει κριθεί ως επιτυχής και στην Αµερική
και στην Ελλάδα, παρ’ ότι δεν έδωσε δηµοσιότητα, γιατί ήταν δύ-
σκολη η περίοδος τότε, αλλά µε διευκόλυνε πολύ το Υπουργείο,
όταν ήταν Υπουργός η κ. Γκάγκα και ο νυν Υφυπουργός για να
µου δίνουν στοιχεία, ήταν ότι φτιάξαµε σποτάκια και πήγαν σε
περίπου εκατόν είκοσι εκατοµµύρια, σποτάκια σε όλον τον πλη-
θυσµό της χώρας για ενάµιση µήνα, στο τέλος του 2020 µε
αρχές του 2021. Και εκεί δεν χρησιµοποιήσαµε επώνυµους µόνο
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καθηγητές γιατρούς -ήταν και δικό µου σποτάκι- αλλά χρησιµο-
ποιήσαµε περίπου εξήντα σποτάκια από ανθρώπους που µπορεί
να επηρεάσουν, αθλητές, δηµοσιογράφους, οικογενειάρχες,
θρησκευτικούς ηγέτες όλων των θρησκειών που υπάρχουν εγκε-
κριµένες στη χώρα µας, που υπάρχει αντιπροσωπεία, όχι µόνο
δηλαδή επισκόπους της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας, αλλά
και µουφτή και ραβίνο, για να µπορέσουµε έτσι να επηρεάσουµε
τον κόσµο.

Και τότε, µέσα σε σαράντα µέρες αυξήσαµε το ποσοστό του
εµβολιασµού κατά 8 µε 10%.

Οπότε, ιδιαίτερα πιο πολύ, το αυξήσαµε σε µητέρες που θα
εµβολίαζαν τα παιδιά τους. Εποµένως υπάρχουν πολλές τεχνι-
κές, χρειάζονται µελέτη, χρειάζεται επιστήµη.

Και έρχοµαι τώρα στην απάντηση στην ερώτησή σας για το τι
θα γίνει µε τον εµβολιασµό. Σαφώς ρόλος του φαρµακοποιού
στην Ελλάδα ιδιαίτερα είναι πολύ σηµαντικότερος από κάποιον
απλό επιστήµονα που πουλάει και ελέγχει ότι το φάρµακο είναι
σύµφωνο µε τη συνταγή και σαφώς είναι πολύ επιτυχής η συµ-
βολή του στον εµβολιασµό για τη γρίπη. 

Για τον κορωνοϊό νοµίζω ότι χρειάζεται µια εκτενής µελέτη.
Θυµάστε, όταν µετά φόβου και τρόµου µεταξύ των πρώτων που
εµβολιάστηκαν µε την πρώτη δόση του εµβολίου το 2020, ακο-
λουθούσαµε µε µεγάλο σεβασµό τη συµβουλή «Καθίστε στην αί-
θουσα για είκοσι λεπτά, µήπως τυχόν παρουσιάσετε αλλεργία.»
και υπήρξαν περιστατικά. 

Χρειάζεται εποµένως εκτενής µελέτη, και ελληνική ή και διε-
θνής, για να δούµε αν υπάρχει αυτός ο κίνδυνος, σε τι επίπεδο
είναι και πώς σχετίζεται αυτός ο κίνδυνος µε τη δυνατότητά µας,
αν υπάρξει τέτοιο περιστατικό στο φαρµακείο του Πηλίου, να µε-
ταβεί αµέσως σε νοσοκοµείο και µόνο τότε θα πρέπει να αποφα-
σίσουµε, µε όλο τον σεβασµό που έχω και στο ενδιαφέρον των
φαρµακοποιών και των γιατρών, γιατί µπορεί να συµβεί και σε
ένα αγροτικό ιατρείο. Αλλά ο γιατρός θα έχει αµέσως την άνεση
να κάνει κάτι, να αντιδράσει στην περίπτωση. Ο φαρµακοποιός
πιθανόν να µπορεί να εκπαιδευθεί και να του δοθεί η άδεια να
αντιδράσει και να έχει στη διάθεσή του το κατάλληλο φάρµακο.
Θέλει µελέτη, δεν λέω ούτε ναι ούτε όχι. Στηρίζοµαι πάντα στις
µελέτες.

Τώρα σας πω ότι επειδή στηρίζοµαι στις µελέτες και είχα δε-
δοµένα για το πόσοι εµβολιασµοί γίνανε το αντίστοιχο τρίµηνο -
Οκτώβριο, Νοέµβριο, Δεκέµβριο- του 2021 και 2022 ήταν
µεγαλύτερος ο αριθµός. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ECTS ήταν
διακόσιες µε τριακόσιες χιλιάδες τον µήνα. Εποµένως εκείνη την
περίοδο, στο αντίστοιχο τρίµηνο για εµάς -είναι τετράµηνο από
τότε που ήρθε το εµβόλιο στη χώρα µας- ήταν τετραπλάσιο ή
πενταπλάσιο, ήταν περίπου δηλαδή χίλια πεντακόσια ή χίλια δια-
κόσια τον χρόνο. Δεν ξέρω ποια στοιχεία είναι σωστά. Τα µεν
είναι δηµοσιευµένα µέχρι και τις 5 Ιανουαρίου του 2024 στη χώρα
µας και για τότε έχουµε µια δηµοσίευση που είναι µόνο εκατόν
πενήντα εµβόλια. Και αυτό εξηγεί εν µέρει τη διαφορά του αριθ-
µού των θανάτων µεταξύ εµβολιασµών και µη εµβολιασµένων. 

Διότι µέσα σε αυτή την περίοδο που µελετάµε, που είχαµε τις
σοβαρές νοσήσεις, που οδήγησαν σε παραπάνω από χίλιους θα-
νάτους στο τετράµηνο, το ποσοστό των εµβολιασµένων ήταν
ελάχιστο στη χώρα µας. Χαίροµαι που καταφέρνουµε να το αυ-
ξήσουµε. Πρέπει να το αυξήσουµε δραµατικά. Διότι ακόµη και
µε τριακόσιες χιλιάδες, και µε τετρακόσιες χιλιάδες εµβόλια του
νέου τύπου καλύπτουµε λιγότερο από το 10% των ηλικιωµένων
άνω των εξήντα και των ευάλωτων, που λόγω σοβαρής νοσηρό-
τητας -είναι τρία εκατοµµύρια και κάτι τα άτοµα άνω των εξήντα
και αρκετοί οι ευάλωτοι- θα έπρεπε να έχουν εµβολιαστεί. Με
10% κάλυψη είµαστε σε κίνδυνο και δεν το λέω γενικά. 

Νοµίζω ότι πρέπει να δουλέψουµε σκληρά όλοι για να αναβαθ-
µιστεί ο ΕΟΔΥ, για να µπορεί να κάνει πρόληψη και σε πρωτο-
βάθµια βάση και για τα µεταδοτικά νοσήµατα στα οποία πρέπει
να δρούµε σε λεπτά, όχι σε µέρες, όχι σε χρόνια. Σε χρόνια πρέ-
πει να δρούµε για τα χρόνια νοσήµατα, για καρκίνους, για εγκε-
φαλικά, για παχυσαρκία. 

Σήµερα το πρωί που µίλαγα µε τον άντρα µου, τον οποίον ξέ-
ρετε, και του λέω ότι θα πω και κάτι για την παχυσαρκία, µου λέει
µη λες εσύ, δεν δικαιούσαι να πεις. Και αυτό που έχω να πω είναι

ότι ακόµα τώρα, όπως και άλλοι άνθρωποι, πληρώνω τη φιλοσο-
φία του 1960, που έλεγε «Αν δεν φας το βούτυρό σου, αν δεν
φας τη ζάχαρή σου, θα πάθεις φυµατίωση». Σε αυτή τη γενιά
άγνοιας για προαγωγή υγείας µεγαλώσαµε όλοι και αυτό πλη-
ρώνουν δυστυχώς και οι επόµενες γενιές για τη νοσηλεία που θα
χρειαστούν. Τώρα αυτό είναι στο πλαίσιο του αστείου, αλλά σας
ικετεύω, βάλτε σε προτεραιότητα την προαγωγή υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όπως βλέπετε
άφησα πάρα πολύ τον χρόνο και σε εσάς και στον Υπουργό.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πράγµατι, κύριε

Υπουργέ, εκτός από το σποτάκι και αυτή η κουβέντα σήµερα θα
ωφελήσει πάρα πολύ, γιατί ακούστηκαν πάρα πολύ καλά πράγ-
µατα, τόσο από εσάς όσο και από την κ. Λινού, και µέσω του κα-
ναλιού της Βουλής µάς παρακολουθεί ο ελληνικός λαός και θα
γίνει πολύ καλή δουλειά και µε αυτή την κουβέντα. 

Διότι πάντα το λέω, λόγω της πολύπειρης και πολυετούς πα-
ρουσίας µου, ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, στο µεγαλύτερο πο-
σοστό, είναι σχολείο και είναι και µάλιστα µεγάλο εργαλείο, που
βοηθιούνται πάντα οι Υπουργοί για την άσκηση και τη συµπλή-
ρωση πολιτικών. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, αγαπητή κυρία Λινού, θα ήµουν καταγέλαστος αν δεν
αναγνώριζα την επιστηµονική σας αρτιότητα. Δεν σας έκανα κά-
ποια χάρη, το αυτονόητο είπα. Για να µην χάνουµε και το µέτρο.

Τώρα, για τα σποτ που κάνατε, θα θυµάστε ότι σας είχα πάρει
τηλέφωνο ο ίδιος και σας είχα συγχαρεί τότε ως Υπουργός Ανά-
πτυξης. Είχαν εξαιρετικά βοηθήσει στην πανεθνική τότε προσπά-
θεια, ή µάλλον όχι πανεθνική, στην πανανθρώπινη προσπάθεια
να επιταχυνθούν οι εµβολιασµοί, να φύγουµε από τις καραντίνες
και κυρίως να σώσουµε ανθρώπινες ζωές, το οποίο ήταν και το
µείζον.

Όσον αφορά τώρα για τον COVID -τα στοιχεία είναι τα επίσηµα
στοιχεία του ΕΟΔΥ, δεν θέλω τώρα να αντιδικήσουµε επί των
αριθµών- θα πω τον πιο αδιάψευστο δείκτη ότι γενικά έχουµε
πάει αρκετά καλύτερα. Έχουµε µισούς θανάτους φέτος, 50%
µείον είµαστε, και µισές διασωληνώσεις, παρά το ότι έχουµε συµ-
πέσει σε µια φοβερή κρίση, και για τον COVID, και για τη γρίπη,
και για τον RSV. 

Διότι φέτος η γρίπη, ξέρετε, είναι πολύ αυξηµένη, δεν είναι
όπως πέρυσι. Και ο RSV αρκετά αυξηµένος. Ο COVID είναι ο
COVID. Αλλά τα αναπνευστικά νοσήµατα στο σύνολο φέτος δεί-
ξανε µια αγριότητα, όχι µόνο στην Ελλάδα, σε όλη την Ευρώπη.
Και µάλιστα ξέρετε -σίγουρα το ξέρετε- υπάρχει και µια πανευ-
ρωπαϊκή ζήτηση αλλά και κάποιες συστάσεις του ΠΟΥ, που λένε
ότι κάπου τα δυτικά κράτη κουράστηκαν από την προηγούµενη
προσπάθεια και κάπως αδυνάτισε αυτή η κίνηση. 

Θέλω όµως να πω κάτι για να ακουστεί από τη Βουλή και να
πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νούµερο και µόνο είναι αρκετό
για να πείσει τον κόσµο πόσο σηµαντικό είναι να εµβολιαστούµε.
Στους χίλιους θανάτους από COVID, από τον Σεπτέµβριο µέχρι
τις αρχές Ιανουαρίου, στα χίλια άτοµα που έχασαν τη ζωή τους,
οι εµβολιασµένοι µε την επικαιροποιηµένη δόση του COVID ήταν
δύο, δύο άτοµα στους χίλιους. Οι ενιακόσιοι εννενήντα οκτώ που
πέθαναν δεν είχαν εµβολιαστεί. Άρα είναι τελείως βέβαιο ότι αν
είχαν εµβολιαστεί αυτοί οι χίλιοι θα είχαν σώσει εκατοντάδες αν-
θρώπινες ζωές, ίσως και όλους. Άρα είναι τεράστια η ευθύνη µας
να κινητοποιήσουµε τον κόσµο να το κάνει. 

Ως προς τους φαρµακοποιούς όσα είπατε είναι όλα σωστά.
Εγώ, είδατε, είπα πριν «όταν συµφωνεί µε τα πρωτόκολλα». Δεν
πρόκειται να ανακαλύψουµε ούτε την πυρίτιδα ούτε τον τροχό.
Έχω ήδη ζητήσει και µου έχει παραδώσει ο WHO, το γραφείο
του στην Αθήνα, ένα report του πώς γίνονται οι εµβολιασµοί στα
φαρµακεία στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Υπάρχουν πρω-
τόκολλα. Δεν γίνεται αυτόµατα από την άλλη µέρα στο φαρµα-
κείο εµβόλιο COVID, αλλά εκπαιδεύονται οι φαρµακοποιοί που
θα κάνουν το εµβόλιο COVID και εκπαιδεύονται για ποιο πράγµα;
Για την περίπτωση που κάτι δεν θα έχει πάει καλά.

Και ασφαλώς τα πρωτόκολλα ασφαλείας, δηλαδή αναµονή κά-
ποια λεπτά µέσα στο φαρµακείο, αφού κάνεις το εµβόλιο COVID,
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θα πρέπει να τηρείται όπως ακριβώς όταν πηγαίναµε στα εµβο-
λιαστικά κέντρα ή όταν πηγαίνουµε τώρα στα κέντρα υγείας, στις
δηµόσιες δοµές. 

ji
Όµως από την άλλη, εφόσον συµφωνήσαµε ότι η αύξηση των

εµβολιασµών είναι πρωτεύον πράγµα για τη δηµόσια υγεία, νο-
µίζω ότι δεν έχουµε την πολυτέλεια ως χώρα να αφήσουµε δώ-
δεκα χιλιάδες φαρµακεία έξω από αυτή την προσπάθεια. Έχουµε
ένα τεράστιο δίκτυο φαρµακείων στην Ελλάδα, ίσως το πυκνό-
τερο σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο κόσµος συνηθίζει και γνω-
ρίζει το φαρµακείο της γειτονιάς του και µπορεί και αυτός ο
φαρµακοποιός να παίξει έναν πολύ θετικό ρόλο σε αυτό. 

Προφανώς όµως -και έρχοµαι στο µείζον- τίποτα από αυτό δεν
µπορεί να γίνει χωρίς τους γιατρούς. Το κεντρικό πρόσωπο το
οποίο θα πείσει έναν άνθρωπο ότι πρέπει να κάνει το εµβόλιο,
ότι είναι ασφαλές να κάνει το εµβόλιο και ότι το εµβόλιο θα τους
σώσει τη ζωή δεν είναι ούτε ο Υπουργός, δεν είναι ούτε ο Βου-
λευτής, δεν είναι ούτε ο φαρµακοποιός, δεν είναι ούτε ο νοση-
λευτής, δεν είναι ούτε ο δηµοσιογράφος, δεν είναι κανένας. Είναι
ο γιατρός του. Γι’ αυτό και µίλησα και µε τον κ. Εξαδάκτυλο, τον
Πρόεδρο του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου και όλο το Διοικη-
τικό του Συµβούλιο και µε τον κ. Πατούλη χθες και όλο το Διοι-
κητικό Συµβούλιο του ΙΣΑ, γιατί τους γιατρούς µας πρέπει να
τους βάλουµε µαζί µας σε αυτή την προσπάθεια. 

Είµαι βέβαιος ότι αν συντονίσουµε όλες αυτές τις δυνάµεις σε
έναν σκοπό και σε έναν ρυθµό, οι εµβολιασµοί µας του χρόνου,
όταν θα φτάσουµε δηλαδή στον χειµώνα του 2024-2025 θα είναι
πολύ καλύτεροι και θα µπορούµε να σώσουµε πολύ περισσότε-
ρες ζωές. Και καλά το είπατε. Πέραν του µείζονος, που είναι η
ανθρώπινη ζωή, έχει να κάνει και µε το κόστος στο σύστηµα
υγείας και την πίεση που δέχεται το σύστηµα υγείας, ιδιαίτερα
αυτές τις µέρες από τις αυξηµένες εξαγωγές και τις αυξηµένες
νοσηλείες. Άρα πέραν του µείζονος ανθρώπινου συµφέροντος,
έχουµε και του ελάσσονος οικονοµικού συµφέροντος να µπο-
ρούµε να κάνουµε αυτή την εκστρατεία επιτυχηµένη. 

Το να ξανακάνετε κάποια spot για να µας βοηθήσετε, είναι
πολύ ευχάριστο και σας προσκαλώ και να συνεργαστούµε. Και
ξέρετε, ίσως τώρα επειδή ανήκουµε πια σε διάφορους πολιτι-
κούς χώρους, να είναι και πιο χρήσιµο. Επαναλαµβάνω, το να
δώσω την εικόνα µε τον τσακωµό του παρελθόντος -και αυτό
ήταν και ο λόγος που αποφάσισα να διαγράφονται τα πρόστιµα-
ότι αυτή την περίοδο χωριζόµαστε σε εµβολιαστές και αντιεµβο-
λιαστές, αυτό το πράγµα θα πρέπει να τελειώσει. 

Όλη η ανθρωπότητα πέρασε µία αµφιβολία και µία αγωνία,
όταν ήρθαµε σε σύγκρουση µε αυτό τον ιό που ήταν κάτι και-
νούργιο και οδήγησε σε διάφορες αποφάσεις, πολιτικές, ιατρικές
κ.λπ.. Τώρα πια µπαίνουµε σε µια κανονικότητα. Καλώς κακώς ο
COVID θα υπάρχει. Άρα, πρέπει να βρούµε έναν τρόπο ως αν-
θρώπινη κοινότητα να συµβιώσουµε µε αυτόν, να δούµε πώς θα
υπάρχουµε παράλληλα µε αυτόν, χωρίς να βλάπτουµε τους συµ-
πολίτες µας και την κοινωνία µας.

Και νοµίζω ότι σε αυτό µία προσπάθεια, πέρα από πολιτική
σύγκρουση, θα είναι τελικά πολύ χρήσιµη, γιατί θα βοηθήσει να
εµβολιαστούν λίγοι περισσότεροι. Άρα, εγώ σας προσκαλώ το
επόµενο spot να το κάνουµε µαζί, καµµία αντίρρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ. 
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 557/10-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Παπαδόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η οικονοµική ζηµία της Ελ-
λάδας από τα αδιάθετα εµβόλια για τον κορωνοϊό».

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, πραγµατικά πολύ θα ήθελα να σας χαϊδέψω και εγώ τα
αυτιά, όπως η προλαλήσασα, αλλά ένα µόνο θα σας πω από τη
διεθνή ειδησεογραφία. «Σοκ στον στίβο, νεκρός στα είκοσι εννέα
του ο Σον Μπάρµπερ, παγκόσµιος πρωταθλητής στίβου». Θεω-
ρείτε φυσιολογικό να πεθαίνουν στα είκοσι εννέα τους κάθε µέρα
αθλητές; Κλείνω την παρένθεση και έρχοµαι στην ερώτηση. 

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του ξένου τύπου τουλάχιστον δια-
κόσια δεκαπέντε εκατοµµύρια δόσεις εµβολίων για τον κορω-

νοϊό, που αγοράστηκαν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας από
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βρίσκονται σε χώρους υγειονο-
µικής ταφής µε κόστος για τους φορολογούµενους το οποίο
εκτιµάται πάνω από 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Οι τεράστιες ποσότητες που παραγγέλθηκαν είχαν ως αποτέ-
λεσµα οι χώρες να µείνουν µε τεράστιες ποσότητες αδιάθετες,
ακόµα και όταν η πανδηµία υποχώρησε και µειώθηκε η ζήτηση.
Θυµάστε όλοι τη σκηνή που η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν -είναι
και «φον»- συζητά µε τον κτηνίατρο Μπουρλά σαν δύο παλιόφιλοι
µέσω του κινητού τους και παραγγέλνει εµβόλια δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, σαν να ήταν πίτσες για βραδινό αγώνα ποδοσφαίρου.
Έτσι διαλύουν το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα οι σύγχρονοι ηγέτες
του, που δεν έχουν καµµία σχέση µε τους εµπνευστές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Και ενώ οι περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
έχουν δώσει στοιχεία, η Ελλάδα δεν έχει δηµοσιοποιήσει στοι-
χεία αναφορικά µε τον αριθµό των εµβολίων που έχουν απορρι-
φθεί. Η Πολωνία και η Ουγγαρία σταµάτησαν να δέχονται
εµβόλια. Στη Ρουµανία εισαγγελείς θέλουν να άρουν την ασυλία
του πρώην πρωθυπουργού και των Υπουργών Υγείας υποστηρί-
ζοντας ότι οι υπερβολικές αγορές εµβολίων προκάλεσαν τερά-
στια ζηµιά στο κράτος, ύψους άνω του 1 δισεκατοµµυρίου. 

Ερωτάται ο Υπουργός: Η χώρα µας θα συνεχίσει να λαµβάνει
δόσεις εµβολίων, επειδή είναι δεσµευµένη από το αναθεωρηµένο
συµβόλαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη «PFIZER» µέχρι το
2027; Ποιος είναι ο ακριβής αριθµός των απορριφθέντων δόσεων
των εµβολίων COVID -19 στη χώρα µας και ποιο το ύψος της ζη-
µιάς που έχει προκληθεί; 

Με δεδοµένο το σκάνδαλο της αλήστου µνήµης Αβραµόπου-
λου- Τσιόδρα - Κοντοζαµάνη µε τα εκατοµµύρια δόσεων εµβο-
λίων γρίπης που πετάχτηκαν στα σκουπίδια, µοιάζει πραγµατικά
παιδική χαρά και παρωνυχίδα µπροστά στη δική σας πραγµατι-
κότητα στην τοποθέτησή σας, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε συνάδελφε, εγώ είµαι ένας ταπεινός βιβλιοπώλης, µε πτυ-
χίο Ιστορίας και Αρχαιολογίας του Πανεπιστηµίου Αθηνών και όχι
ιατρός χειρουργός όπως εσείς. 

Εκπλήσσοµαι όµως. Έχετε διαβάσει εσείς ως επιστήµων -και
θέλω αν έχετε, να το πείτε- κάποια µελέτη ότι ο θάνατος του
αθλητή που αναφέρατε συνδέεται µε κάποιο τρόπο µε το εµβό-
λιο κατά της COVID-19; Όχι τι πιστεύετε, αν έχετε µια επιστηµο-
νική µελέτη, ένα χαρτί, έναν γιατρό συνάδελφό σας που έχει
γράψει ότι αυτός ο αθλητής πέθανε χθες από αυτό. Να µου το
καταθέσετε παρακαλώ πολύ. Γιατί αν δεν έχετε για τον συγκε-
κριµένο που αναφέρατε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, χθες πέθανε. Πού να το
βρούµε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Α,
δεν έχετε. Τότε λαϊκίσατε κατά τρόπο που ένας άνδρας, που έχει
δώσει τον όρκο του Ιπποκράτους, δεν θα έπρεπε να κάνει στη
Βουλή των Ελλήνων. 

Επίσης, να σας πω ότι ετοιµάζουµε και εµείς µελέτη στο
Υπουργείο Υγείας -την έχω παραγγείλει- για να δούµε αν έχουµε
στην Ελλάδα αύξηση των αιφνιδίων θανάτων τα τελευταία τρία
χρόνια. Σας διαβεβαιώ ότι από τα στοιχεία που έχουν έρθει και
θα δηµοσιεύσω ανά νοσοκοµείο, έχουµε µείωση των αιφνιδίων
θανάτων τα τελευταία τρία χρόνια. 

Και αυτό θα ήταν η καλύτερη επιστηµονική απάντηση σε αν-
θρώπους σαν και εσάς, γιατί αν σε ένα εµβόλιο, αγαπητέ, που
έχει κάνει ο πληθυσµός τουλάχιστον τρεις δόσεις, κάποιοι και
έξι, σε ποσοστό περίπου 90% και τρία χρόνια µετά έχουµε µεί-
ωση στους αιφνιδίους θανάτους στην Ελλάδα και όχι αύξηση
όπως είπατε -και µεγάλη µείωση µάλιστα- θα καταλάβετε πόσο
τσαρλατάνοι είναι αυτοί που τα διακινούν αυτά στο διαδίκτυο για
να πάρουν ψήφους. Δεν βάζω εσάς. Εσείς περιµένω να µου κα-
ταθέσετε τις µελέτες που είπατε από κανονικούς επιστήµονες,
από κανονικές ιατρικές σχολές του πλανήτη. 

Οφείλω να σας πω όµως και δύναµαι να το γνωρίζω -έχω µι-
λήσει µε όλες οι ιατρικές σχολές της Ελλάδος για την καµπάνια
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που λέγαµε πριν, του εµβολιασµού- ότι δεν υπάρχει ούτε µία ια-
τρική σχολή στην Ελλάδα σήµερα -ούτε µία!- που να λέει ότι το
εµβόλιο κατά του COVID-19 δεν συνιστάται να γίνεται σε ευάλω-
τες οµάδες του πληθυσµού. Ούτε µία! Οι συστάσεις υπέρ του
εµβολίου του COVID αποτελούν κεντρικό θέµα οδηγίας όλων των
συναδέλφων σας, καθηγητών ιατρών. Άρα, παρακαλώ πολύ όταν
έρχεστε στη Βουλή των Ελλήνων θα αφήνετε έξω τα συνωµοσιο-
λογικά σας σενάρια και τους λαϊκισµούς. 

Τέλος, η σύγκριση του τρόπου αγοράς των εµβολίων -για να
απαντήσω στην ερώτηση- της εποχής της τότε επιφαινόµενης
πανδηµίας Η1Ν1, που τελικά ευτυχώς δεν ξέσπασε, µε την
αγορά των εµβολίων για τον COVID-19 είναι τόσο ατυχής που
δείχνει διπλό λαϊκισµό και θα εξηγήσω το γιατί. 

Έχει αγοράσει, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Ελλήνων, η ελ-
ληνική Κυβέρνηση εµβόλια µόνη της; Έχει κάνει διαπραγµά-
τευση η ελληνική Κυβέρνηση µόνη της; Έχει λάβει κάποια
απόφαση κάποιος συνάδελφός µου, πρώην Υπουργός Υγείας
της Ελλάδος, µόνος του;

Δεν γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι η Ελλάδα έχει πάρει το
µερίδιο που της αναλογούσε από τις κεντρικές προµήθειες εµ-
βολίων που έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση και που µοιράστηκαν
αναλόγως του πληθυσµού της; Άρα, η όποια ζηµία -που δεν
υπάρχει ζηµία, θα το εξηγήσω στη δευτερολογία µου, για να µην
χάσω άλλο χρόνο- που λέτε εσείς ότι έχει υπάρξει θα µπορούσε
να υπάρξει κατόπιν κάποιας αποφάσεως ενός Υπουργού ή Πρω-
θυπουργού της Ελλάδος, ή της Ρουµανίας που αναφέρατε; Δεν
έχω ελέγξει το σχετικό στοιχείο που αναφέρατε στον εισαγγε-
λέα, αλλά σε κάθε χώρα µπορεί να υπάρχει ένας εισαγγελέας
που να έχει µία άποψη, δεν λέει και τίποτα αυτό.

Πάµε, λοιπόν, στο προκείµενο. Η αγορά των εµβολίων κατά
της COVID-19 δεν έγινε από έκαστο κράτος ξεχωριστά, αλλά συ-
νολικά από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καµµία χώρα δεν πήρε πε-
ρισσότερα εµβόλια παρά µόνο όσα της αναλογούσε ο
πληθυσµός της και η Ελλάδα ακολούθησε ακριβώς την ίδια δια-
δροµή. Σε όλες τις χώρες έχουν περισσέψει εµβόλια. Για ποιον
λόγο; Διότι δεν εµβολιάστηκε το 100% του πληθυσµού, ενώ τα
εµβόλια που αγοράστηκαν ήταν για πάνω από το 100% του πλη-
θυσµού, για να περιλάβουν και τους µετανάστες και τους τουρί-
στες και τους διερχοµένους που ήδη περνάνε από εκάστη χώρα.

Όσον αφορά δε τη δήθεν οικονοµική ζηµία, τώρα θα σας µι-
λήσω ως πρώην Υπουργός Ανάπτυξης. Αν υπάρχει ένας λόγος
που η εθνική µας οικονοµία και η δική µας και των υπολοίπων ευ-
ρωπαϊκών κρατών παραµένει σε λειτουργία είναι το εµβόλιο,
διότι σας θυµίζω ότι µέχρις ότου έρθει το εµβόλιο, τα µέτρα κατά
της αντιµετώπισης της COVID-19 ήταν οι καραντίνες, ήταν η κλει-
στή οικονοµία και τα κλειστά καταστήµατα. Αυτό προτείνετε να
κάνουµε; Για αθροίστε, λοιπόν, από τη µία η εφεύρεση του εµ-
βολίου και το ταχύτερο άνοιγµα της οικονοµίας πόσα εκατοντά-
δες δισεκατοµµύρια ευρώ έδωσε στα κράτη που εµβολιάστηκαν
γρήγορα ως κέρδος στην οικονοµία τους! Ή για µετρήστε ως οι-
κονοµικά της υγείας τη µείωση των νοσηλειών, των εντατικών,
των θανάτων πόσα εκατοµµύρια έχουν γλιτώσει ανά ηµέρα στα
διάφορα κράτη, για να έρχεστε τώρα και να µας λέτε τις ανοη-
σίες περί ζηµίας από τα εµβόλια!

Άρα, λοιπόν, σας παρακαλώ πάρα πολύ, αναµένω στη δευτε-
ρολογία σας την κατάθεση µελέτης που να συνδέει τον θάνατο
του συγκεκριµένου ανθρώπου µε το εµβόλιο. Αν δεν έχετε τέτοια
µελέτη, όπως είπατε, να ζητήσετε συγγνώµη, να γραφτεί στα
Πρακτικά, γιατί προδικάσατε ως επιστήµων γιατρός µε όρκο τον
θάνατο ενός συµπολίτη µας, ενός συνανθρώπου µας µε µία συγ-
κεκριµένη ιατρική πράξη. Άρα, κατηγορείτε και τους γιατρούς
που τον εµβολίασαν και τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο
της Ιονίου Σχολής (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή χρονιά,

καλή πρόοδο και να είστε καλότυχα στη ζωή σας!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα, επειδή εξηγήθηκε από τους εκλεκτούς συνεργάτες µας
εδώ στη Βουλή, ότι σήµερα παρακολουθείτε µια ειδικού τύπου
συνεδρίαση, τον λεγόµενο κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπου ένας
Βουλευτής ερωτά και ένας Υπουργός απαντά για επίκαιρα θέ-
µατα, γι’ αυτό και βλέπετε ότι η Αίθουσα δεν είναι γεµάτη, αλλά
οι Βουλευτές και ο ελληνικός λαός παρακολουθούν από το κύ-
κλωµα της Βουλής των Ελλήνων τα όσα πολύ χρήσιµα λέγονται,
είτε συµφωνεί κάποιος είτε διαφωνεί, όπως και εγώ µε την προ-
ηγούµενη τοποθέτηση που διαψεύστηκα. Δεν πρόλαβα να πω ότι
είναι παιδευτικού χαρακτήρα και εργαλείο επίλυσης θεµάτων ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος και αµέσως έπεσα στην παγίδα.

Και εγώ είχα συµµαθητή που πέθανε δεκατεσσάρων ετών στο
σχολείο, κύριε γιατρέ, να είστε καλά!

Ορίστε, έχετε και τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή δεν είστε γιατρός,

κύριε Υπουργέ, δεν το καταλογίζω ως θράσος να ζητάτε επιστη-
µονική εργασία για έναν άνθρωπο που πέθανε πριν λίγες ώρες.

Όµως, το βλέπετε µε δεδοµένη την ατιµωρησία των προηγού-
µενων συναδέλφων σας, των οποίων τα ονόµατα σας ανέφερα.
Και όταν λέω ατιµωρησία, εννοώ οι τρεις έχουν επιβραβευθεί για
τα κατορθώµατά τους. Πρωτοστατούν ακόµη και στα δρώµενα
του σύγχρονου νεοδηµοκρατικίστικου «Ελλαδιστάν», έτσι όπως
καταντήσατε τη χώρα. Δεν πιστεύω ότι θα τιµωρηθούν, όπως λέει
ο Σαίξπηρ, αλλά το ελπίζω κάποια στιγµή.

Επίσης, εντύπωση κάνει ακόµη ότι επιµένετε συνέχεια να εµ-
βολιάσετε τους πάντες µε το δήθεν επικαιροποιηµένο εµβόλιο
του COVID-19, το µονοδύναµο XBB.1.15. Όπως ξέρετε πολύ
καλά, το εµβόλιο -θα σας πει και η κ. Λινού, µη γελάτε, κυρία
Λινού- είναι ήδη ξεπερασµένο. Οι ιοί RNA είναι ασταθέστατοι ιοί.
Ούτε για δύο µήνες δεν κρατάει η ανοσία των εµβολίων. Υπάρχει
πληθώρα εργασιών -µπορούµε να σας τις καταθέσουµε-, χίλιες
εξακόσιες εργασίες, που έχουν ήδη πάει στο Υπουργείο σας και
τις έχετε γράψει στα παλιά σας τα παπούτσια. 

Επίσης, αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι δεν είναι εύκολο τα στε-
λέχη, αυτά τα εµβόλια, να εξουδετερώσουν τον τρέχοντα ιό, µε
βάση όλα τα στοιχεία, αλλά και της µη αποτελεσµατικότητας των
εµβολίων που συστήνετε, ενώ υπάρχουν σοβαρές ανεπιθύµητες
ενέργειες. Πείτε µου ένα άτοµο στην Ελλάδα από τα εκατοµµύ-
ρια που έχουν εµβολιαστεί και δεν έχει κολλήσει κορωνοϊό. Η
αποτελεσµατικότητα κοντεύει στο µηδέν.

Επίσης, εδώ υπάρχει διασπορά ψευδών ειδήσεων από τους
συστηµικούς γιατρούς, τους πολιτικούς και τους γνωστούς «τη-
λεγιατρούς». Πρόσφατα «τηλεγιατρός» είπε ότι σε τέσσερις
µήνες πέθαναν από κορωνοϊό εξακόσια άτοµα, κατά το πλείστον
ανεµβολίαστα. Πώς το αποδεικνύετε αυτό; Γιατί δεν δίνετε στοι-
χεία;

Όσον αφορά την κ. Αγαπηδάκη που αναφέρατε, είπε ότι το
99,9% των θανάτων από κορωνοϊό είναι ανεµβολίαστοι. Πώς το
στηρίζει αυτό; Στο ότι δεν έκαναν το επικαιροποιηµένο εµβόλιο;
Λάθος! Ξεγελάτε τον κόσµο! Ακυρώνετε, δηλαδή, όλα τα προ-
ηγούµενα εµβόλια; Δεν ανακοινώνετε πόσους από τους θανόντες
έκαναν µία, δύο, τρεις, τέσσερις και πέντε δόσεις. Αυτοί είναι
όλοι ανεµβολίαστοι; Τότε, τι νόηµα έχει η επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΑ» που κάνατε και λέγατε ότι θα κερδίζαµε τη ζωή µας πίσω;
Εµβολιάζοντας τον κόσµο µέχρι θανάτου; 

Και τέλος, τα γνωστά «παπαγαλάκια» του συστήµατος έφτα-
σαν να πουν και για τον αγαπηµένο µας τραγουδιστή Βασίλη
Καρρά ότι πέθανε από κορωνοϊό, ενώ όλοι στην πόλη της Θεσ-
σαλονίκης ξέραµε ότι ήταν στα τελευταία στάδια του καρκίνου
του πνεύµονα. Έλεος πια! «O tempora o mores», που έλεγε και
ο Κικέρωνας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω ζητώντας από την Κυβέρνησή σας, αν σας έµεινε ίχνος
αλήθειας και αγάπης γι’ αυτόν τον δυστυχισµένο λαό που σας
πίστεψε και σας ψήφισε, τα εξής: Πρώτον, να αποδοθούν πίσω
σε όλους τα πρόστιµα που απάνθρωπα θεσπίσατε στους ήδη
εξαθλιωµένους από τις µνηµονιακές κυβερνήσεις ηλικιωµένους
γονείς µας συνταξιούχους και, δεύτερον -ακούστε το αυτό!- να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΒ’ - 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8887



αποκαταστήσετε πλήρως συνταξιοδοτικά, µισθολογικά και ηθικά
τους ήρωες υγειονοµικούς που αντιστάθηκαν µε πάθος, αυτα-
πάρνηση και αλτρουισµό στην υγειονοµική δικτατορία που επέ-
βαλε η Κυβέρνησή σας στον ελληνικό λαό.

Τέλος, θέλουµε να ζητήσετε επίσηµα συγγνώµη ως πολιτεία
γι’ αυτή σας την απάνθρωπη και σαδιστική συµπεριφορά, ώστε
να µην ξαναζήσει η χώρα µας τέτοια ντροπή και να µη διανοηθεί
ποτέ ξανά ελληνική κυβέρνηση να πράξει παρόµοια αίσχη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, για να µην απαντήσω εγώ, απαντήστε εσείς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να

είστε αντικειµενικός! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είµαι αντικειµενικός,

αλλά να σας πω κάτι; Κι εδώ που κάθοµαι υπάρχει ένα όριο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Να είστε θεσµικός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη φωνάζετε, καθί-

στε κάτω! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι θεσµικός ρόλος αυτός; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είµαι αντικειµενικός,

αλλά δεν µπορώ να θεωρήσω ότι η πλειοψηφία της παγκόσµιας
κοινωνίας έχει άδικο κι εσείς δίκιο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θα αλλάξει αυτό! Οσονούπω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί είµαστε από αυ-

τούς που έχουµε οικογένειες, παιδιά, έχουµε εµβολιαστεί ξανά
και ξανά και είδαµε ότι αυτό είναι σωτήριο, κάτι που πιστεύει ο
παγκόσµιος πληθυσµός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Συγχαρητήρια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και όσον αφορά το τι

κάνω εγώ, θα το κάνω. Όµως, είµαι κι εγώ ένας εξ αυτών που µε
ψηφίζει ο ελληνικός λαός. Δεν ψηφίζει µόνο εσάς. Έτσι; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …από την εξουσία του
Τύπου…(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, απαντήστε εσείς. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
προσπαθήσω να επαναφέρω τη συζήτηση, λίγο πιο κόσµια, για
να κάνουµε µία ενδελεχή λογική εξέταση των επιχειρηµάτων που
ακούσαµε. 

Ο κύριος συνάδελφος -επαναλαµβάνω, γιατρός στο επάγ-
γελµα- µου είπε ότι έχω θράσος που ζήτησα να υπάρχει µελέτη
για τη σύνδεση θανάτου του αθλητού επί κοντώ τα ξηµερώµατα
µε τον COVID µέσα σε τόσο λίγες ώρες. Προσέξτε, είναι θράσος
εγώ να λέω να µου φέρει τη µελέτη, αλλά δεν ήταν θράσος εκεί-
νου να έχει εκδώσει ιατρικό πόρισµα το οποίο φέρνει στη Βουλή
των Ελλήνων!

Δεν είναι θράσος µόνο αυτό που κάνατε! Είναι ντροπή! Θα
έπρεπε να σας πάρουν πίσω το πτυχίο γι’ αυτό που κάνατε! Θα
έπρεπε να πάψετε να ασκείτε το ιατρικό λειτούργηµα µε αυτό
που είπατε, διότι για να έρχεσαι στη Βουλή και να αποδίδεις ως
γιατρός αίτιο θανάτου χωρίς να έχεις κάνει την παραµικρή
έρευνα γιατί πέθανε αυτός ο ατυχής συµπολίτης µας, αποδει-
κνύει ότι η σχέση σας µε την επιστήµη είναι µηδενική, γιατί η επι-
στήµη το πρώτο που λέει είναι: «Δεν βγάζω βιαστικό
συµπέρασµα». 

Αυτό, λοιπόν, κάνατε µόλις προηγουµένως. Και το κάνατε για
τον πιο χυδαίο λόγο, για να κερδίσετε ψήφους. Σας αποσύρω,
λοιπόν, τις σχετικές κατηγορίες και λέω: «Ένας απλός δηµαγω-
γός είστε. Δεν χάλασε ο κόσµος!».

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο, στο ερώτηµα που είναι λογικό
και πρέπει να απαντηθεί στην κοινή γνώµη, όχι σε κάποιον που
πηγαίνει για ψήφους όπως ο συνάδελφος, αλλά σε ανθρώπους
που έχουν πραγµατική αγωνία. Το ερώτηµα είναι το εξής: «Μα,
άµα έχω κάνει δύο, τρεις, τέσσερις δόσεις, πρέπει να κάνω και
το επικαιροποιηµένο εµβόλιο; Άραγε, τι νόηµα έχουν οι δόσεις;».

Αυτό είναι ένα λογικό επιχείρηµα, το οποίο όµως ένας γιατρός
το ξέρει, γι’ αυτό λέω ότι είναι λαϊκιστής και δηµαγωγός, αλλά ο
µέσος πολίτης µπορεί να µην το ξέρει. Για το εµβόλιο της γρίπης,
µετράει κανένας µας δόσεις εµβολίου γρίπης; Εγώ κάνω το εµ-
βόλιο της γρίπης κάθε Νοέµβριο, αρχές Νοεµβρίου, από το 2013.
Όταν πάω να κάνω το εµβόλιο, λέω: «Θα κάνω τη δέκατη, την εν-

δέκατη, τη δωδέκατη δόση»; Όχι βέβαια! Λέω: «Θα κάνω το ετή-
σιο εµβόλιο της γρίπης» και θα το κάνω µέχρι τη µέρα που θα
φύγω από τον µάταιο τούτο κόσµο. 

Αγαπητέ γιατρέ, εάν δεν εµβολιαστείς την επόµενη χρονιά για
το εµβόλιο της γρίπης και έχεις εµβολιαστεί τις δέκα προηγού-
µενες και ασθενείς από γρίπη, θεωρείσαι εµβολιασµένος ή ανεµ-
βολίαστος για τη γρίπη; Θεωρείσαι ανεµβολίαστος για τη γρίπη,
αγαπητέ γιατρέ, που αν δεν τα ξέρεις αυτά, κακώς σου δώσανε
πτυχίο! 

Άρα, λοιπόν, ο λαϊκισµός έγκειται στο ότι είναι συνήθης ιατρική
πράξη ο ετήσιος εµβολιασµός και ένας γιατρός αυτό το γνωρίζει.
Έρχεται στη Βουλή των Ελλήνων και κάνει σόου µε το: «Άραγε,
τι νόηµα έχουν οι προηγούµενες δόσεις;». Επαναλαµβάνω ότι
πρόκειται περί χυδαίου επιχειρήµατος από επιστήµονα, λογικού
από δηµαγωγό. 

Άρα, το εµβόλιο του COVID µπαίνει πλέον παγκοσµίως στη λο-
γική του ετησίου εµβολιασµού και, ναι, εάν δεν έχεις κάνει την
επικαιροποιηµένη δόση, θεωρείσαι ανεµβολίαστος. 

Ως προς το αν σε καλύπτει ή όχι τώρα, έχει πει ποτέ κανένας,
κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, ότι το εµβόλιο του COVID
καλύπτει 100% από τη νόσηση; Ποτέ και κανένας! Όλες οι µελέ-
τες από το πρώτο εµβόλιο λέγανε ότι το εµβόλιο κατά του COVID
δεν καλύπτει από τη νόσηση. Από τι καλύπτει; Από τις βαριές επι-
πλοκές και τη βαριά νόσηση, δηλαδή την εισαγωγή στο νοσοκο-
µείο. 

Έρχεστε, λοιπόν και λέτε ως επιχείρηµα -γιατί είστε λαϊκιστής-
«Μα, δείτε γύρω σας. Δεν έχουν ασθενήσει όσοι έχουν κάνει το
εµβόλιο; Άρα, δεν δουλεύει το εµβόλιο», ενώ το εµβόλιο σου λέει
στις οδηγίες του ότι το να το κάνεις δεν σηµαίνει ότι δεν θα νο-
σήσεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιες οδηγίες!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Πάµε, όµως, στο συγκεκριµένο, για να µιλάµε και λίγο επιστηµο-
νικά σοβαρά, γιατί καλά να κάνει πλάκα η Νίκη να πάρει καµµία
ψήφο -βέβαια, ευτυχώς, βλέπω στις δηµοσκοπήσεις ότι πάτε για
φούντο, λογικό, ο ελληνικός λαός σας είδε- αλλά η ουσία παρα-
µένει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς να δείτε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι

λέτε; Τι λέτε ως επιστήµων; Για δώστε µου τώρα εσείς µια εξή-
γηση, γιατρός ων, πώς γίνεται στους χίλιους θανάτους, οι εννια-
κόσιοι ενενήντα οκτώ να είναι ανεµβολίαστοι, κατά τον τρόπο
που εξηγήσαµε, και οι δύο µόνο εµβολιασµένοι; Πώς γίνεται;
Πώς εξηγείται αυτό από τον µεγάλο επιστήµονα γιατρό Παπα-
δόπουλο; 

Άρα, για να σταµατήσει η σχετική πλάκα που οδήγησε πολ-
λούς ανθρώπους να παρασυρθούν από τσαρλατάνους και  τε-
λικά να χάσουν και τη ζωή τους, το εµβόλιο προστατεύει από το
να νοσήσει κάποιος σοβαρά.

Οι οδηγίες όλων των κέντρων κατά της µετάδοσης των λοιµώ-
ξεων στον πλανήτη γη, από το ecdc µε το ευρωπαϊκό κέντρο,
είναι οι εξής: Συνιστάται ως ετήσιος εµβολιασµός στις ευάλωτες
οµάδες, δηλαδή, στους ανθρώπους που είναι σε ηλικία άνω των
60 και σε όσους έχουν υποκείµενα νοσήµατα ή άλλους λόγους
ιατρικούς που πρέπει να κάνουν το εµβόλιο. Σε αυτές τις οµάδες
του πληθυσµού συνιστάται να γίνεται κάθε χρόνο, για να µει-
ώνονται οι θάνατοι, για να µειώνονται οι σοβαρές επιπλοκές, για
να µειώνονται οι βαριές νοσηλείες. Τέλος!

Όλο το σόου των εµβολίων του 2008 και του 2009 και ότι κά-
ποτε πρέπει να τιµωρηθούν, µάλλον την ώρα που πήγατε να
σπουδάσετε ιατρική, αγαπητέ κύριε συνάδελφε -µε τον τρόπο
που το κάνατε, δεν το κρίνω- ονειρευόσασταν τον Δικαστή
Ντρεντ. Δεν είστε δικαστής και η γνώµη σας ποσώς µας ενδια-
φέρει. Κανένα ποινικό αδίκηµα δεν έχει βρεθεί στους ανθρώπους
για τα εµβόλια του 2008 και του 2009, καµµία δίωξη δεν τους
ασκήθηκε από κανέναν εισαγγελέα και θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι το να λέει κάποιος για κάποιον συµπολίτη του ότι πρέπει
να τιµωρηθεί, ενώ δεν του έχει ασκηθεί καν κατηγορία, είναι
βαρύ ποινικό αδίκηµα που ονοµάζεται συκοφαντική δυσφήµιση
και κάποια στιγµή ο λαϊκισµός και η δυσφήµιση πρέπει να στα-
µατήσουν! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι ένας
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Δηµοτικό της Ιονίου Σχολής.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο και

καλή χρονιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 570/15-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Για τα προβλήµατα στο Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής Υγείας Παι-
διών και Εφήβων Ρεθύµνου Κρήτης.»

Να σας διευκρινίσω ότι στον Κοινοβουλευτικό Έλεγχο ερωτά
ένας Βουλευτής, όπως θα κάνει τώρα ο κ. Συντυχάκης και ο αρ-
µόδιος Υπουργός κ. Γεωργιάδης θα απαντήσει σε αυτά που θα
ακούσει.

Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στο Κέντρο Ψυχικής Υγείας Παι-

διών και Εφήβων Ρεθύµνου είναι οριακή, λόγω της τραγικής υπο-
στελέχωσης, παρά τις αυξηµένες ανάγκες σε ένα τόσο
ευαίσθητο τοµέα, όπως η ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων που
απαιτεί εξειδίκευση, εµπειρία, αλλά και σταθερή θεραπευτική
σχέση. 

Συγκεκριµένα από τις δεκατρείς θέσεις του Οργανισµού Εσω-
τερικής Υπηρεσίας, που και αυτός δεν ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες, διαρκώς διευρυνόµενες, ανάγκες καλύπτονται µόνο οι
έξι. Στην κοµβική ειδικότητα του παιδοψυχίατρου από τους τρεις
γιατρούς που προβλέπει οργανισµούς, υπηρετεί µία γιατρός µε
πολλαπλά µε πολλαπλάσιες µάλιστα υποχρεώσεις, καθώς στο
Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής Υγείας Παιδιών Εφήβων Ρεθύµνου κα-
ταφεύγουν πολλά περιστατικά του Νοµού Χανίων αφού δεν δια-
θέτει παιδοψυχίατρο ούτε το Κέντρο Ψυχικής Υγείας ούτε το
Νοσοκοµείο Χανίων.

Ταυτόχρονα, η µοναδική γιατρός στο ΚοιΚεΨΥΠΕ είναι επι-
φορτισµένη µε εισαγγελικές εντολές. Τα αποτελέσµατα είναι οι
τεράστιες καθυστερήσεις στην αντιµετώπιση των περιστατικών
παιδιών που χρήζουν άµεσης θεραπείας. Δεκάδες οικογένειες
µε χρόνια προβλήµατα αδυνατούν να εξυπηρετηθούν. Δεκάδες
θεραπείες δεν µπορούν να συνταγογραφηθούν. Αν και µεγάλος
αριθµός οικογενειών καταφεύγουν στο ΚοιΚεΨΥΠΕ του «Βενιζέ-
λειου» Νοσοκοµείου Ηρακλείου -που και αυτό εδώ και πολύ
καιρό λειτουργεί µε µειωµένο προσωπικό που κινδυνεύει να κλεί-
σει- οι λίστες αναµονής στο ΚοιΚεΨΥΠΕ Ρεθύµνου ξεπερνούν
τους δεκατρείς µήνες. 

Πολλές οικογένειες από το υστέρηµά τους καταφεύγουν σε
ιδιώτες σε συνθήκες ακρίβειας και άλλες που δεν έχουν ούτε
αυτή τη δυνατότητα, περιµένουν στην αναµονή, µένουν στον
αέρα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την επιβάρυνση της κατάστα-
σης των παιδιών τους. 

Είναι προφανές ότι η κατάσταση αυτή επιδρά αρνητικά και
αποθαρρύνει, σε συνδυασµό πάντα µε τους χαµηλούς µισθούς
και τις συνθήκες υπερεργασίας, τους ενδιαφερόµενους να ερ-
γαστούν στο ΚοιΚεΨΥΠΕ Ρεθύµνου. Στέκει εµπόδιο στην εξέλιξη
και στην ανάπτυξη αυτής της κρίσιµης δοµής σε µια εποχή που
τα προβλήµατα και οι ψυχικές διαταραχές αυξάνονται µε πολύ
γρήγορους ρυθµούς. 

Επιπλέον το ΚοιΚεΨΥΠΕ αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα
στέγης. Συστεγάζεται φιλοξενούµενο στο κτήριο του Κέντρου
Φυσικής και Ιατρικής Αποκατάστασης, αντιµετωπίζοντας µεγάλη
στενότητα χώρου, που επίσης δηµιουργεί αρνητικό περιβάλλον,
παρεµποδίζει τη λειτουργία του, δυσκολεύοντας τη διεκπεραί-
ωση εργασιών των υπαρχόντων υπαλλήλων. Και αυτό παρά το
γεγονός ότι εδώ και πάνω από τριάντα χρόνια έχουν αγοραστεί

από το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου τµήµατα του «EUROPA CENTER»
µε σκοπό τη στέγαση του ΚοιΚεΨΥΠΕ. Αν και οι υποδοµές αυτές
έχουν εγκαινιαστεί τρεις φορές, αξιοποιούνται για οποιονδήποτε
άλλον λόγο -γυµναστήρια, διαφηµιστικές εταιρείες κ.τ.λ.-, αλλά
ποτέ δεν φιλοξενήθηκαν εκεί ούτε το Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής
Υγείας ούτε κάποιο άλλο τµήµα του νοσοκοµείου, πλην ενός µι-
κρού χώρου που στεγάζει το τηλεφωνικό κέντρο του ΕΚΑΒ. Όλο
το υπόλοιπο κτήριο για δεκαετίες ολόκληρες µένει σε πλήρη
αχρηστία. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, έτσι ώστε να στελεχωθεί το ΚοιΚεΨΥΠΕ Ρε-
θύµνου µε όλο το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό όλων των ειδι-
κοτήτων, να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας και να µονιµοποιηθούν οι συµβασιούχοι εργα-
ζόµενοι και, τέλος, να στεγαστεί άµεσα το ΚοιΚεΨΥΠΕ στο κτή-
ριο του «EUROPA CENTER» που έχει αγοραστεί από το
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, µε την υλοποίηση φυσικά όλων των ανα-
γκαίων εργασιών συντήρησης και επισκευής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να απαντήσετε στον κ. Συντυχάκη στα θέµατα που
έθεσε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση, η οποία δυστυ-
χώς επισηµαίνει ένα πραγµατικό πρόβληµα που δεν θέλω καθό-
λου να το ωραιοποιήσω.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που τηρούνται στην υπηρεσία µας, οι
χρόνοι αναµονής για το έτος 2022 για εξυπηρετούµενο πληθυ-
σµό ογδόντα χιλιάδων ανθρώπων περίπου στην Περιφερειακή
Ενότητα Ρεθύµνου ήταν δώδεκα µήνες για νέα περιστατικά, δύο
έως τέσσερις εβδοµάδες για νέα περιστατικά µε επείγοντα χα-
ρακτήρα και δύο έως τέσσερις εβδοµάδες για επανεξετάσεις.
Επισηµαίνεται ότι για πολλαπλάσιο πληθυσµό -τριακόσιες πέντε
χιλιάδες- στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου οι χρόνοι σε
αντίθεση µε το ΚοιΚεΨΥΠΕ Ρεθύµνου είναι δύο έως τέσσερις
µήνες. Συνεπώς έχουµε πολύ µεγαλύτερη χρονοκαθυστέρηση,
πολύ µεγαλύτερη αναµονή στο Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής Υγείας
Παίδων και Εφήβων Ρεθύµνου.

Πού οφείλεται αυτό; Δεν βρίσκουµε προσωπικό. Έχουν γίνει
προκηρύξεις για την πρόσληψη προσωπικού -και τώρα ετοιµά-
ζουµε νέα προκήρυξη για την πρόσληψη προσωπικού- οι οποίες
όµως κηρύσσονται άγονες. Είτε δεν προσέρχεται κανένας είτε
σε µια περίπτωση είχαν προσέλθει δύο οι οποίοι όµως τελικά πα-
ραιτήθηκαν λίγο πριν αναλάβουν υπηρεσία. 

Κατά συνέπεια, αυτό που θα σας πω είναι ότι θα ξαναπροκη-
ρύξουµε τις θέσεις, αλλά εγώ δεν µπορώ να υποχρεώσω κάποιον
να πάει να προσληφθεί.

Όσον αφορά τη µεταστέγασή του στο κτήριο Europa η υφιστά-
µενη διοίκηση παρέλαβε το κέντρο για να στεγάσει τις κτηριακές
εγκαταστάσεις του ΚΕΦΙΑΠ και φιλοξενείται εκεί µέχρι και σήµερα.
Με συνεργασία της διοίκησης του Γενικού Νοσοκοµείου Ρεθύ-
µνου, της Τεχνικής Υπηρεσίας και τους επιστηµονικά υπεύθυνους
του κοινοτικού κέντρου έχουν γίνει ήδη ενέργειες για τη µεταστέ-
γαση της δοµής στο κτήριο Europa που µέρος του ανήκει στο νο-
σοκοµείο. Ήδη έχει γίνει η σύνταξη του κτηριολογικού για την
κατανοµή των χώρων, χωροθέτηση σε τρεις ορόφους τετρακο-
σίων δύο τετραγωνικών µέτρων που κρίνονται επαρκείς για την
ανάπτυξη των δράσεων του κέντρου. Έχει γίνει έρευνα αγοράς
προκειµένου να υπάρξουν προσφορές για τις ηλεκτροµηχανολο-
γικές εγκαταστάσεις του κτηρίου και για την προϋπολογισθείσα
δαπάνη. Η διαδικασία για την εκπόνηση της µελέτης για τις ηλε-
κτροµηχανολογικές εγκαταστάσεις και τα τεύχη δηµοπράτησης
είναι ήδη σε εξέλιξη. Στο επόµενο χρονικό διάστηµα και αφού ολο-
κληρωθούν οι απαιτούµενες ενέργειες το νοσοκοµείο θα προχω-
ρήσει σε διαγωνιστική διαδικασία σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία προκειµένου να εκτελεστούν οι εργασίες και να µετα-
στεγαστεί οριστικά το κοινοτικό κέντρο στον νέο χώρο του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ξεφύγατε
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από τις κλασικές απαντήσεις που δίνει ένας Υπουργός σε αυτές
τις περιπτώσεις. Διότι και όλοι οι υπόλοιποι Υπουργοί -γιατί σας
λέω, η «κολώνια αυτή κρατάει χρόνια»- έδιναν ακριβώς τις ίδιες
απαντήσεις µε εσάς. Λέτε τώρα «βγαίνουν άγονες οι προκηρύ-
ξεις και θα επαναπροκηρύξουµε», για να ξαναβγούν άγονες και
ξανά µανά το ίδιο. Λοιπόν, τι θα γίνει; Ναι, αλλά όσον αφορά τα
κριτήρια που λέµε, για να µπορεί να αποδεχτεί ο άλλος και να
πάει στη θέση σηµαίνει ότι πρέπει να δείτε τα µισθολογικά ζητή-
µατα, να δείτε τις εργασιακές συνθήκες, άλλα κριτήρια, που αυτό
στην πράξη τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πρέπει να χρηµατοδοτήσετε
τη δηµόσια υγεία, σηµαίνει ότι πρέπει να αυξήσετε τους µισθούς
των γιατρών, των νοσηλευτών, όλου του προσωπικού, να εντά-
ξετε στα βαρέα και ανθυγιεινά τους νοσηλευτές. Δηλαδή είναι
κριτήρια που, εάν αυτά δεν υλοποιηθούν, προφανώς κάθε φορά
θα ερχόσαστε γιατί; Γιατί πρέπει να καλύψετε αυτή την αντιλαϊκή,
ανθυγιεινή πολιτική, που λέει ότι µέσα από επικουρικούς, µέσα
από συµβάσεις ορισµένου χρόνου, µέσα από εργολαβίες θα κα-
λύπτουµε κάθε φορά τα κενά. Εµβαλωµατικές λύσεις δηλαδή. 

Η κατάσταση δεν είναι τωρινή, είναι αποτέλεσµα της χρόνιας
υποβάθµισης, υποχρηµατοδότησης, υποστελέχωσης του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας και φυσικά οι ευθύνες δεν είναι µόνο
στη δική σας Κυβέρνηση. Είναι και της προηγούµενης της Νέας
Δηµοκρατίας, και της προπροηγούµενης του ΣΥΡΙΖΑ και των
προπροηγουµένων πάλι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, και
πάει λέγοντας. «Μπαλώµατα» παντού.

Δεν διαθέτει, για παράδειγµα, παιδοψυχίατρο ούτε το Κέντρο
Ψυχικής Υγείας στο Νοσοκοµείο Χανίων ούτε το Νοσοκοµείο του
Αγίου Νικολάου. Στο «λουκέτο» της Ψυχιατρικής στο Νοσοκο-
µείο Χανίων -γιατί βγήκαν οι εργαζόµενοι και λένε «βάζουµε λου-
κέτο»- δεν απαντάτε µε προσλήψεις, αλλά µε µεταφορά δύο
ψυχιάτρων από το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Χανίων, αποδυναµώ-
νοντας και αυτό. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται και η Παιδοψυχιατρική Κλινική
του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου, που από τον Σεπτέµβρη του
2022 έχει µείνει µε δύο µόνο γιατρούς οι οποίοι κάνουν από δε-
καπέντε εφηµερίες ο καθένας, έξι από τις οποίες δεν τις πληρώ-
νονται ποτέ. Η µοναδική προκήρυξη πρόσληψης νέου
προσώπου, που αφορούσε σε δύο επιµελητές παιδοψυχίατρους,
βγήκε άγονη, µε τα γνωστά αποτελέσµατα, που σας είπα και
προηγουµένως.

Το ΚοιΚεΨΥΠΕ στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο υπολειτουργεί,
µε µία µόνο παιδοψυχίατρο, και κινδυνεύει και αυτό να κλείσει.
Σας το είπα και στην πρωτολογία. Και ερωτώ: εσείς θα λογοδο-
τήσετε, εσείς ως Υπουργός, το Υπουργείο, η 7η ΥΠΕ, οι διοική-
σεις των νοσοκοµείων; Τι θα συµβεί τις ηµέρες που δεν
εφηµερεύει παιδοψυχίατρος στο νησί και κάποιο παιδί χρειαστεί
εκτίµηση; Τι θα συµβεί σε περίπτωση που κάποιο παιδί χρειαστεί
νοσηλεία σε παιδοψυχιατρική κλινική; 

Οι όποιες δηµόσιες δοµές ψυχικής υγείας παιδιών, κύριε
Υπουργέ, που έχουν αποµείνει παραµένουν ανοιχτές χάρη στην
υπερπροσπάθεια που κάνει το προσωπικό. Άρα, λοιπόν, πρέπει
να δώσετε πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις και µε χρονοδιά-
γραµµα, δηλαδή πώς θα στελεχωθεί το Κοινοτικό Κέντρο Ψυχι-
κής Υγείας Παιδιών και Εφήβων µε όλο το απαραίτητο µόνιµο
προσωπικό και µε τα κριτήρια που σας ανέφερα και φυσικά να
στεγαστεί επιτέλους στο κτήριο, στο Europa Center, αλλά µε
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και µε αληθινές απαντήσεις και
όχι «ψεύτικες», σε εισαγωγικά, µε την έννοια αυτών που δίνουν
κάθε φορά οι Υπουργοί, έτσι, απλώς για να δώσουν απαντήσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ιόνιος
Σχολή, Β’ Τµήµα.

Σήµερα έχουµε όλο την υποδοχή της Ιονίου Σχολής! 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο και

καλή χρονιά! 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε

στον κ. Συντυχάκη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς δεν θέλω να µου λέτε ότι δίνω
ψεύτικες απαντήσεις. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είπα «σε εισαγωγικά».
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το

δέχοµαι. 
Διάβασα την απάντηση της Υπηρεσίας. Θέλω να είµαι ειλικρι-

νής, γιατί, ξέρετε, σας σέβοµαι πραγµατικά. Μπορεί να διαφω-
νούµε, αλλά πάντα πέρα από κόσµιος είστε και στο θέµα
διαβασµένος. Εγώ είµαι δέκα µέρες Υπουργός Υγείας. Αν σας
έλεγα ότι πρώτη µου προτεραιότητα ήταν το Κοινοτικό Κέντρο
Ψυχικής Υγείας Ρεθύµνου θα σας έλεγα ψέµατα. Θέλω να είµαι
πολύ ειλικρινής. 

Από την άλλη αν σας πω ότι δεν αναγνωρίζω ότι εκεί υπάρχει
πρόβληµα πραγµατικό και όσα επισηµαίνατε και ως δυνητικούς
κινδύνους ότι δεν είναι πραγµατικά, δεν θα ήµουν επαρκής για
Υπουργός Υγείας. Δεσµεύοµαι, όχι σε βαθύ χρόνο, αλλά σε σύν-
τοµο χρόνο, αφού ενηµερωθώ επαρκέστερα και από την ΥΠΕ και
από την υπηρεσία, να έρθω µε πιο συγκεκριµένες λύσεις σε ένα
όχι εύκολο πρόβληµα. Διότι και εσείς από την πλευρά σας θα
έχετε καταλάβει πως όταν κάνουµε προκηρύξεις και δεν έρχεται
κανένας, προφανώς θα µετακινήσουµε κάποιους από γειτονικές
δοµές. 

Πρέπει δε να σας πω στο γενικό αίτηµα «αυξήστε τους µι-
σθούς, τα βαρέα και ανθυγιεινά» και όλα τα άλλα που είπατε, έχει
αυξήσει αυτή η Κυβέρνηση τις δαπάνες για τη δηµόσια υγεία ή
είναι µια Κυβέρνηση που έχει αδιαφορήσει για τη δηµόσια υγεία;
Οι δαπάνες για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αγαπητοί κύριοι συ-
νάδελφοι, εν τω συνόλω είναι 46,5% πάνω από ό,τι ήταν το 2019,
τη µέρα που αναλάβαµε. Άρα έχουµε πολύ µεγάλη αύξηση των
δηµοσίων δαπανών για την υγεία επί κυβερνήσεως Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Είναι αυτή η αύξηση επαρκής; Όχι. Και µε αυτή την αύξηση η
Ελλάδα υπολείπεται σηµαντικά του ευρωπαϊκού µέσου όρου ως
ποσοστού του ΑΕΠ, που κατευθύνεται προς τις δαπάνες του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Εγώ θέλω να σας λέω όλα τα στοι-
χεία ως έχουν. Έχουµε µεγάλη πρόοδο. Έχουµε καλύψει µεγάλη
απόσταση σε σχέση µε αυτό που παραλάβαµε, αλλά ακόµα
έχουµε άλλο τόσο να διανύσουµε για να φτάσουµε εκεί που θέ-
λουµε. Πάντως δεν αδιαφορούµε και σίγουρα δεν αδιαφορεί ο
Πρωθυπουργός και όχι µόνο ο παρών Υπουργός αλλά και οι προ-
κάτοχοί µου σε αυτή την ιδιαιτέρως τιµητική θέση. 

Θα επανέλθω όµως και θα σας πω κι ένα τελευταίο, γιατί δεν
θέλω να πω περισσότερα τώρα. Πρόκειται σύντοµα -όταν λέω
σύντοµα εννοώ αφού κάνουµε τις ανακοινώσεις µας γενικά για
τις µεταρρυθµίσεις µας στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε τους συ-
ναρµόδιους υπουργούς µου, την Αναπληρώτρια Υπουργό και τον
Υφυπουργό, µέσα στις επόµενες µέρες, γιατί δεν χάνουµε
χρόνο, πάµε πάρα πολύ γρήγορα- θα κατέβω στην Κρήτη, γιατί
θέλω να συγκαλέσω µια µεγάλη συνάντηση, στην οποία θα προ-
σκληθούν και όλοι οι τοπικοί Βουλευτές της νήσου, για να κά-
νουµε µια µεγάλη αλλαγή στον τρόπο που λειτουργεί το
Υγειονοµικό Τµήµα της Κρήτης. Πιστεύω ότι µε µια µεγάλη µε-
ταρρύθµιση τοπική, εκεί, θα έχουµε πολύ καλύτερα αποτελέ-
σµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε την τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση,
την πέµπτη µε αριθµό 562/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Συµεών Κεδίκογλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η υποστελέχωση και η
αδιαφορία της Κυβέρνησης για το ΕΣΥ έχει αφήσει τους κατοί-
κους του Νοµού Ευβοίας χωρίς επαρκή υγειονοµική κάλυψη». 

Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στη δηµόσια υγεία βαίνει συνε-

χώς επιδεινούµενη και αυτό δεν χρειάζεται να το πω εγώ, το ξέ-
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ρουν όσοι συµπολίτες µας αναγκάζονται να χρησιµοποιήσουν τις
δηµόσιες δοµές ή αν έχουν την ατυχία να βρεθούν σε ένα νοσο-
κοµείο, ειδικά σε ηµέρα εφηµερίας. 

Όµως εδώ δεν ήρθα και δεν θέλω να κάνω µια άχαρη κοµµα-
τική αντιπαράθεση. Θέλω πραγµατικά και θα ήµουν ευτυχής αν
µας δείξετε ότι έχετε την πολιτική βούληση ή αν µπορείτε να λύ-
σετε µε συγκεκριµένο τρόπο κάποια από τα πολλά προβλήµατα
που ταλανίζουν τον νοµό µου, τον Νοµό Ευβοίας, και να βοηθή-
σουµε τους συµπολίτες µας. Θέλουµε λοιπόν λύσεις. Ελάτε στον
νοµό, ελάτε να δείτε τα προβλήµατα από κοντά, χωρίς τους συ-
νήθεις παρατρεχάµενους. Θα σας συνοδεύσω ευχαρίστως για
να δείτε κι εσείς την πραγµατική εικόνα. 

Αν ερχόσασταν λοιπόν θα βλέπετε τα εξής. Ξεκινάω από τη
Σκύρο. Διότι για µένα αυτό το γεγονός από µόνο του είναι σοκα-
ριστικό. Μιλάµε για ένα νησί που το χειµώνα είναι αποµονωµένο,
το καλοκαίρι έχει τουρισµό. Έχει διακόσιους εβδοµήντα µαθη-
τές, πάνω από τριακόσια παιδάκια και δεν έχει εδώ και µήνες παι-
δίατρο. Προσέξτε, όχι µόνο στον δηµόσιο τοµέα, ούτε στον
ιδιωτικό. Σκεφτείτε, γιατί είστε και πατέρας και µπορείτε να κα-
ταλάβετε. Και έχει ένα µικροβιολογικό εργαστήριο, µόνο ιδιω-
τικό, κι αυτό µη συµβεβληµένο. Χρειάζεται λοιπόν άµεση
αναβάθµιση του περιφερειακού ιατρείου. 

Εικόνα δεύτερη, αν πηγαίνατε, στην Κάρυστο, όπου καλύπτει
µια απόσταση διακοσίων χιλιοµέτρων και είναι δυόµισι ώρες από
τη Χαλκίδα. Πέντε γιατροί παραιτήθηκαν και από ό,τι ξέρω -µα-
κάρι να είναι διαφορετικά, εσείς έχετε καλύτερη πληροφόρηση-
έχει γίνει µια προκήρυξη και ετοιµάζονται και άλλοι να φύγουν,
γιατί η περιοχή θεωρείται και είναι άγονη.

Φυσικά, ελπίζω να µην υπάρχει καµµία -επειδή για νέους υγει-
ονοµικούς χάρτες- περίπτωση ή σκέψη κλεισίµατος δοµών στην
Εύβοια.

Αν πηγαίνατε στην Ιστιαία, θα βλέπατε πριν έναν µήνα ότι οι
γιατροί σύσσωµοι είχαν παραιτηθεί από το κέντρο υγείας για τον
τρόπο µε τον οποίο τους αντιµετώπιζε η υγειονοµική περιφέρεια
εκεί.

Και αφού αφήσω τα υπόλοιπα κέντρα υγείας, γιατί ο χρόνος
δεν επαρκεί -καθένα από αυτά έχει τέτοια προβλήµατα που θα
ήθελε πραγµατικά να κάνουµε µια ξεχωριστή συνεδρίαση εδώ,
µε τίτλους θα προσπαθήσω να τα βάλω- έρχοµαι στο µεγάλο
θέµα του Νοσοκοµείου Χαλκίδας. Είναι ένα νοσοκοµείο που έγινε
καινούργιο, έχουµε επιτέλους ένα καινούργιο κτήριο. Όµως, ενώ
έχουµε τριπλάσιους χώρους, προσπαθήσαµε να ανοίξουµε κλι-
νικές, ουσιαστικά, το προσωπικό είναι το ίδιο. Με κάποιες τρο-
ποποιήσεις στους γιατρούς, το οργανόγραµµα είναι το
οργανόγραµµα του 2012.

Εκεί, λοιπόν, στα ΤΕΠ θα δείτε πολύωρες αναµονές που φτά-
νουν -και είναι ένα σύνηθες φαινόµενο- τις πέντε ώρες. Θα βλέ-
πατε ένα νοσοκοµείο που έχει εικοσιτετράωρη εφηµερία και
φόρτο όχι µόνο από την Εύβοια, αλλά και από τη Βοιωτία που
έρχονται. Αν πηγαίνατε στα χειρουργεία, τις µισές µέρες λει-
τουργούν οι τρεις από τις έξι αίθουσες. Αν πηγαίνετε στον µα-
γνητικό τοµογράφο, θα βλέπατε ότι δύο µέρες την εβδοµάδα
λειτουργεί. Γιατί αυτό;

Θα µου πείτε ότι δεν υπάρχει προσωπικό. Ναι, αλλά αυτά που
χάνουµε σαν ελληνικό δηµόσιο είναι πολύ περισσότερα από το
να πήγαινε κάποιος και να µπορούσε να λειτουργήσει τον µαγνη-
τικό τοµογράφο, εκτός αν υπάρχουν συµφέροντα και είναι σκό-
πιµο αυτό, για να µπορέσουν να δουλεύουν τα διάφορα κέντρα
γύρω-γύρω.

Αν πηγαίνετε ακόµα στο προσωπικό να δείτε µε τι συνθήκες
δουλεύει, εκεί πραγµατικά, οι διάφοροι διοικητές, σαν φακίρη-
δες, προσπαθούν να πάνε µεταξύ νόµου και παρανοµίας, γιατί
µιλάµε για ρεπό από τα οποία παίρνουν ένα τη βδοµάδα, για
άδειες που χρωστούν από το 2022, για εφηµερίες που είναι πάνω
από τον νόµο. Πραγµατικά, ειδικά στο νοσηλευτικό θέµα υπάρ-
χουν, όπως θα σας πω αργότερα, πάρα πολλές κενές οργανικές
θέσεις.

Άρα, λοιπόν, είναι µια κατάσταση που δεν περιποιεί τιµή στην
πολιτεία µας. Είναι ένα καινούργιο νοσοκοµείο που είναι σηµαν-
τικό να αποκτήσει ένα καλό όνοµα και φήµη.

Και βέβαια, θα κλείσω σε αυτό τον πρώτο κύκλο, λέγοντας για

τη ΜΕΘ, ότι άνοιξε µε δώδεκα κρεβάτια, επειδή δεν υπήρχε προ-
σωπικό από την κ. Γκάγκα, πήγαµε στα οκτώ κρεβάτια. Και αν θέ-
λετε, αυτό έγινε σε συνθήκες πανδηµίας, µε ταχύρρυθµη
εκπαίδευση, γιατί µόνο ένας ήταν σχετικός µε τη ΜΕΘ, µέσα σε
δεκαεννιά µέρες.

Ίσως θα ήταν χρήσιµο να δούµε τα ποσοστά θνησιµότητας.
Χωρίς να κινδυνολογώ -είχαµε δει τι έγινε στο Αγρίνιο- να δούµε
τι είχε γίνει και στο δικό µας νοσοκοµείο.

Αυτά, κύριε Υπουργέ, στην πρώτη µου οµιλία και θα επανέλθω
στη συνέχεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στον κ. Κεδίκογλου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, διαβάζω τον τίτλο της ερωτήσεώς σας: Η υποστελέ-
χωση και η αδιαφορία της Κυβέρνησης για το ΕΣΥ έχει αφήσει
τους κατοίκους του Νοµού Ευβοίας χωρίς επαρκή υγειονοµική
κάλυψη».

Για την υποστελέχωση θα το δεχθώ και θα εξηγήσω λίγο και
πού οφείλεται, αλλά για την αδιαφορία της Κυβέρνησης;

Είναι εντυπωσιακό! Μου είχατε κάνει την ίδια ερώτηση περί-
που το 2013 -δεν το θυµάστε- και µάλιστα, στη συζήτηση που εί-
χαµε κάνει εδώ ήταν και χρήσιµη, γιατί είχα θεσµοθετήσει κάποια
επιπλέον κίνητρα για τους γιατρούς που υπηρετούν σε άγονες
περιοχές. Μόνο που τότε ήµασταν στην ίδια κυβέρνηση, στην κυ-
βέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, εγώ Υπουργός Υγείας, εσείς µετέ-
πειτα Υφυπουργός Παιδείας.

Ήταν προϊόν αδιαφορίας της κυβερνήσεώς µας η τότε υπο-
στελέχωση των ιατρικών κέντρων και των κέντρων υγείας, του
Νοσοκοµείου Χαλκίδας; Παρόµοια είναι. Έχω την ερώτηση, να
σας τη στείλω. Αν θέλετε, να τη δηµοσιεύσω µετά στο Twitter.
Δεκέµβριος του 2013 ήταν. Δηλαδή, αδιαφορούσε και η κυβέρ-
νησή µας τότε; Και εσείς αδιαφορούσατε;

Γιατί το λέω αυτό; Σας έχω µεγάλο σεβασµό. Είστε ένας ικα-
νός πολιτικός και ευπρεπής. Αυτό το ύφος ερωτήσεως είναι για
τη Νίκη -εννοώ για το κόµµα Νίκη- δεν είναι για εσάς. Εσείς µπο-
ρείτε να γράψετε υποστελέχωση, φυσικά, αλλά όχι αδιαφορία.

Το να πείτε σε µια κυβέρνηση, την οποιαδήποτε ελληνική κυ-
βέρνηση, ότι αδιαφορεί για την υγεία του λαού της, τότε γιατί
εκλέγεται η κυβέρνηση, αν αδιαφορεί για την υγεία;

Τώρα, αν θέλετε, θα µιλήσουµε σοβαρά για τις αιτίες υποστε-
λέχωσης, γιατί αυτή είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση, που
θα έπρεπε να την κάνουµε και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων και να ακούσουµε τις γνώµες των υπολοίπων κοµµάτων
για τις πιθανές λύσεις. Διότι πράγµατι, ερχόµενος, κύριε Πρό-
εδρε, δέκα χρόνια µετά στη θέση του Υπουργού Υγείας, διαπι-
στώνω ένα πολύ διαφορετικό ΕΣΥ µε πολύ διαφορετικά προβλή-
µατα. 

Το 2013-2014 είχαµε φυσικά µεγάλο έλλειµµα υποχρηµατοδό-
τησης, αναµφίβολα, λόγω µνηµονίου και χρεοκοπίας, αλλά αν θέ-
λαµε να βρούµε γιατρούς βρίσκαµε. Σήµερα ο ένας διαγωνισµός
µετά τον άλλον κηρύσσεται άγονος και πάρα πολλοί γιατροί πα-
ραιτούνται, όπως σωστά είπατε, αλλά δεν παραιτούνται για τον
λόγο που είπατε, γιατί είναι άγονες οι περιοχές. Πάντα ήταν άγο-
νες οι περιοχές. Δεν έχουν αλλάξει οι περιοχές, οι ίδιες περιοχές
είναι. 

Αλλά παραιτούνται, γιατί πλέον οι αµοιβές στον ιδιωτικό τοµέα
έχουν ανέβει τόσο πολύ, που πια το κίνητρο για να φύγει κάποιος
από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να πάει να δουλέψει στον ιδιω-
τικό τοµέα, είναι πάρα πολύ µεγάλο, ή να πάει σε γειτονική χώρα.
Στην Κύπρο, που δίνουν σε έναν γιατρό του δικού τους δηµοσίου
συστήµατος 5.000 ευρώ τον µήνα, δεν έχουν γιατρούς και δεν
βρίσκουν γιατρούς µε 5.000 ευρώ τον µήνα. Στη Ρουµανία τους
έχουν πάει στις 7.000 ευρώ τον µήνα και πάλι δεν βρίσκουν για-
τρούς. 

Θέλω λοιπόν να πω µε αυτό ότι αν δεν µιλήσουµε τώρα στα
σοβαρά για το ποιο είναι το πρόβληµα και γράφουµε ρητορικές
υπερβολές για ένα κράτος που αδιαφορεί άκρη δεν θα βγά-
λουµε. Επί της ουσίας να σας πω δυο πράγµατα και θα έρθω κι
εγώ στη δευτερολογία µου. Πρώτον, το έτος 2024 έχουµε τις µε-
γαλύτερες σε αριθµό εγκεκριµένες προσλήψεις στο Εθνικό Σύ-
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στηµα Υγείας από την ίδρυση του ΕΣΥ. Μιλάµε για έξι χιλιάδες
προσλήψεις µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού στο
ΕΣΥ. Εύχοµαι να τους βρούµε. 

Τώρα η αγωνία µου δεν είναι να µου δώσει η Κυβέρνηση προσ-
λήψεις, µου τις έχει δώσει. Το θέµα είναι να βρούµε νοσηλευτές
και ιατρούς. Δεν είµαι καθόλου βέβαιος. Και γιατί έχουµε αυξήσει
τους µισθούς των ιατρών, έχουµε αυξήσει κατά 20% από 1η Ια-
νουαρίου το επίδοµα της εφηµερίας. Αλλά ας µην κοροϊδευόµα-
στε, τα δηµοσιονοµικά της χώρας µας δεν είναι άπειρα, ούτε
µπορούµε να πάµε στα 7.000 ούτε στα 10.000 ευρώ, για να είµα-
στε συνεννοηµένοι. Δεν µπορούµε, ό,τι και να κάνουµε. Άρα ας
σκεφτούµε λίγο πιο έξυπνα για να βρούµε πραγµατικές λύσεις. 

Τέλος, λέω µόνο για το Νοσοκοµείο Χαλκίδας, τα άλλα θα τα
πω µετά. Για όσους δεν το έχουν επισκεφτεί -εσείς θα έπρεπε να
το πείτε- είναι ένα από τα οµορφότερα και πιο σύγχρονα νοσο-
κοµεία της χώρας, είναι ένα καταπληκτικό νοσοκοµείο και αξίζει
στην Εύβοια και µπράβο που υπάρχει. Το είχα ξεκινήσει κι εγώ
επί δικών µου ηµερών. Οι πρώτες υπογραφές µπήκαν πριν από
δέκα χρόνια. Τώρα θα πάω να το δω για να δω τι έγινε µε αυτό
που είχα υπογράψει τότε. Αλλά έχει γίνει κι είναι πολύ ωραίο.

Να µην έχουµε µόνο γκρίνια. Είναι µεγάλη πρόοδος το Γενικό
Νοσοκοµείο Χαλκίδας σε σχέση µε το παρελθόν. Ο οργανισµός
του δε τροποποιήθηκε τέσσερις φορές µέσα σε διάστηµα δύο
ετών, από το 2020 µέχρι το 2022, προσθέτοντας στο νοσοκοµείο
µονάδα εντατικής θεραπείας, τρίτο νοσηλευτικό τοµέα, ο οποίος
αρχικά δεν προβλεπόταν, επιπλέον είκοσι δύο οργανικές θέσεις
νοσηλευτικού προσωπικού, µονάδα µετααναισθητικής φροντίδας
στο αναισθησιολογικό τµήµα, αυτοτελές τµήµα ελέγχου ποιότη-
τας, έρευνας και συνεχιζόµενης εκπαίδευσης, ειδική µονάδα στε-
φανιαίων νόσων, ΤΕΠ -όπου καταβάλλεται προσπάθεια κάλυψης
των οργανικών θέσεων, προκηρύχθηκαν δύο θέσεις, η µία καλύ-
φθηκε και αναµένεται το ΦΕΚ διορισµού, η άλλη κατέστη άγονη
και επαναπροκηρύχθηκε στα τέλη Δεκεµβρίου- χειρουργικές αί-
θουσες –έχουµε τώρα εκπαίδευση προσωπικού για να ανοίξει
άλλη µια αίθουσα χειρουργείου- µαγνητικός τοµογράφος, όπου
σωστά επισηµαίνατε το πρόβληµα πριν. 

Αλλά πάλι, αν κάνουµε τη σοβαρή συζήτηση, µία από τις ειδι-
κότητες που έχει το µεγαλύτερο έλλειµµα σήµερα το σύστηµα,
είναι οι ακτινολόγοι. Η πρώτη ειδικότητα σε έλλειψη, για να ξέ-
ρετε, κύριε Πρόεδρε, είναι οι αναισθησιολόγοι µε µεγάλη δια-
φορά και ίσως το µεγαλύτερο παγκόσµιο πρόβληµα σήµερα στα
εθνικά συστήµατα υγείας. Κατά τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας, το έλλειµµα των αναισθησιολόγων παγκοσµίως τα επό-
µενα τέσσερα µε πέντε χρόνια θα είναι ο δυνητικά µεγαλύτερος
κίνδυνος για τη λειτουργία των δηµοσίων νοσοκοµείων στον πλα-
νήτη. Ακτινολόγοι επίσης, µας λείπουν πάρα πολλοί. Όχι στην
Εύβοια, στο «Αττικόν» έχουµε κλειστά µηχανήµατα γιατί δεν
έχουµε ακτινολόγους. Δεν πάνε όχι στη Χαλκίδα ή στην Κάρυστο,
δεν πάνε στο «Αττικόν». Το λέω για να βάζουµε λίγο τη σκέψη
µας στον πραγµατικό κόσµο και όχι στον ιδεατό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεδίκογλου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε, ο Υπουργός πιάστηκε από µια φράση και προσπά-

θησε επάνω εκεί να πατήσει. Ίσως ήµουν ήπιος στον χαρακτηρι-
σµό, γιατί θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω και άλλους. Διότι δεν
µπορεί να καταλάβει ο λαός της Εύβοιας τι συµβαίνει όταν για
παράδειγµα έρχεται µετά τις πυρκαγιές η τότε υφυπουργός ή
αναπληρώτρια νοµίζω, η κ. Γκάγκα, και υποσχέθηκε ότι θα φέρει
δύο καινούργια ασθενοφόρα και έκτοτε το µόνο το οποίο έχει
έρθει είναι ένα από την Αρχιεπισκοπή Αµερικής µε δωρεά.

Να σας πω για το θέµα του ΕΚΑΒ, ότι µε τις βάρδιες που υπάρ-
χουν, αν το βράδυ ασθενήσει ένας ασθενής και φύγει το ασθε-
νοφόρο, δεν έχει «δικαίωµα» να ασθενήσει δεύτερος. Θα πρέπει
να πάει, όπως βλέπω αυτά τα γνωστά θέµατα, µε την καρότσα ή
εν πάση περιπτώσει να είναι αβοήθητος. 

Στη Χαλκίδα δε µου λένε ότι είναι τόσο µεγάλο το πρόβληµα
που πρέπει να κάνετε άµεσα προσλήψεις προσωπικού, τουλάχι-
στον είκοσι ατόµων για να µπορέσει να λειτουργήσει το σύστηµα,
γιατί η Χαλκίδα ενώ είναι πολλαπλάσιου πληθυσµού από άλλες
αντίστοιχες πόλεις, έχει πολύ λιγότερο προσωπικό στο θέµα του

ΕΚΑΒ. Και αυτό πρέπει να το δείτε, γιατί η Εύβοια έχει κι ένα γε-
ωγραφικό ανάγλυφο, ένα δύσκολο οδικό δίκτυο και πολλές
φορές έχουµε τέτοιου είδους προβλήµατα. 

Στο θέµα του τεχνητού νεφρού, έχει εξαγγείλει και έχει υπο-
σχεθεί η Κυβέρνηση ότι και στην Κάρυστο στο νοσοκοµείο και
στην Ιστιαία θα υπάρχουν µονάδες τεχνητού νεφρού για να µην
ταλαιπωρούνται συµπολίτες µας που κάνουν µεγάλες αποστά-
σεις. Αντί γι’ αυτό, στην µεν Κάρυστο η υποδοµή δεν είναι έτοιµη,
όπου έχει αναλάβει χορηγία για να το χτίσει κάποια από τις µε-
γάλες εταιρείες ανεµογεννητριών. Και εκεί, όταν πήγε επιτέλους
ο γιατρός, είπε «µέχρι να γίνει αυτή η δοµή, θα έχω ξεχάσει κι
αυτά που ξέρω» και παραιτήθηκε. Στη δε Ιστιαία βρήκαµε τους
χώρους, αλλά ο γιατρός που πήγε, έφυγε. 

Και εδώ θα συµφωνήσουµε. Αφού το βλέπετε αυτό το πρό-
βληµα, ότι πραγµατικά προκηρύσσετε και οι γιατροί δεν πάνε,
δεν σας λέει κάτι αυτό; Πώς να πάει κάποιος µε το µισθό που δί-
νουµε σήµερα στην ελληνική επαρχία, να κάνει µέρα παρά µέρα
εφηµερίες, να έχει όλα τα ρίσκα για να είναι µόνος του και να
έχει να πληρώσει και ένα ενοίκιο από αυτό τον πενιχρό µισθό;
Δεν πρόκειται να βρούµε έτσι γιατρούς και νοσηλευτικό προσω-
πικό, κύριε Υπουργέ και πρέπει να το δείτε συνολικά στον σχε-
διασµό σας και στα κίνητρα που θα δώσετε για να πάει κάποιος
γιατρός στην επαρχία. 

Επίσης, ένα θέµα που το γνωρίζετε και αυτό. Επειδή πολλές
φορές ξέρετε, λόγω των καιρικών φαινοµένων και των χιονοπτώ-
σεων, στην Εύβοια κλείνει το οδικό δίκτυο και είναι αποµονωµένη
η µισή Εύβοια, είχε προταθεί και είχε κάνει δεκτό το αίτηµα ο
τότε Υπουργός Ναυτιλίας, ο κ. Πλακιωτάκης λέγοντας ότι εκτός
από τα τρία σκάφη που είχε στο Λιµενικό θα δοθεί -είναι σε φάση
διαγωνιστική από ό,τι µας είχε πει- ένα πλωτό ασθενοφόρο, το
οποίο µπορεί να πάει πέρα από τη Λαµία και τη Χαλκίδα, εγώ
προτείνω και τον Βόλο, γιατί όπως ξέρετε είµαστε κοντά. Το
Πευκί από τη Σκιάθο που χρησιµοποιεί τέτοιου είδους σκάφη
είναι δεκαπέντε λεπτά, όπως γίνεται και στη Σκύρο και αλλού. 

Τι γίνεται µ’ αυτή την ιστορία; Μπορούµε να το δούµε, τουλά-
χιστον να έχουν µια πρόσθετη ασφάλεια, να αισθάνονται οι πο-
λίτες της Εύβοιας ότι όταν έρχεται χειµώνας δεν είναι
αποµονωµένοι; 

Και τέλος το µεγάλο θέµα, το οποίο πρέπει να το δείτε βεβαίως
σε συνεργασία µε τον δήµο, είναι το παλιό νοσοκοµείο Χαλκίδας,
το οποίο αυτή τη στιγµή ρηµάζει και κάποιοι χώροι µπορούν να
δοθούν είτε για υγειονοµικές είτε για άλλες υπηρεσίες. Εάν πάτε
στο νοσοκοµείο, όπως είπατε και για άλλα νοσοκοµεία, θα δείτε
κλειστούς χώρους µε πανάκριβα µηχανήµατα, µηχανήµατα φυ-
σικής αποκατάστασης κ.ο.κ., τα οποία σαπίζουν εκεί και είναι στα
όρια των ποινικών ευθυνών. 

Δεν λέω για εσάς αλλά πραγµατικά πρέπει να σεβόµαστε µέχρι
το τελευταίο ευρώ του Έλληνα φορολογούµενου. Αυτά τα αγο-
ράσαµε ακριβώς για να το προσφέρουµε στον ελληνικό λαό, µε
κόπο και θυσίες του ιδίου και δεν µπορούµε αυτή τη στιγµή να
προσφέρουµε κάποιες υπηρεσίες. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι ούτε λαϊκίζω ούτε προσπαθώ να κερδίσω
απλά µικροκοµµατικά συµφέροντα και ψήφους. Εγώ θα είµαι ευ-
τυχής, αν ακούσω κάποιες συγκεκριµένες δεσµεύσεις πέρα από
τα γενικά ότι θα κάνουµε προσλήψεις κ.λπ., να έρθετε στον νοµό,
να δείτε τα προβλήµατα και να µπορέσουµε πραγµατικά να δώ-
σουµε κάποιες λύσεις, γιατί το προσωπικό αυτή τη στιγµή που
υπάρχει στο νοσοκοµείο, οι µισοί και πλέον, ειδικά στο νοσηλευ-
τικό, είναι µε συµβάσεις. Πήραµε κάποιους τότε µε τον COVID.
Λήγουν οι συµβάσεις. Αν δεν δοθεί λύση, προφανώς δεν θα µπο-
ρεί να λειτουργήσει το νοσοκοµείο και φαντάζοµαι ότι θα έχετε
λάβει κάποια µέριµνα γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς ξεκινώ από το θέµα της δέσµευσης του πρώην Υπουργού
Ναυτιλίας κ. Πλακιωτάκη για το σκάφος, κυρίως για να µη φανεί
ότι οι δεσµεύσεις δίνονται για να µην υλοποιούνται.

Έχει ήδη διενεργηθεί ο ηλεκτρονικός ανοικτός διεθνής διαγω-
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νισµός για την προµήθεια των έντεκα ταχύπλοων σκαφών υγει-
ονοµικού ενδιαφέροντος, εκ των οποίων το ένα θα επιχειρεί στη
βόρεια Εύβοια. Έχει επιλεχθεί η ανάδοχος εταιρεία και ο διαγω-
νισµός αυτή στιγµή που µιλάµε βρίσκεται στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο. Μετά τον έλεγχο, θα ακολουθήσει από εµάς κατακύρωση
του αναδόχου και ο σχεδιασµός είναι να παραληφθεί το σκάφος
και να επιχειρεί στο πρώτο εξάµηνο του 2024, εφόσον το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο τελικά εγκρίνει τη σχετική σύµβαση. Εγώ δεν προ-
δικάζω τι λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο. Πιστεύω ότι αυτό θα γίνει.
Άρα η υπόσχεση που εδόθη, έχει τηρηθεί. Αυτό εννοώ. 

Τώρα όσον αφορά τα κίνητρα. Προφανώς το θέµα δεν είναι
καινούργιο. 

Ο πρώτος νόµος που βρήκα που θέσπισε κίνητρα για την υπη-
ρεσία γιατρών στις άγονες περιοχές είναι το άρθρο 30 παράγρα-
φος 8 του ν.1397/1983, εννοώ ως προς το ΕΣΥ. Δηλαδή, στην
ίδρυση σχεδόν του ΕΣΥ από τον αείµνηστο Γεώργιο Γεννηµατά
υπήρχε το πρόβληµα του πώς θα πάνε γιατροί που δεν πηγαί-
νουν. Δεν νοµίζω, δηλαδή, ότι υπάρχουν κάποιες µαγικές λύσεις
ή είναι κάποια καινούργια προβλήµατα.

Τώρα, έχουµε µια σειρά κινήτρων. Να τα διαβάσω; Είναι δέκα
διαφορετικά κίνητρα. Και προχθές που ήµουν σε συνάντηση µε
την ΕΙΝΑΠ συζητήσαµε και για το ποια θα πρέπει να είναι τα επι-
πλέον κίνητρα που πρέπει να δώσουµε, γιατί καθένας µας κατα-
λαβαίνει ότι το κόστος ζωής έχει ανέβει. Παραδείγµατος χάριν,
το Υπουργείο Υγείας συµµετέχει στη συζήτηση -και άλλα Υπουρ-
γεία συµµετέχουν στη συζήτηση- για το χτίσιµο κατοικιών σε δύ-
σκολες περιοχές, οι οποίες θα δίνονται στους γιατρούς και στους
νοσηλευτές και σε άλλους δηµόσιους λειτουργούς για να µπο-
ρούν να αποφεύγουν το κόστος του µεγάλου ενοικίου. Έχουµε
θεσµοθετήσει από την εποχή µου –και ισχύει ακόµα- ότι η τοπική
αυτοδιοίκηση µπορεί να πληρώσει αυτά τα ενοίκια και να είναι
νόµιµες δαπάνες που να περνούν από το Ελεγκτικό Συνέδριο,
ώστε να ενισχύσει η τοπική κοινωνία τον γιατρό που θέλει να
φέρει εκεί, γιατί δεν µπορεί όλα να τα κάνει το κράτος µέσω κεν-
τρικής διοίκησης, αλλά το έχουµε κάνει νόµο και αν πρέπει να
κάνουµε κάτι ακόµα, ευχαρίστως.

Αν έχετε να προτείνετε κάποια κίνητρα εσείς, πολύ ευχαρί-
στως να τα ακούσω και είπα να κάνουµε µία συζήτηση στην αρ-
µόδια επιτροπή για να συζητήσουµε -δεν λέω ότι τα ξέρω όλα
εγώ- µπορεί να έχετε κάποια ιδέα που δεν έχουµε σκεφτεί. Το
βέβαιον, όµως, είναι, ότι πρέπει να βρούµε τρόπους οι προκηρύ-
ξεις που κάνουµε να µην κηρύσσονται άγονες αλλά να πληρούν-
ται.

Το ίδιο συµβαίνει και µε το ΕΚΑΒ. Το ΕΚΑΒ, για το οποίο πρέ-
πει να σας πω ότι έχουµε δώσει το ένα ασθενοφόρο που είπατε,
έρχεται δεύτερο ασθενοφόρο από τον ίδιο οργανισµό και έρχον-
ται και δύο ασθενοφόρα από τον µεγάλο διαγωνισµό των ασθε-
νοφόρων και µιλάω πάντα για την Εύβοια.

Και µια και µιλάω για ασθενοφόρα, να σας πω ότι µόλις σή-
µερα το πρωί πριν έρθω εδώ ήµουν µε τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, τον Κωστή Χατζηδάκη, στο ΕΚΑΒ, όπου παραλάβαµε δέκα
καινούργια ασθενοφόρα που τα πήραµε µε τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού που είχαν κατατεθεί στο πλαίσιο του λογαριασµού
COVID και το Υπουργείο Οικονοµικών αποφάσισε και αγόρασε
δεκαεπτά στο σύνολο καινούργια ασθενοφόρα, όλα για την ελ-
ληνική επαρχία, ολοκαίνουργια, τα οποία παραδόθηκαν στο
Υπουργείο Υγείας και στο ΕΚΑΒ και είναι από σήµερα ήδη σε επι-
χειρησιακή λειτουργία.

Ως προς τη στελέχωση -γιατί µε τα ασθενοφόρα έχουµε ένα
πρόβληµα που πολύς κόσµος δεν το καταλαβαίνει- σήµερα
έχουµε περισσότερα διαθέσιµα νέα ασθενοφόρα από οδηγούς.
Δηλαδή έχουµε περιπτώσεις σε δύσκολες περιοχές, ιδιαίτερα νη-
σιωτικές το καλοκαίρι, όπου έχουµε ασθενοφόρο αλλά δεν
έχουµε οδηγό και τελικά επιχειρούµε µε ένα ασθενοφόρο, ενώ
θα µπορούσαµε να επιχειρούµε µε δύο. Ο οδηγός δεν είναι τόσο
απλό πράγµα, γιατί ο οδηγός ενός ασθενοφόρου δεν είναι «βρί-
σκουµε έναν οδηγό µε δίπλωµα, µπαίνει µέσα», έχει συγκεκρι-
µένη διαδικασία, πρέπει να έχει συγκεκριµένη εκπαίδευση και
συγκεκριµένη πιστοποίηση για να µπορεί να είναι οδηγός ασθε-
νοφόρου-διασώστης.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι ναι, όσα είπατε είναι πραγµατικά προ-
βλήµατα, τα αναγνωρίζουµε, προσπαθούµε να τα λύσουµε, όπως
προσπαθούσαν και οι προκάτοχοί µας εδώ και δεκαετίες -τα ίδια
προβλήµατα άλλοτε πιο οξυµµένα άλλοτε λιγότερο αντιµετώπι-
ζαν- αλλά δεν θα δεχθώ κατά κανέναν τρόπο ότι ο σκοπός κά-
ποιου Υπουργού Υγείας είναι να αδιαφορήσει για όλα αυτά.

Όµως, επαναλαµβάνω, στον κόσµο, κύριε Πρόεδρε, τον πραγ-
µατικό αυτά τα προβλήµατα είναι δυσεπίλυτα. Και προσέξτε -και
κλείνω µε αυτό- δεν είναι δυσεπίλυτα µόνο για το ελληνικό Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Η κ. Λινού νοµίζω ότι ξέρει ότι είναι δυσεπίλυτα
για όλα τα εθνικά συστήµατα υγείας. Παρόµοια προβλήµατα
έχουν όλα τα εθνικά συστήµατα υγείας και αυτό είναι που µε ανη-
συχεί ως Υπουργό. Διάβασα µία µελέτη ότι το έλλειµµα γιατρών
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης υπολογίζεται σήµερα σε πάνω
από ένα εκατοµµύριο. Πάνω από ένα εκατοµµύριο γιατροί λεί-
πουν συνολικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που θα έπρεπε να τους
έχουµε µέσα σε δράση. Αυτό, όµως, τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι η
µεγάλη έλλειψη γιατρών θα οδηγήσει σε κανιβαλισµό µεταξύ των
χωρών µε κίνητρα που θα θεσπίζει η µία πίσω από την άλλη για
το ποια θα µπορεί να πάρει τους γιατρούς, γιατί χωρίς γιατρούς
πώς µπορείς να έχεις δηµόσια υγεία; Δεν γίνεται, ο γιατρός είναι
το κεντρικό πρόσωπο. Γίνεται χωρίς γιατρό να έχεις δηµόσια
υγεία;

Άρα, λοιπόν, το πρόβληµα -σας ξαναλέω- είναι πιο δύσκολο
και η Ελλάδα χτυπήθηκε λίγο πιο άγρια, γιατί την εποχή του brain
drain πάρα πολλοί γιατροί έφυγαν, πήγαν να βρουν δουλειά στο
εξωτερικό και κάνουν µεγάλες καριέρες και προσφέρουν στα
άλλα συστήµατα υγείας και µπράβο τους, αλλά έφυγαν. Αυτοί
λείπουν σήµερα από το δικό µας σύστηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.35’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 22
Ιανουαρίου 2024 και ώρα 10.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση
εκλογέων µέσω επιστολικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών κατα-
λόγων και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».
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